
سخنگوی وزارت خارجه:

 اروپایی ها از مداخله 
در امور ایران پرهیز کنند

     سخنگوی وزارت خارجه با اشاره به مواضع 
اروپایی ها درباره اغتشاشات در ایران گفت: ما 
آن ها را از رفتار مداخله جویانه پرهیز می دهیم، 
گزینشــی  رفتار هــای  انتخــاب  صــورت  در  امــا 
کنــش نشــان  گرایانــه، ایــران نیــز وا  و مداخلــه 

خواهد داد...

رئیس قوه قضاییه:

آنچه در اوین به دست 
خ داد  عوامل دشمن ر

»جنایت« بود
     رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه آنچه در زندان 
اوین رخ داد جنایتی بود که به دست عده معدودی 
از عوامل دشمن صورت گرفت، به مسئولان سازمان 
زندان هــا و مرکــز حفاظــت و اطلاعــات قــوه قضاییــه 
دســتور داد تــا بــا همــکاری نیروهــای امنیتــی عوامل 
اصلی جنایت رخ داده در زندان اوین را شناســایی 
و بــه دادســرا معرفــی کننــد و مســئولان دادســرا نیز به 

سرعت به پرونده آنها رسیدگی کنند...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

غرب به دنبال ایجاد گذرگاه میانی از دریای کاسپین است؛

دسیسه ای برای خزر
   اندیشکده آمریکایی »بنیاد هریتیج« اعتقاد دارد کشورهای غربی در همکاری با ترکیه و جمهوری 
ک ارمنستان، مسیر کریدور میانی  آذربایجان می توانند با بستن دسترسی ایران و روسیه از طریق خا

  || صفحه  صفحه 22  را از طریق دریای خزر و قزاقستان به سمت چین باز کنند...
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جامعه

 آغازی بر پایان 
خام فروشی نفت

 »بیشه شیرها«
جهنمی برای صهیونیستها 

ک خوردن   خا
 داروی هموفیلی 

در سبد تحریم

صفحه 3 

گار« از چالش کمبودهای دارویی در کشور گزارش »روز

 داروسازان در انتظار توجه  داروسازان در انتظار توجه 
شورای پول و اعتبارشورای پول و اعتبار

22 بزرگراه شهری در کرمانشاه افتتاح شد بزرگراه شهری در کرمانشاه افتتاح شد
بزرگراه شــهید دایی پور و بزرگراه شــهید ســرابیان کرمانشاه، با حضور 

استاندار و جمعی از مدیران استان کرمانشاه افتتاح شد.
نادر نوروزی شــهردار کرمانشــاه در مراسم افتتاح این دو پروژه با اشاره به 
اهمیت این دو بزرگراه، گفت: طول این دو بزرگراه مجموعا شش کیلومتر 
اســت که 900 متر آن قبلا انجام گرفته و مابقی آن ظرف 45 روز اخیر 
اجرایی شــده اســت. وی افزود: این دو بزرگراه شــهرک های کیهانشهر، 
آریاشــهر، ســجادیه، بسیج و روستای مرادآباد را از بن بست خارج کرده و 

به بزرگراه امام )ره( وصل می کند.
نوروزی تاکید کرد: این مسیرهای بزرگراهی ادامه دارد و در تلاش هستیم 
یک رینگ نعلی شکل در شهر ایجاد کنیم که از آرامستان جدید شروع شده 

و تا الهیه می رسد و از آنجا به پشت شهرک دولت آباد متصل می شود.
وی افزود: راه اندازی این رینگ می تواند نقش موثری در کاهش ترافیک 

شرق به غرب کرمانشاه داشته باشد.
شهردار کرمانشاه خاطرنشان کرد: زمان بندی فازهای مختلف این پروژه 
صــورت گرفتــه و طبــق آن پیش رفته و به تدریــج فازهای پروژه به بهره 

برداری می رسد.
اعتصام فر معاون عمرانی شــهرداری کرمانشــاه نیز در این مراســم اظهار 
کرد: معبر بزرگراهی شهید دایی پور به طول سه کیلومتر بهشت زهرا)س( 
کرمانشــاه را به شــهرک آریاشهر متصل کرده و بزگراه شهید سرابیان نیز 

به طول سه کیلومتر کیهانشهر را به بزرگراه امام)ره( متصل می کند.
معاون عمرانی شــهرداری کرمانشاه خاطرنشان کرد: برای راه اندازی این 

دو مسیر بزرگراهی مجموعا 39 میلیارد تومان هزینه شده است.

وی افزود: طول این دو مســیر مجموعا شــش کیلومتر اســت که عملیات 
اجرایی آن حداقل شــش ماه زمان نیاز داشــت، اما خوشبختانه با پیگیری 
های شــهردار کرمانشــاه و تزریق اعتبار مناســب توانستیم ظرف 45 روز 

آن را اجرایی کنیم.

یک رینگ جدید در شهر در حال ساخت است
افشــین لر زنگنه معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری کرمانشــاه نیز 
در این مراســم با اشــاره به تقســیم شــهر کرمانشاه به دو بخش جنوبی و 
شــمالی توســط رودخانه "قره ســو" گفت: در حال حاضر سه معبر محل 
اتصال شــمال به جنوب شــهر هســتند و اگر در بحران هایی مانند سیل و 
زلزله مشــکلی برای این معابر ایجاد شــود، تردد شــهر و اتصال شمال به 

جنوب آن مختل می شود.
وی افزود: در همین راستا راه اندازی معبر چهارم در دست مطالعه است 
که از غرب کرمانشاه به جنوبی ترین نقطه شهر که شهرک "پردیس است 
متصل شده و از آن به شرق شهر متصل می شود و معبری که امروز شاهد 
افتتاح آن -مســیر بزرگراهی شــهید سرابیان- هستیم ادامه این مسیر در 

قسمت جنوب شرقی شهر و اتصال آن به بزرگراه امام )ره( است.
لرزنگنه گفت: این مسیر درادامه از طریق حافظیه به میدان نفت و سپس 
به غربی ترین نقطه شهر متصل می شود و یک رینگ کامل در شهر شکل 
می گیرد. وی افزود: راه اندازی این رینگ موجب می شود در کنار کاهش 
زمان سفر و بار ترافیک، شاهد نقش موثر آن در کاهش مصرف سوخت و 
آلاینده های هوا باشیم و امیدواریم این رینگ هرچه سریعتر تکمیل شود.

وضعیت بحران زده صنعت اروپا
نزدیک شدن فصل سرما در کشورهای اتحادیه اروپا 
موجب شــده اســت تا برخی رهبران آن اذعان کنند 
که تحریم های اتحادیه علیه روســیه اشتباه بزرگ و 
عامل شکســت خود اروپایی ها خواهد بود، اعترافی 
که معلوم نیست در این مقطع زمانی سودی به حال 

آنها خواهد داشت یا خیر.
در همین ارتباط ویکتور اوربان نخست وزیر مجارستان 
۲3 مهر ماه ۱40۱ در یک موضع گیری آشکار ضمن 
تکرار مخالفت کشورش با تحریم های اتحادیه اروپا 
علیه روســیه، آن را عاملی برای شکست اقتصاد قاره 

و آغاز جرقه آتش جنگ در اتحادیه ارزیابی کرد.
وی که در جمع نظامیان این کشور سخن می گفت، 
تاکید کرد، ما نمی توانیم مثل شترمرغ سرمان را در 
شن ها دفن کنیم. باید با واقعیت روبرو شویم. اگر روند 
به همین منوال ادامه پیدا کند، تحریم ها، اروپا را فلج 
خواهد کرد و اقتصاد این قاره را به زانو در خواهد آورد.
اوربان با اعلام اینکه کشورهای اروپایی نباید در مسائل 
دفاعی تنها به امریکا تکیه کنند، تاکید کرد: در ماه های 
گذشته تحریم های اروپا علیه روسیه موجب بالا رفتن 
قیمت سوخت و تورم در اکثر کشورهای اروپایی شده 
است. بعد از حمله نظامی روسیه به اوکراین، روسیه 
هدف تحریم های گسترده دول غربی و همپیمانان آن 
قرار گرفت که باعث مختل شدن صادرات نفت و گاز 
روسیه به اروپا و حتی جهان شده است، تا جایی که 
آمریکا به طور کامل واردات نفت و گاز روسیه را ممنوع 
کرده است. سوئد 99 درصد، مصر ۶9 درصد، ژاپن 5۱ 
درصد، ترکیه 4۱ درصد و دیگر کشورها نیز هر یک به 
میزان مشخصی واردات نفت و گاز از روسیه را کاهش 
دادند. با این وجود، اوربان در ۱۶ شــهریور نیز گفته 
بود: در حال حاضر ۱۱ هزار تحریم علیه روسیه وجود 
دارد، اما تلاش ها برای تضعیف روس ها موفقیت آمیز 
نبوده است. برعکس، تورم شدید و کمبود انرژی ناشی 
از تحریم ها می تواند اروپا را به زانو درآورد، چون خود 
قاره زندگی خود را گران تر و وضعیت صنعت خود را 

نیز پیچیده تر کرد.
وی در ۱4 مهر نیز در شبکه های اجتماعی تاکید کرد: 
"تحریم ها امیدهایی را که در رابطه با آنها بوده تحقق 
نبخشــیده اســت ...، از اروپا به دلیل تحریم های ضد 
روسیه خون می چکد در حالی که روسیه در این بین 
پول خوبی به دست می آورد. واضح است که سیاست 

تحریمی اشتباه بروکسل باید تغییر کند! "
اظهارات این رهبر اروپایی حکایت از نوعی پشیمانی 
در تصمیم نسنجیده و فوری قبلی برخی از رهبران 
اتحادیه اروپا دارد که پیشتر تحت فشار آمریکا علیه 
روسیه اتخاذ کرده بودند و حتی برخی معتقدند که 
آنها از مدت ها قبل خود را برای چنین سناریویی آماده 
کرده بودند. چون طبق اعلام اتحادیه اروپا، قرار است تا 
پایان سال، واردات گاز از روسیه تا دو سوم کاهش یابد.

اما از آنجایی که اروپا حداقل در کوتاه مدت، وابستگی 
زیادی به گاز روسیه دارد، با سناریو قطعی گاز روسیه، 
دچار افزایش چشمگیر حامل های انرژی می شود و 
طبیعتا تورم نیز در ســطح قاره بالاتر خواهد رفت تا 
جایی که طبق آخرین برآورد روزنامه آمریکایی "وال 
استریت ژورنال"، میانگین تورم اتحادیه اروپا به تدریج 

به ۸ درصد نیز رسیده است.
به همین دلیل هم بود که اتحادیه اروپا به فکر چاره 
برای جایگزینی گاز روســیه افتاد و در میان مدت و 
بلند مدت راه های زیادی از جمله اســتفاده از انرژی 
هســته ای، انرژی های تجدید پذیر، انرژی برق آبی، 
ذغال سنگ، بیوگاز و متان و ... را در دستور کار قرار 
داد و در کوتــاه مــدت به دنبــال افزایش واردات گاز 
از کشــورهای آفریقایی، آمریکا، نروژ، قطر، الجزایر، 
جمهوری آذربایجان و امارت متحده عربی اســت و 
حتی قراردادهایی را با قطر و امارات در این خصوص 
منعقد کرد، اما به خوبی می داند که این راه چاره نیست.
به گمان آنها شــاید مهمترین راهکار در کوتاه مدت 
اســتفاده از گاز مایع LNG آمریکا و قطر اســت که 
این نوع منبع انرژی، نیاز به خط لوله ندارد و با کشتی 
از مبدا قطر و آمریکا به ســوی اروپا منتقل می شــود، 
غافل از اینکه این اقدام به دلیل صرف وقت برای جا به 
جایی این انرژی بسیار زمانبر است و با توجه به شروع 
فصل سرما سودی به حال شهروندان و به ویژه صنایع 

اروپایی نخواهد داشت.
مهمتــر از همه اینکه 90 درصد صنایع کشــورهای 
اروپایی با سیســتم گاز "ســی ان جی" روسیه که بی 
وقفه از طریق لوله گاز در دسترس آنها بود، مطابقت 
دارد و تطبیق این سیستم ها با ال ان جی نیز مستلزم 

صرف زمان و هزینه است.
"تام فاندن دریشــه عضو پارلمــان اروپا در توصیف 
وضعیــت فلاکت بــار در بلژیک می گوید: "میانگین 
هزینه انرژی در خانواده های این کشور اکنون 9 هزار 
یورو رســیده است، تورم بی سابقه، پس انداز و قدرت 
خرید مردم را نابود می کند. چنان که کنفدراســیون 
اتحادیه کارگران گزارش کرده اســت، هزینه سالانه 
گرمایش و برق اکنون در بیش تر کشورهای اروپایی 
از مزد ماهانه کارگران کم درآمد بیش تر است. ولی این 
تنها نوک کوه یخ است، پی آمدهای بحران انرژی بسیار 
شدیدتر از این هاست. تولید در همه جا متوقف شده 
است، بیکاری در حال افزایش است، صنعت در حال 
ترک اروپاست و احتمالاً هرگز به اروپا باز نمی گردد. "
به اعتقاد کارشناســان، صنعت فولاد اروپا که ستون 
فقرات تولید صنعتی اکثر کالاها در این قاره اســت، 
مــورد تهدید بحران انرژی قرار گرفته اســت. چون 
بهــای بالای انرژی به ویژه صنعت را گران و غیرقابل 
رقابت کرده است و کارخانه ها اعلام تعطیلی یا نیمه 

تعطیلی کرده اند. 

یادداشتویترین  پیشنهاد

جهان اسلام و تغییر نقشه سیاسی جهان
  محسن پاک آئین

 کارشناس مسائل سیاسی
رهبر معظم انقلاب اسلامی در سالروز 
میلاد پیامبر اکرم خطاب به میهمانان 
همایش وحدت اسلامی فرمودند:» 
امروز روزبه روز بیشتر واضح میشود 

که نقشــه ی سیاســی دنیا در حال تغییر است. آن مسئله ی 
ـ یا دو قدرت؛  یک قطبی بودن و زورگویی کردن یک قدرت ـ
ـ بر کشورها و بر ملتّها و مانند اینها، مشروعیّت  فرق نمیکند ـ
خــودش را از دســت داده؛ یعنی ملّتها بیدار شــده اند. نظام 
تک قطبی مطرود شده است و بتدریج دارد مطرودتر میشود.

پس از فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی، دوران حاکمیت نظام 
دوقطبی بر جهان به پایان رســید و آمریکا تحت عنوان یک 
قدرت برتر، خود را به عنوان نظم دهنده جدید جهان معرفی 
کرد. یکی از اهداف اصلی آمریکا در دوره نظام تک قطبی، تامین 
منافع رژیم صهیونیستی از مسیر تضعیف کشورهای مسلمان 
بود. اعمال فشــار همه جانبه بر فلسطین،حمله به افغانستان 
و عراق و لیبی، دخالت درامور داخلی ســوریه، ایجاد و تجهیز 
گروه های تروریستی همچون داعش و القاعده، تشویق ائتلاف 
عربــی بــرای تجاوز به یمن و تحریم اقتصادی ایران در همین 

رابطه انجام شد.
دراین دوره، کاخ سفید برای تحقق اهداف خود با مانعی به نام 
انقلاب اسلامی ایران مواجه شد که جهان یک قطبی را برنمی 
تابید و با تقویت محور مقاومت علیه آمریکا و صهیونیســم، 
دوگانه  ای جدید به نام »اســلام و اســتکبار« را پدید آورد. این 
پدیده که با استقبال ملّتها و برخی از دولت های مسلمان رو 
به رو شد، نظم یک قطبی مورد نظر امریکا را به چالش کشید 
و اسلام انقلابی را به عنوان یک خطر جدی برای منافع آمریکا 

و اسرائیل مطرح کرد.
یکی از نتایج مقاومت در مقابل نظام یک قطبی، بروز حرکت 
های مبتنی بر بیداری اســلامی در کشورهای مسلمان علیه 
اســتبدادهای وابســته به آمریکا بود که مردم کشــورهایی 
همچــون مصر،تونس،لیبی،یمــن و بحرین را به صحنه آورد. 
حُسنی مبارک طاغوت مصر به ذلت افتاد و زین العابدین بن 
علی، دیکتاتور تونس سقوط کرد و در لبنان، یک گروه مؤمن 
و انقلابی به نام حزب الله توانست ارتش رژیم صهیونیستی را 
زمینگیر کند. شکست های نظامی اسرائیل در مقابل مجاهدین 
فلسطینی و حزب الله لبنان و ارتش سوریه و همچنین شکست 
های سیاسی آمریکا در پروژه های انتقال سفارتخانه کشورها 
به بیت المقدس، ناکامی مذاکرات ســازش و شکســت طرح 
معامله بزرگ قرن، از آثار ناتوانی نظام یک قطبی برای مدیریت 

جهان بود.
ناکامی های مســتمر آمریکا در پیشبرد اهداف خود در غرب 
آسیا و محاصره اسرائیل در میان کشورها و گروه های محور 
مقاومت، باعث شد تا بتدریج بسیاری از کشورهای مسلمان 
به این جمع بندی برسند که در جهان یک قطبی به رهبری 
آمریکا، امنیت جهانی به خطر افتاده و تمامیت ارضی و حاکمیت 
ملی کشورهای مستقل تهدید می شود و باید به دنبال نظم 

مبتنی بر همکاری جمعی و چندجانبه باشند.
وقوع جنگ در اوکراین و درگیر شدن قدرت های بزرگ در این 
بحران و ناتوانی آمریکا و ناتو برای شکست روسیه نیز نشانه ای 
دیگر بر شکست نظام تک قطبی بود. آمریکا و ناتو که در میدان 
نتوانسته بودند مانع پیشروی روسیه در اوکراین شوند، برای 
تعلیق عضویت روسیه در شورای حقوق بشر اقدام کردند اما 
وضعیت آرا نشان داد که آمریکا نمی تواند به حمایت جهانی 
امیدوار باشد. از میان ۱93 کشور عضو سازمان ملل، فقط 93 
کشــور حاضر شــدند علیه روســیه رأی مثبت بدهند و ۱00 
کشور دیگر با آرای منفی، ممتنع و غیبت در رای گیری، عدم 
همراهی با غرب در مواجهه ی با روســیه را نشــان دادند. توان 
مجموع این ۱00 کشور، از حیث جمعیت و قدرت اقتصادی 
و نظامی از اردوگاه آمریکا و ناتو، بیشــتر بود و چهار کشــور 
دارای قدرت رسمی سلاح اتمی)روسیه، چین، هند، پاکستان(، 
اعضای اتحادیه بریکس و پیمان شانگهای، اکثریت اعضای مهم 
اوپک و اوپک پلاس و اوپک گازی، بخش مهمی از گروه۲0 و 
اکثر اعضای غیر متعهدها و سازمان همکاری اسلامی و اتحادیه 

آفریقا و اتحادیه آمریکای جنوبی، علیه روسیه رای ندادند.
امــروز جنگ ناتو با روســیه یــادآور جنگ های ایران و روم 
در صدراسلام است که فضای مناسبی را برای رشد اسلام 
و پیشــرفت مسلمانان در آن زمان، ایجاد کرد. رویدادهای 
جاری نشــان می دهد که قرن پانزدهم هجری شمســی 
قرن شکســت یکجانبه گرایی و نوید دهنده نظم مبتنی 
بــر چندجانبه گرایــی در روابط بین الملل اســت. در این 
قرن، تقویت رویکرد چندجانبه گرایی و اقدامات مشترک 
کشــورهای مستقل علیه قدرت های زیاده خواه بخصوص 
آمریکا، موجب تضعیف اصلی ترین دشمن جهان اسلام شده 
و فرصت های جدیدی را برای مسلمانان، جهت حرکت در 

مسیر تمدن نوین اسلامی خواهد آفرید.
در این روند، امّت اســلامی می تواند شــاهد فصل جدیدی از 
حیات خود باشد و با بیش از یک و نیم میلیارد جمعیت، سابقه 
تمدنی غنی، دارا بودن ثروتهای طبیعی، منابع انسانی و قدرت 
نظامی قادر است نقش مهمّی در مدیریت جهان داشته باشد. 
شــرط اصلی این ایفای نقش، اتحّاد، نداشــتن تفرقه، انسجام 
داخلی و عدم وابستگی به آمریکا و قدرت های سلطه گر است.

در این صورت، جهان اسلام با هم افزائی امکانات و ظرفیتهای 
گسترده ی خود میتواند برای نجات جهان از ناامنی و جنگ و 

سلطه گری، نقشی تاریخی و ماندگار بیافریند...
ادامه در صفحه 2
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سیاست 2
یادداشت

بزرگان قبیله "محسود" در منطقه 
وزیرستان جنوبی افغانستان، در 

جرگه ای شرکت کرده اند. "جرگه" 
یک سازوکار قبیله ای با قدمت چند 
صد ساله برای حل و فصل اختلافات 
است و بزرگان قبیله ای به دلیل حل 

درگیری های مرزی بین نیروهای 
امنیتی پاکستان و شبه نظامیان طالبان 

EPA /.در این منطقه گرد هم آمده اند

نیروهای نظامی روسیه 
در ایستگاه قطار شهر 
مسکو و پیش از اعزام 
به جبهه جنگ اوکراین/ 
خبرگزاری فرانسه

گزارش تصویری

کاسپین است؛ گذرگاه میانی از دریای  غرب به دنبال ایجاد 

دسیسه ای برای خزر
اندیشــکده آمریکایی »بنیاد هریتیج« اعتقاد 
دارد کشــورهای غربی در همکاری با ترکیه 
و جمهــوری آذربایجان می توانند با بســتن 
دسترســی ایــران و روســیه از طریق خاک 
ارمنســتان، مســیر کریدور میانی را از طریق 
دریای خزر و قزاقستان به سمت چین باز کنند.

موضوع قره باغ و تنش های ســرزمینی بین 
ارمنســتان و جمهوری آذربایجان تاثیر قابل 
توجهــی بر برنامه هــا و طرح های جمهوری 
اســلامی ایــران بــه خصــوص در ارتباط با 

مسیرهای ارتباطی دارد.
مقــام هــای عالی رتبه جمهوری اســلامی 
ایــران بارها تاکید کرده اند که تغییر مرزهای 
سرزمینی بین کشورهای شمال غربی ایران را 

خط قرمز خود می دانند.
با توجه به مزاحمت هایی که در ســال های 
گذشته دولت باکو در مسیر ارتباط زمینی ایران 
به ارمنستان و روسیه ایجاد کرده بود، تغییر در 
وضعیت حاکمیتی قره باغ می تواند چالشــی 
برای تهران به ویژه در زمینه تکمیل دسترسی 
جاده ای کریدور شمال جنوب از خلیج فارس 

تا روسیه باشد.
اکنون اندیشــکده های آمریکایی سعی دارند 
بــا بــاز کردن پای آمریــکا و اروپا به موضوع با 
هدف دسترســی به منابع گازی قزاقستان و 

ترکمنستان همین خواسته را عملی کنند.  
حضــرت آیــت الله خامنه ای مقــام معظم 
رهبــری در دیدار بــا »رجب طیب اردوغان« 
رئیس جمهوری ترکیه در ۲۸ تیر ماه ۱40۱ 
با ابراز خرسندی از بازگشت قره باغ به جمهوری 
آذربایجان فرمودند: البته اگر سیاستی مبنی 
بر مسدود کردن مرز ایران و ارمنستان وجود 
داشته باشد، جمهوری اسلامی با آن مخالفت 
خواهــد کرد چرا که این مرز یک راه ارتباطی 

چند هزار ساله است.
آیــت الله »ســید ابراهیم رئیســی« رئیس 
جمهوری اســلامی ایران هم در دیدار با الهام 
علی اف رئیس  جمهوری آذربایجان در حاشیه 
کنفرانــس تعامل و اقدامات اعتمادســازی 
آسیا)ســیکا( تاکید کــرد: هرگونه تغییر در 
مرزهای تاریخی و ژئوپلیتیک منطقه و تغییر 
در وضعیت ترانزیتی ایران و ارمنستان از نظر 

جمهوری اسلامی ایران مردود است.
با این وجود رقابت های ژئوپلیتیک در منطقه 
بــه ویــژه تلاش اروپا بــرای جایگزین کردن 
انرژی روســیه در کنــار کاهش نفوذ و قدرت 
چین موجب شــده اســت که اروپا و آمریکا 
برنامــه هایــی را با میــدان داری ترکیه برای 

منطقه طراحی کنند.
همراهی و کمک اردوغان به باکو در جنگ 
علیه ارمنســتان و سفر » نانسی پلوسی « 
به ارمنستان با اتفاق سومی همراه شد که 
همان دیدار رهبران ترکیه، ارمنســتان و 
جمهوری آذربایجان بود و گفته می شود 
در نبود ایران و روسیه توافقاتی هم صورت 

گرفته است.
»نیکول پاشینیان« نخست وزیر ارمنستان و 
»الهــام علی اف« رییس جمهوری آذربایجان 
به تازگی در حاشــیه یــک اجلاس اروپایی با 

یکدیگر دیدار کردند.
رســانه ها اعلام کردند توافق های اولیه میان 
دو کشــور بر سر پیمان صلح، تعیین مرزهای 
دو کشــور با مداخله فرانســه و پایان درگیری 
های بیش از ســه دهه ای آن ها بر ســر قره باغ 

صورت گرفته است.

 غرب به دنبال ایجاد گذرگاه میانی 
از دریای خزر

اتــاق های فکر غربی اکنون به منظور کاهش 
راه های ارتباطی روســیه، تاکید می کنند که 
کریدور میانــی )Middle Corridor( از 
کشــورهای ترکیه، جمهوری آذربایجان و از 
طریق دریای خزر به قزاقســتان می تواند به 
اروپایی ها به همان اندازه کریدور شــمالی که 

تحت کنترل روسیه قرار دارد، خدمت کند.
در این چارچوب غرب انتظار دارد تا پکن برای 
توســعه کریدور میانی هم تلاش جدی انجام 
دهد تا کشــورهای آســیای مرکزی و قفقاز 

جنوبی به چین متصل و وابسته شوند.
اندیشکده آمریکایی »بنیاد هریتیج« در گزارشی 
تحلیلــی با عنوان »غرب باید از کریدور میانی 
استقبال کند« به بررسی این موضوع پرداخته 
و آورده است: تهاجم »ولادیمیر پوتین« رئیس 
جمهوری روسیه به اوکراین، اروپایی ها را برای 
یافتن تامین کنندگان جایگزین گاز طبیعی به 
تکاپو انداخته است، ضمن آنکه زنجیره تامین 
کالا بین اروپا و آســیا را به شــدت مختل کرد. 
کشورهای اروپایی برای کاهش وابستگی خود 
به روســیه و چین و افزایش اختلالات ناشی از 
رویارویی احتمالی با آنها باید خارج از چارچوب 
مورد نظر این دو کشــور فکر کنند و به دنبال 
راه هــای جدیدی برای بازیابی امنیت انرژی و 
تنوع بخشــیدن به خطوط بین المللی حمل و 

نقل زمینی خود باشند.
یکــی از گزینه های امیدوارکننــده، انتقال 
صــادرات و اتصالات انرژی از طریق »کریدور 
میانی« است که قزاقستان را از طریق دریای 
خزر، جمهوری آذربایجان و گرجســتان و از 
طریق دریای ســیاه به ترکیه و اروپا وصل می 

کند.
گذرگاه میانی که به عنوان مســیر حمل و 
نقــل بین المللی ترانس خزر )TITR( هم 
شــناخته می  شود، می  تواند مانند کریدور 
شــمالی که تحت کنترل روسیه قرار دارد و 
تا همین اواخر مســیر ترجیحی برای حمل 
و نقل ریلی بین اتحادیه اروپا و آسیا بود، به 

اروپایی  ها کمک کند.

طبق ادعای هریتیج، چین در گذشته امیدوار 
بــود کــه کریدور میانی یا ترانــس خزر را به 
عنوان بخشــی از طرح توسعه کمربند و جاده 
)BRI( در انحصار خود درآورد اما کشورهای 
این مســیر به شدت نسبت به مشارکت پکن 

محتاط شده اند.
از نظر این تحلیل، کریدور میانی ممکن است 
ارزان  ترین مسیر حمل  و نقل نباشد اما در دنیای 
پرتلاطم و جنجالی کنونی که تنوع زنجیره  های 
تامین در آن ریسک کشورها را کاهش می  دهد، 
می تواند گزینه ای عملیاتی و مقرون  به  صرفه 
باشــد. البته اجرای این مسیر با چالش هایی 
همراه است. هیچ اتحادیه گمرکی، هماهنگی 
تعرفــه ای یا یکپارچگی دیجیتال فراملی در 
میان کشــورهای گذرگاه میانی وجود ندارد. 
همچنین زیرســاخت های کافی برای جا به 
جایی حجم انبوه کالاهای حمل شده در مسیر 
شمالی موجود نیست. برای نمونه زیرساخت 
هــای فعلی تنها می توانــد حدود 5 درصد از 

تجارت ریلی بین قاره ای را جا به جا کند.
علاوه بر این، کریدور میانی مســیر پیچیده 
تری اســت که برای عبور کالا از دریای خزر 
و دریای ســیاه به مراکز انتقال دریایی نیاز 
دارد. انجــام ایــن امور بدون تردید با هزینه 
های زیادی همراه است و زمان تحویل کالا 
را طولانی می کند. اما به هر صورت پیشرفت 

هایی حاصل شده است.
گذرگاه میانی و قدرت های شرق و غرب

در چند ماه گذشــته جمهــوری آذربایجان، 
گرجستان، قزاقستان و ترکیه هماهنگی هایی 
را در زمینه تسهیل و یکپارچه سازی حمل و 
نقل و ارائه یک بســتر سایبری تکمیل شبکه 
جدیــد ریلی و همــکاری گمرکی و ترانزیتی 
بیشتر کالا انجام داده اند. براساس تحلیل این 
اندیشکده آمریکایی، ترکیه نقش اصلی را در 
معادله ژئوپلیتیکی کریدور میانی ایفا می کند 
و پــس از جنگ دوم جمهوری آذربایجان در 
قــره باغ نیز نفوذ خود را در آســیای مرکزی 

گسترش داده است.
موقعیت جغرافیایی جمهوری آذربایجان هم 
در راستای ارزیابی های آنکارا در مسیر تقویت 

ارتباط چین با اروپا اســت. با این حال، روسیه 
و ایــران همچنــان اهرم اقتصــادی و نظامی 
بیشتری نسبت به ترکیه بر کشورهای آسیای 

مرکزی دارند.
کشورهای آسیای مرکزی باقیمانده از فروپاشی 
شوروی از روسیه هراس دارند و مایل هستند 
مشارکت های خارجی خود را متنوع کنند. از 
طرف دیگر چین نیز همیشه مشتاق گسترش 

شبکه های اقتصادی خود است.
جاده ابریشــم سنتی هرگز یک گذرگاه ثابت 
نبود و چین مدرن در دوره »شی جین پینگ« 
هم جاه طلب تر است. ماهیت سیّال سیاست 
خارجی چین ســرمایه گذاری در مسیرهای 
تجــاری جایگزین، ســازگاری با فرصت ها و 
اجتناب از خطرات ژئوپلیتیکی را تشویق می 
کنــد. در نتیجه، ابتکار جاده کمربند پکن نیز 
پویایــی دارد. اگر چیــن تصمیم جدی برای 
توسعه کریدور میانی داشته باشد، کشورهای 
آسیای مرکزی و قفقاز جنوبی ممکن است به 
دلیل کاهش نفوذ روسیه به چین وابسته شوند.

با این حال، تا زمانی که روســیه بتواند کنترل 
ژئوپلیتیکی منطقه را در دســت داشته باشد، 
چین محتاطانه عمل خواهد کرد و تمایلی به 
درگیری با مسکو ندارد و به همین دلیل، شی 
یک سیاست دوگانه را دنبال خواهد کرد و آن 
حفظ دوســتی اقتصادی و سیاسی با پوتین و 
در عین حال بهره گیری از ضعف روسیه پس 
از تهاجم به اوکراین برای پیشبرد منافع خود 

در آسیای مرکزی است.
هریتیج توصیه می کند که در این دوره غرب 
نباید تماشاگر باقی بماند. کشورهای کریدور 
میانه نســبت به نیات چین بدبین هســتند و 
این می تواند فرصت های مشارکت جدیدی را 
برای ایالات متحده و اروپا فراهم کند. مشخص 
نیست که برخی از اقتصادهای اروپایی تا چه 
انــدازه کریــدور میانه را یک فرصت تلقی می 
کنند. اما طرح ســه دریا مستلزم تعهد بیشتر 
آمریکا و اروپا برای مقابله با تهاجم ژئواکونومیک 
چین و اتصال قفقاز با غرب اســت. برای اروپا 
بســیار مهم اســت که به جای انباشته کردن 
آســیب پذیری های ژئوپلیتیکی، پروژه های 

ســرمایه گذاری و زیرساختی قابل توجهی را 
کلید بزند.  

قبل از حمله روسیه به اوکراین، اتحادیه اروپا 
قصد خود را برای گسترش شبکه حمل و نقل 
فرا اروپایی )TEN-T( به ســمت کشورهای 
شرقی اعلام کرد. هدف اصلی توسعه ظرفیت 
هــای حمــل و نقل گرجســتان و جمهوری 
آذربایجان بود. اتحادیه اروپا در برنامه اقتصادی 
و سرمایه گذاری ژوئیه ۲0۲۱ خود نیز کمک 
مالی برای تقویت کریدور حمل  و نقل دیجیتال 
در دریای خزر و اتصال به دریای سیاه اختصاص 
داد. رومانی شریک استراتژیک، قابل اعتماد و 
فعال ایالات متحده اســت که با حمایت غرب 
بــرای افزایش ظرفیت راه آهن و جاده ای می 
تواند به یک مرکز تجاری و نظامی حیاتی در 
دریای سیاه تبدیل شود و قفقاز و اوکراین را به 

بقیه اروپا متصل کند.
بازسازی اوکراین پس از جنگ هم باید با ابتکار 
سه دریا هماهنگ شود. این امر می تواند هسته 
عملکردی اروپا را از لهستان تا رومانی یکپارچه 
کند و باعث تقویت امنیت منطقه ای و ارتقای 
ثبات اقتصادی و سیاســی بین دریای سیاه و 

بالتیک شود.
کو برای آمریکا اهمیت با

اتــاق فکر فــوق در تحلیل دیگری به رویکرد 
واشنگتن به شرایط منطقه پرداخت و ضمن 
انتقــاد از رئیس مجلــس نمایندگان آمریکا 
نوشت، »نانسی پلوسی« در تثبیت نقش خود 
به  عنوان تعقیب کننده بحران جهانی به سرعت 
خود را به ارمنستان رساند و در آنجا جمهوری 
آذربایجان را به دلیل آنچه »حملات غیرقانونی 
و مرگبار« خواند، محکوم کرد. در همین حال، 
»آدام شیف« هم قطعنامه ای غیر الزام آور در 
محکومیت جمهوری آذربایجان ارائه کرد. البته 
این ابتــکارات به تلاش های فعال و تهاجمی 
لابی گــری ارمنــی های دور از وطن در ایالات 

متحده مربوط می شود.
در بخشی از این تحلیل آمده است: ارمنستان 
دست نشانده روسیه پوتین نیست اما میزبان 
هزاران سرباز روسی و حداقل دو پایگاه نظامی 
آن است. ارمنستان دوستی نزدیکی با ایرانیان 
دارد. بنابراین، در کل، پلوســی عجله کرد تا 

متحد نزدیک روسیه و ایران را دلداری دهد.
در مقابل، جمهوری آذربایجان پس از تهاجم 
روســیه، گاز طبیعی خود را از طریق کریدور 
گازی جنوبی به اروپا فرستاد تا زمستان سخت 
پیش رو را پشت سر بگذارد. باکو هیچ کمکی به 
روس ها نمی کند؛ به ایرانی ها خیلی نزدیک 
نمی شــود و نسبت به ســرمایه گذاری های 

چینی محتاط است.
طبــق تحلیل فــوق از منظر غرب، جمهوری 
آذربایجان برای ثبات بلندمدت منطقه اهمیت 
فزاینده ای دارد، پس غرب به ویژه آمریکا باید 
نقــش پررنگ تــری را در منطقه و رفع تنش 
ایروان - باکو ایفا کند؛ آن هم درست در زمانی 
که بزرگ ترین حامی ارمنســتان یعنی روس 
ها در جاهای دیگر مشغول هستند. تا زمانی که 
ایروان و باکو به توافق رسمی مشترک نرسند، 

جنگ هرگز متوقف نخواهد شد.
در همیــن حال ایالات متحده باید تعامل در 
قفقاز جنوبی به ویژه با گرجستان و جمهوری 
آذربایجان را افزایش دهد. واشــنگتن باید به 
دنبال افزایش همکاری امنیتی با هر دو باشد 
و همچنیــن به حمایت از تلاش ها در منطقه 

ادامه دهد.

خبر ویژه

رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه آنچه در زندان اوین رخ داد جنایتی بود که به دست عده معدودی از عوامل دشمن صورت 
گرفت، به مسئولان سازمان زندان ها و مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه دستور داد تا با همکاری نیروهای امنیتی 
عوامل اصلی جنایت رخ داده در زندان اوین را شناسایی و به دادسرا معرفی کنند و مسئولان دادسرا نیز به سرعت به 
پرونده آنها رسیدگی کنند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در جریان جلسه شورای عالی قوه قضاییه، با اشاره به 
"اظهارات مداخله جویانه اخیر رئیس جمهور آمریکا علیه مردم و نظام ایران"، اظهار کرد: بسیار خنده دار و مضحک است 
که رئیس جمهور آمریکا با سوابق گسترده و چندین دهه ای جنایت علیه انسان ها در اطراف و اکناف دنیا و به ویژه جنایت 
علیه مردم ایران، این چنین علیه ایران سخن می گوید. وی در ادامه نشست با اشاره به حادثه رخ داده در بخشی از زندان 
اوین، اظهار داشت: آنچه در زندان اوین رخ داد جنایتی بود که به دست عده معدودی از عوامل دشمن صورت گرفت؛ 

در جریان این جنایت شاهد بودیم که عده قلیلی اقدام به آتش زدن کارگاهی کردند که به منظور اشتغالزایی زندانیان و 
کمک به خانواده آنها دایر شده بود؛ در جریان این حادثه، سالن اجتماعاتی را آتش زدند که با هدف شکوفایی استعدادها 
و آموزش زندانیان ایجاد شده بود. رئیس قوه قضاییه ادامه داد: عوامل دشمن در واقع دست روی نقاطی گذاشتند که 
نقاط قوت سازمان زندان ها در امر بازاجتماعی کردن زندانیان است؛ طی مدت یک سال و نیم اخیر اقدامات بسیاری در 
حوزه ارتقاء و بهبود وضعیت زندانیان و زندان های کشور در ابعاد مختلف صورت گرفته است. وی افزود: بدون تردید عوامل 
جنایت رخ داده در زندان اوین، زمینه را برای مراکز و دفاتر جنگ افروزی و اغتشاش آفرینی صهیونیستی و آمریکایی و 
انگلیسی فراهم آوردند و همگان مشاهده کردند که در همان شب وقوع این جنایت، صدای آمریکا و صدای انگلیس و 

سایر مراکز و دفاتر ضدایرانی همچون ایام اغتشاشات، همچون اتاق جنگ عمل کردند.

رئیس قوه قضاییه:

خ داد »جنایت« بود آنچه در اوین به دست عوامل دشمن ر

تحلیل

سخنگوی وزارت خارجه:

 اروپایی ها از مداخله 
در امور ایران پرهیز کنند

ســخنگوی وزارت خارجه با اشاره به مواضع اروپایی ها 
درباره اغتشاشات در ایران گفت: ما آن ها را از رفتار مداخله 
جویانه پرهیز می دهیم، اما در صورت انتخاب رفتار های 
گزینشی و مداخله گرایانه، ایران نیز واکنش نشان خواهد 
داد. ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران در نشست خبری هفتگی خود با اصحاب 
رسانه، پاسخگوی سؤالات خبرنگاران شد. کنعانی درباره 
تــلاش اروپایی ها برای تحریم ایران گفت: ما در ارتباط 
بــا مواضــع اروپا دیدگاه خود را صراحتا بیان کردیم. ما 
طرف های اروپایی را به عقلانیت دعوت می کنیم. آن ها 
در ارتباط با ایران دارند صحبت می کنند، کشوری که 
مسئولیت پذیر و شریک ثبات است. کشوری که رفتار 
مسئولانه در قبال مسائل منطقه داشته است. ما آن ها 
را از رفتار مداخله جویانه پرهیز می دهیم، چنانچه طرف 
اروپایی آماده تعامل باشــد ایران نیز آماده اســت. اما در 
صورت انتخاب رفتار های گزینشــی و مداخله گرایانه، 

ایران نیز واکنش نشان خواهد داد.

ملک سلمان: 

تهران با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی همکاری کند

پادشــاه عربستان در اظهاراتی خواستار همکاری ایران 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی شد.  ملک سلمان بن 
عبدالعزیز، پادشاه عربستان در اظهارات خود در جلسه 
شورای وزیران این کشور گفت: از ایران می خواهیم که 
به تعهدات هسته ای خود پایبند باشد و با آژانس بین 
المللی انرژی اتمی همکاری کامل داشته باشد. وی تاکید 
کرد که از طریق رقابت های تســلیحاتی و دستیابی به 
سلاح کشتار جمعی صلح بین المللی محقق نخواهد شد.

رهبر این حزب سیاسی جدید 
اروپایی آدم نیست!

حزب سینتتیک)مصنوعی(، یک حزب سیاسی جدید 
در دانمارک است که امید می رود به زودی یک کرسی در 
پارلمان داشته باشد. رهبر این حزب سیاسی جدید، لیدر 
لارس نام دارد که در واقع یک شبیه ساز رباتیک مکالمه 
براساس هوش مصنوعی است و همه سیاست های آن 
برگرفته از هوش مصنوعی خواهد بود. آسکر استانیس، 
خالق این حزب و هنرمند-محقق سازمان غیرانتفاعی 
هنر و فناوری مایندفیوچر)MindFuture(، می گوید که 
لیدر لارس به طور خاص براســاس سیاســت هایی که 
توســط احزاب حاشیه ای دانمارکی پس از سال ۱9۷0 
شکل گرفته، آموزش دیده و بنابراین این حزب به گونه ای 
طراحی شــده که می تواند نماینده تقریباً ۲0 درصد از 
رای دهندگان دانمارکی کنونی باشد که احزاب آنها در 

پارلمان نماینده ندارد.

ترامپ:

 به راحتی می توانستم 
نخست وزیر اسرائیل شوم!

دونالــد ترامپ، یهودی های آمریکایی را به دلیل »عدم 
قدردانی« از سیاســت هایش بــه باد انتقاد گرفت و بار 
دیگر این موضوع را مطرح کرد که آن ها نسبت به ایالات 
متحده و رژیم صهیونیستی »وفاداری دوگانه ای« دارند.

به گزارش وب ســایت روزنامــه یواس ای تودی، دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری ســابق آمریکا روز یکشنبه در 
شــبکه اجتماعی خود »تروث سوشال« نوشت: »آن ها 
تا قبل از اینکه دیر نشده باید با هم دست به کار شوند و 

از آنچه که در اسرائیل دارند، قدردانی کنند.«
رئیس جمهوری سابق آمریکا ضمن تمجید از  حامیانش 
در رژیم صهیونیســتی، مدعی شــد که می توانست به 
راحتی نخست وزیر این رژیم شود و در ادامه این پست 
نوشــت: »هیچ رئیس جمهــوری بیش از آنچه که من 
برای اسرائیل انجام داده ام، کاری انجام نداده است، اما 
اوانجلیکال های )مسیحیت انجیلی( بی نظیر ما بسیار 
بیشتر از مردم یهودی به خصوص آن هایی که در آمریکا 
زندگی می کنند، نسبت به این قضیه قدردان هستند.«

اولین موضع رئیس جمهور جدید 
عراق درباره ایران

عبداللطیف رشید گفت: صلحت عراق، به منزله مصلحت 
جمهوری اسلامی ایران و مصلحت جمهوری اسلامی 
ایران به منزله مصلحت عراق است. رئیس جمهور جدید 
عراق گفت: نگاه ما به جمهوری اسلامی ایران به عنوان 

شریکی برای مصالح دو کشور است.
»محمد کاظم آل صادق«، ســفیر جمهوری اسلامی 
ایران در عراق، با آقای »عبداللطیف رشــید«، رئیس 
جمهــور جدید عراق ملاقــات و گفتگو کرد. در این 
ملاقات، آل صادق ضمن تبریک به مناسبت انتخاب 
ایشان به مقام ریاست جمهوری عراق، ایران را حامی 
یکپارچگی، ثبات و توانمندی عراق مستقل دانست و 
ابراز امیدواری کرد در دوره ریاست جمهوری ایشان 
مناسبات دو کشور در تمامی زمینه ها بیش از پیش 

گسترش یابد.
عبداللطیف رشید، نیز ضمن استقبال از سفیر کشورمان 
و تاکید بر زمینه های مشترک تاریخی، فرهنگی و دینی 
فیمابین اظهار کرد: »مصلحت عراق، به منزله مصلحت 
جمهوری اسلامی ایران و مصلحت جمهوری اسلامی 

ایران به منزله مصلحت عراق است«.
وی تاکید کرد: »نگاه ما به جمهوری اســلامی ایران به 
عنوان شریکی برای مصالح دو کشور است و معتقدیم 
مصلحــت ایــران فراتر از صرف مصالح ایران و عراق و در 

واقع به منزله مصلحت خاورمیانه است«.

 جهان اسلام 
و تغییر نقشه سیاسی جهان

ادامه از صفحه اول:
در نظام مبتنی بر چندجانبه گرائی، کشورهای مسلمان 
و تأثیرگذار همچون ایران،ترکیه، عراق، مصر و عربستان 
باید بتدریج به یکدیگر نزدیک شده و رویکرد مشترکی 
برای تامین امنیت منطقه ای و تامین منافع جهان اسلام 
اتخــاذ کنند. این مقصود با تقویت دیپلماســی، تداوم 
گفتگــو برای کاهش اختلافــات و افزایش همکاریهای 
همه جانبه ی کشــورهای اسلامی با یکدیگر امکان پذیر 
است. در اینصورت میتوان به ارتقاء »بهره وری سیاسی 
سازمان همکاری اسلامی« در مدیریت جهانی اندیشید و 
به سمت همکاریهای مؤثر اقتصادی و فرهنگی پیش رفت. 
یادداشت را با فرازی از سخنان حضرت آیت الله خامنه ای 
در تاریخ ۱۱/۱0 /۱390 در دیدار شــرکت کنندگان در 
اجلاس جهانی جوانان و بیداری اســلامی، بیان کردند، 
پایان می بریم. با امید به اینکه قرن جاری، قرین با پیروزی 
های جهان اســلام و حرکت مسلمانان به سوی اتحاد و 

انسجام بیشتر باشد.
»بدانید امروز تاریخ جهان، تاریخ بشریت، بر سر یک پیچ 
بزرگ تاریخی است. دوران جدیدی در همه ی عالم دارد 
آغاز میشــود. نشــانه ی بزرگ و واضح این دوران عبارت 
است از توجه به خدای متعال و استمداد از قدرت لایزال 
الهی و تکیه ی به وحی. بشریت از مکاتب و ایدئولوژیهای 
مادی عبور کرده است. امروز نه مارکسیسم جاذبه دارد، 
نه لیبرال دموکراسی غرب جاذبه دارد - میبینید در مهد 
لیبرال دموکراسی غرب، در آمریکا، در اروپا چه خبر است؛ 
اعتراف میکنند به شکست - نه ناسیونالیستهای سکولار 
جاذبه ای دارند. امروز در میان امت اســلامی، بیشترین 
جاذبه متعلق اســت به اســلام، به قرآن، به مکتب وحی؛ 
که خدای متعال وعده داده است که مکتب الهی و وحی 
الهی و اسلام عزیز میتواند بشر را سعادتمند کند. این یک 

پدیده ی بسیار مبارک و بسیار مهم و پرمعنائی است.«

 

 »بیشه شیرها«
جهنمی برای صهیونیستها 

اوضــاع در کرانه باختــری این روزها به مثابه جهنمی 
برای صهیونیستهاســت و گروه جدیدی شکل گرفته 
که کابوس اشــغالگران است. حدود ۲0 روز است که از 
زمان آغاز اعیاد سال جدید عبری صهیونیست ها، کرانه 
باختری وارد یک فضای بی سابقه تنش و عملیات های 
مختلف از ســوی نیروهای مقاومت فلســطینی علیه 
نظامیان و شهرک نشینان شده است. به گونه ای که در 
برخی روزها بیش از ۶0 عملیات مقاومتی در سراســر 
کرانه باختری اجرا یا خنثی می شود. شرایطی که موجب 
شد از هفته پیش و پس از حوادث و درگیری های شدید 
در قدس اشــغالی فرمانده نیروهای گارد مرزی ارتش 
رژیم صهیونیســتی به ۸ گردان ذخیره دســتور آماده 

باش کامل بدهد.
اوضاع جنگی و بی سابقه است

شبکه ۱4 تلویزیون رژیم صهیونیستی در گزارشی اعلام 
کرده که اوضاع در قدس به کلی از کنترل خارج شــده 
است. یک افسر ارشد پلیس رژیم صهیونیستی هم گفته 
که این روزها سخت ترین شب ها برای نیروهایشان پس 
از عملیات نگهبان دیوارها )نبرد سیف القدس در غزه( 

بوده است.
شرایط خاص کرانه باختری درست چند هفته قبل از 
انتخابات کنســت فرصت را برای نتانیاهو هم باز کرده 
اســت. بنیامین نتانیاهو هم ضمن انتقاد از دولت یائیر 
لاپید، وضعیت کنونی را نتیجه ضعف و ناتوانی این دولت 

در تمامی جبهه ها خوانده است.
این شرایط خاص، برآمده از یک گروه جدید به نام عرین 
الاسود )بیشه یا خانه شیرها( است. گروه مقاومت عرین 
الاسود که مدتی است در کرانه باختری به ویژه نابلس 
فعالیت خود را آغاز کرده و علیه اشــغالگران دســت به 
عملیات های مقاومتی می زند، خیلی زود به کابوســی 

برای صهیونیست ها تبدیل شده است.
جمعــه ۲۲ مهــر ماه الون بــن دیوید خبرنگار روزنامه 
عبری زبان معاریو تاکید کرد: گروه عرین الاســود در 
نابلــس طی روزهای اخیر نه تنها توانســته حملات و 
عملیات هایی سخت را علیه اسرائیلی ها انجام دهد، بلکه 
در حال تشــویق دیگر فلسطینیان در کرانه باختری و 
حتی قدس به انجام عملیات علیه صهیونیست ها است. 
بن دیوید اشاره کرد که این گروه در کمتر از یک سال 
به یک گروه با ســابقه مقاومت تبدیل شــده، تا جایی 
که عملیات های آن بیشــتر از دیگر گروه های معروف 
مقاومــت اثرگــذار بوده و اکنون این گروه تهدیدی هم 
برای رژیم صهیونیســتی و هم برای آینده تشــکیلات 

خودگردان است.
شیرها از کجا پیدا شدند؟

دوم ســپتامبر جاری )۱۱ شهریورماه(، پس از گذشت 
چهل روز از شــهادت »محمــد العزیری« )ابوصالح( و 
»عبدالرحمن صبح« مراسم بزرگداشتی برای این شهدا 
برگزار شد و طی آن عرین الاسود به عنوان یک پدیده 
مقاومتی مستمر، مبارزه خود علیه اشغالگران را علنی و 
اعلام کرد که به دنبال، ادامه مبارزه و حفظ بیرق مقاومت 
مقابل اشــغالگر است و اجازه نمی دهد که این بیرق بر 
زمین بیفتد. در آن تاریخ و در خیابان »حطین« در مرکز 
نابلس، رزمندگان این گروه مقاومتی، با تمام تجهیزات 
خود و در قالب ســازمانی ظاهر شــدند که برای همه 
فلسطینی های شرکت کننده در این مراسم و رسانه ها 
خیره کننده بود و از ســوی دیگر، خشــم اشغالگران را 

برانگیخت و اقدام علیه آن را آغاز کرد.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گفت و گو

خ رشد   امسال رشد معاملات بورس با نر
محقق می شود

 معاملات منفی سهام پشت
 زدوبندهای داخلی شرکتها

یک کارشــناس اقتصادی ضمن اشاره به اینکه بر 
مبنای گزارش های سال های گذشته سودی که 
بازار سرمایه دارد قابل مقایسه با بازار مسکن و دلار و 
... نیست، گفت: در حال حاضر قانونی تعریف شده و 
معاملاتی که موازی با بورس و ... انجام شود مشمول 
مالیات خواهند بود و همین مساله از طرف دیگر 
باعث شده دولت درآمد مالیاتی خود را افزایش دهد 
به طوری که در شــش ماهه نخست امسال حدود 
300 هــزار میلیارد تومان درآمد از بخش مالیات 
کســب کند که بیش از نیمی از تکلیف بودجه در 

سال ۱40۱ است.
ساســان شاه ویســی با بیان اینکه بخشی از بازار 
سرمایه صنعت خودرو، کالاهای پایه و ... هستند، 
گفت: هر کدام از این صنعت ها تحت تاثیر تغییر 
قیمت جهانی هستند و در هفته های اخیر با وجود 
اینکه قیمت نفت بالا رفته است اما تغییری ما در 
نمادهای وابســته به این بخش نمی بینیم و این 
مســاله ناشی از سیاست های تولیدی است برای 
نمونه بخشــی از پالایشــگاه از فرایند تولید خارج 

شود دیگر ان نماد در بورس مثبت نخواهد شد.
وقتــی مجلــس اجبــار کرده که دولــت باید دو 
خودروســاز را واگذار کنــد و از طرف دیگر دامنه 
چهار ماهه برای واگذاری شرکت های زیر مجموعه 
خودروســازی هــا اعلام کرده تا بــا واگذاری این 
شــرکت امکان اصلاح ســاختاری و واگذاری دو 
شرکت خودروسازی دولتی ممکن باشد، در چنین 
شرایطی برخی بازارسازها قیمت های زیرمجموعه 
را می شــکنند تا راحت تر بتوانند بلوک مدیریتی 
در شرکت های خودروسازی را در اختیار بگیرند

او بــا تاکیــد بر اینکه برخی سیاســت های ضرب 
العجلــی هم بــر افزایش عرضه های بــازار تاثیر 
دارد، افــزود: وقتــی مجلس اجبار کرده که دولت 
باید دو خودروســاز را واگذار کند و از طرف دیگر 
دامنه چهار ماهه برای واگذاری شــرکت های زیر 
مجموعه خودروسازی ها اعلام کرده تا با واگذاری 
این شرکت امکان اصلاح ساختاری و واگذاری دو 
شرکت خودروسازی دولتی ممکن باشد، در چنین 
شرایطی برخی بازارسازها قیمت های زیرمجموعه 
را می شــکنند تا راحت تر بتوانند بلوک مدیریتی 
در شرکت های خودروسازی را در اختیار بگیرند 
به همین دلیل شــاهد عرضه زیاد ســهام در گروه 

های خودرویی هستیم.

رابطه رشد اقتصادی و ارزش سهام
این کارشــناس اقتصادی با اشــاره به اینکه اگر 
رشــد اقتصادی را با همین روند حفظ کنیم یکی 
از مهمتریــن بازارها که تحت تاثیر قرار می گیرد 
بازار ســرمایه اســت، گفت: به طور قطع سیاست 
گذاری ها در اقتصاد کلان باید در بازار ســرمایه 
نمایان شود و ابزارهای مالی متنوع تر شوند و از این 
طریق دسترسی شرکت ها به منابع بهبود می یابد.
به طور قطع امســال در گــزارش های دوازده ماه 
شرایط متفاوتی را از شرکت ها خواهیم دید، زیرا 
معافیت های مالیاتی 5 درصدی برای شرکت ها در 
نظر گرفته شده و از طرف دیگر بانک ها را مقید به 
حمایت از بازار سرمایه کرده اند و محدودیت ایجاد 
شده که منابع بانک ها هم نباید وارد هر بازاری شود
او بــا تاکید بــر اینکه مانع تراشــی برای عرضه 
محصــولات در بــورس کالا روی بازار اثر منفی 
دارد، تصریح کرد: به طور قطع امسال در گزارش 
های دوازده ماه شــرایط متفاوتی را از شرکت ها 
خواهیم دید، زیرا معافیت های مالیاتی 5 درصدی 
برای شــرکت ها در نظر گرفته شــده و از طرف 
دیگر بانک ها را مقید به حمایت از بازار ســرمایه 
کرده اند و محدودیت ایجاد شده که منابع بانک 
ها هم نباید وارد هر بازاری شــود و همین مساله 
نشان می دهد که دولت در سال نخست عملکرد 
خوبی در این بخش داشــته و اگر این برنامه ها 
اجرا نمی شد الان بازار سرمایه زیر شاخص یک 

میلیون واحد بود.
شاه ویسی با بیان اینکه در نمادهای مانند کیسون 
معامــلات و زدو بندهــای داخلــی اتفاق افتاده و 
مدیران تســویه هایی با ســهام انجام می دهند و 
ســهام را پایین می آورند تا عده ای ســهام را ارزان 
بخرند و از این طریق سودهای کلانی ببرند، گفت: 
رویکــرد نمادهایی که زد و بند در معاملات دارند 
نمــی تواند مبنای معاملات در بازار ســرمایه در 
نظر گرفته شود از این رو باید شاخص حاکمیتی 
شرکتی ارتقا پیدا کند و حقوق سهامداران حفظ 
شود و دولت هم بر این مسائل تاکید دارد اما این 
مســاله تاکنون اتفاق نیفتاده اســت.او با تاکید بر 
اینکه نقش ناکارآمد بانک ها در بازار ســرمایه هم 
باید اصلاح شود، گفت: هرچند بخشی از رفتارهای 
هیجانی در بازار اثرگذار است و همواره سهامداران 
خرد زیان می بینند اما در این شرایط سواد مالی 
اهمیت بالایی دارد و اگر اجرایی نشــود حکایت 
ســهام عدالت تکرار می شــود و همانطور که عده 
ای سهام عدالت را روانه بازار می کردند و یک نوع 
فشــار فروش ایجاد می کرد، در مقطع کنونی هم 
برخی با کوچکترین فشــار ســهام خود را به بازار 

عرضه می کنند.

افزایش حقوق ها؛ 

لایحه ای با موج تورم یا انتفاع اقتصادی مردم؟
»لایحه دوفوریتی متناسب سازی حقوق کارکنان 
دولت و بازنشستگان کشوری و لشکری« از سوی 
دولت به مجلس ارائه شد و نمایندگان روز گذشته 

کلیات این لایحه را به تصویب رساندند.
محمدمهــدی مفتح ســخنگوی کمیســیون 
برنامــه و بودجــه در مورد ایــن لایحه گفت: 
دولت در راستای ترمیم حقوق کارکنان دولت 
و بازنشستگان لایحه ای را به مجلس ارائه کرد 
که در کمیسیون برنامه و بودجه بررسی شد و در 
نهایت اعضای این کمیسیون به این جمع بندی 
رســیدند که این لایحه، حقوق کارکنان دولتی 
و بازنشســتگان را ترمیم و نوعی هماهنگی در 

حقوق ایجاد می کند.
حجت السلام محمدرضا میرتاج الدینی پیش تر 
درباره جزئیات این لایحه گفته بود؛ دولت در این 
لایحه یک عدد ثابت را برای افزایش حقوق ها مبنا 
قرارداده اســت و گفته که به میزان یک میلیون 

تومان برای همه رده ها در نظر گرفته شود.
نائب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
بیان کرد: دولت همچنین گفته است که میزان 
افزایش حقوق بازنشستگان هم 900 هزار تومان 
خواهد بود. بنابراین افزایش حقوق های صورت 

گرفته، بر اســاس درصد نبوده است و برای همه 
اقشــار جامعه یک میلیون تومان افزایش حقوق 

در نظر گرفته شده است.
بــا این حال تامیــن منابع لایحه فوق که بودجه 
زیادی را طلب می کند، به بحث جدی در مجلس 
تبدیل شــده و برخی از نمایندگان تاکید دارند 
کــه ایــن افزایش حقوق می تواند رشــد تورم را 

دوباره تقویت کند.

احتمال رشد ۱۵ درصد تورم
محمدرضا پورابراهیمی با اشاره به لایحه افزایش 
حقوق کارمندان و بازنشســتگان و تامین منابع 
آن گفت: تمام بحث ما در بودجه این اســت که 

منابع آن، منابع پایدار باشد.
وی تاکیــد کــرد: منابع بودجــه نباید از محل 
اســتقراض از بانک مرکزی و محل درآمد متکی 

به نفت باشد.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: 
اگر این مســئله حادث شــود، منابع توزیع شده 
دیگــر پول پر قدرت نیســت، پــول اثرگذار در 
تورم نیســت. وی تاکید کرد: اگر مبنای ما برای 
افزایش حقوق ها ناشــی منابع پایدار در بودجه 
باشد دیگر ما نگرانی برای تورم نخواهیم داشت 
در غیر اینصورت اگر دولت برود و از بانک مرکزی 
اســتقراض کنــد و حقوق بدهــد، اگر ده درصد 
حقوق ها را افزایش دهیم تورم ۱5 درصد رشــد 
خواهد کرد. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
تاکید کرد: به اعتقاد بنده مردم با حالتی که 40 
درصد افزایش حقوق داشته باشند و اما تورم 45 
درصد رشد کند مشکل دارند و راضی هستند از 
اینکه ما حقوق ها را 40 درصد افزایش نمی دهیم.

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس در پاسخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه دولت این منابع را از کجا 
تامیــن خواهــد کرد؟ گفت: دولت به ما گفته که 
منابع لایحه افزایش حقوق ها،منابع پایدار است.
ایــن نماینده مجلــس تاکید کرد: اگر این منابع 
پایدار نبود ما باید شــاهد افزایش تورم باشیم به 
مانند فردی که تشــنه باشــد و اما ما به آن آب 

شور بدهیم. این فرد باز هم تشنه خواهد ماند.

گزارش

 دور باطل دولت در تورم
 و افزایش حقوق

 هــر ســاله حقوق کارکنــان دولت در بودجه 
ســنواتی دیده می شــود و پس از تصویب در 
مجلس شــورای اسلامی با شروع سال جدید 
حقوق ها افزایش می یابد اخیراً دولت در اقدامی 
لایحه ای را به مجلس ارســال کرد که در این 
لایحه در خواست افزایش حقوق برای کارکنان 
دولت را کرده بود که پس از بررسی های صورت 

گرفته در مجلس این لایحه تصویب شــد.
سید مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه 
و بودجــه اخیــراً در جمع خبرنــگاران اعلام 
کرده است دولت لایحه ای برای ترمیم حقوق 
کارکنان و بازنشستگان در ماه های باقی مانده 
سال ارائه کرده بود که مجلس شورای اسلامی 
تغییراتی در متن لایحه ایجاد کرد؛ در نشست 
علنی دیروز مجلس، تصویب شد که لایحه برای 
بررسی بیشتر به کمیسیون ارجاع و با مشارکت 

دولت نهایی شود.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه افزود: جزئیات 
این لایحه در نشســت امروز کمیســیون مورد 
بررســی قرار گرفت و دربــاره موارد اختلافی 

توافق شد.
وی ادامه داد: تلاش شد که سقف بودجه رعایت 
شود هرچند امروز مقداری از سقف بیشتر شد 
اما دولت انعطاف نشان داد تا این موضوع حل 

شود و لایحه مذکور در صحن مطرح شود.
میرکاظمــی درباره میــزان افزایش حقوق، 
گفت: حقوق شــاغلان یــک میلیون تومان 
و حقوق بازنشســتگان نیز 900 هزار تومان 
افزایش می یابد، برای عائله مندی ۲00 هزار 
تومــان و بــرای هر فرزنــد ۱00 هزار تومان 
به حقوق اضافه خواهد شــد. البته موضوعی 
تحــت عنوان پرداخت بیشــتر از 900 هزار 
تومــان به بازنشســتگان مطرح اســت که 

جمع بندی شد.

 علت افزایش حقوق کارکنان دولت 
چه بود؟

رئیس ســازمان برنامــه و بودجه درباره زمان 
اجرایــی شــدن افزایش حقــوق کارمندان و 
بازنشستگان کشــوری و لشکری خاطرنشان 
کرد: نظر این است که از آنجاکه مبلغ افزایش، 
بیشتر شده، از مهرماه این موضوع اجرایی شود.

گرچه افزایش حقوق در ســال جاری نیز برای 
کارکنــان دولت لحاظ شــده بود اما بی ثباتی 
اقتصادی در سال های اخیر موجب شده است 
که عملًا این افزایش حقوق ها به چشــم نیاید 
و تــورم بالا موجب بــی اثر کردن این افزایش 
حقوق ها شــده اســت. همچنین تورم مرکب 
باعــث افزایش هزینه های زندگی مردم شــده 
بــه نحوی کــه در بســیاری از کالاها افزایش 
نرخ بیشــتر از نرخ متوسط تورم سالیانه اتفاق 

می افتد.
اتفاق دوم شــوک های تورمی به جامعه بعد از 
افزایش قیمت در کالاهای اساسی است، البته 
باید تورم بازارهای بخشــی مانند مسکن را که 
ســالیانه بیش از تورم کل اتفاق می افتد را نیز 
لحاظ کرد و به این واقعیت رســید که افزایش 
حقــوق در هر ســال نه تنهــا کارایی خود را از 
دســت داده بلکه روز به روز قدرت خرید مردم 
را نیز کاهش داده است بنابراین در این جا این 
ســوال مطرح اســت که آیا بهتر نیست جای 
افزایش حقوق ها ثبــات اقتصادی بازگردانده 
شــود تا دولت و اقتصاد در دور باطل افزایش 

حقوق و بی ثباتی اقتصادی نیفتد.

تورم تولید کننده را از بین ببرید
یکی از مهمترین راه های کاهش تورم در جامعه، 
کاهش یافتن تورم تولیدکننده است، تورم تولید 
کننده نقش اساســی در تــورم مصرف کننده 
داشــته و با هر افزایشــی در تورم تولیدکننده، 
تورم مصرف کننده با ضریب بیشــتری افزایش 
خواهد یافت، این روزها دولت باید تمرکز ویژه 
ای بــر این بخش کــرده و هزینه های عملیاتی 
واحدهای تولیدی را به شدت و با دقت رصد کند، 
متأسفانه کنترل تورم از مبدا یکی از مشکلات 
ساختاری اقتصاد ایران است که همیشه نیز کار 

دست دولت ها داده است.
بررسی اجمالی صنایع بزرگ، متوسط و کوچک 
در سامانه کدال نشان می دهد، بسیاری از صنایع 
کشور با افزایش هزینه های عملیاتی حتی بیش 
از درآمدهای عملیاتی مواجه هســتند و دولت 
نیز در برخی از صنایع بزرگ نقش اساســی در 
افزایش هزینه های عملیاتی داشته و با افزایش 
نرخ خوراک در صنایع پتروشیمی و پالایشی و 
افزایش مالیات بر درآمد در برخی دیگر از صنایع 
موجب افزایش هزینه های عملیاتی شده است، 
دولت باید برای کاستن تورم تولید کننده تمرکز 
ویــژه ی بر کاهش هزینه های عملیاتی به ویژه 

نرخ خوراک و نرخ مواد اولیه تولید شود.
ناگفتــه نماند با افزایش اخیر حقوق کارمندان 
توقع نیز برای افزایش حقوق کارگران نیز ایجاد 
می شــود که این می تواند مصائب جدیدی را 
بــرای دولت ایجاد کند. به همین دلیل دوباره 
تاکیــد می شــود تمرکز ویژه دولــت بر ثبات 
اقتصادی به جای اقتصاد تورمی می تواند قدرت 
خرید کارگران و کارمندان و تمام اقشار جامعه 
را بیشــتر کــرده و رضایتمنــدی را در جامعه 

افزایش دهد.

« از چالش کمبودهای دارویی در کشور گار گزارش »روز

 داروسازان در انتظار توجه شورای پول و اعتبار
 قیمت گذاری غیرکارشناســی صنعت 
دارو در شــرایطی کــه ایــن صنعت به 
واســطه اجرای طرح دارویار و حذف ارز 
با مشکلات نقدینگی شدید مواجه است 
منجر به این شــده که برخی از خطوط 
تولیــد به صورت موقت متوقف شــوند. 
اتفاقی که به دلیل پوشش ندادن هزینه 
هــای تولیــد رخ داده و در بازار دارویی 
کشــور به کمبودهای دامن زده اســت. 
از طرفــی برخی از داروها هم هنوز مورد 
تجدیــد قیمت گذاری قرار نگرفته اند و 
همچنــان به همان قیمت قدیمی تولید 

و عرضه می شوند.
تمــام این اتفاقات نیز در شــرایطی رخ 
داده که فشــار ناشــی از تحریم ها باعث 
شــده تولید کنندگان نتوانند به سادگی 
مواد اولیه مورد نیازشــان را تامین کنند 
و هزینه های تولید از حالت عادی کمی 
فراتر بــرود. در همین وضعیت برخی از 
شــرکت های دارویی نــه تنها با قیمتی 
پایین تر از هزینه کارخانه های بزرگ که 
تیــراژ تولید قابل توجهی دارند محصول 
عرضه می کنند و بازار را بهم زده اند که 
حتــی تخفیف های عجیب و غریبی هم 
به شرکت های پخش و داروخانه ها برای 

قبضه کردن بازار می دهند.
همیــن قیمت پایین و تخفیف های بالا 
منجر به این شــده که حتی داروســازان 
بزرگ هم توان رقابت با آن ها را نداشته 
باشــند و بازار را از دست بدهند. در کنار 
این موضوع به نظر می رســد ســازمان 
غــذا و دارو هم قیمــت چنین مجموعه 
هایــی را مبنای قیمت گذاری تولیدات 
دارویــی قرار می دهد. از این رو برخی از 
داروســازان مدعی شــده اند که باید در 
کیفیت و اثرگذاری بعضی از این داروها 
شــک کرد و مسئولان باید آن ها را مورد 
آزمایــش قرار دهنــد تا مبادا داروی کم 
کیفیت جای داروهای اثرگذار را بگیرد.

قیمت گذاری جدید هزینه های 
تولید را پوشش نمی دهد

در ایــن راســتا محمد عبــده زاده، رئیس 
هیئت مدیره ســندیکای صاحبان صنایع 

داروهای انســانی ایران می گوید:» در حال 
حاضر قیمت برخی از تولیدات شرکت های 
داروسازی به صورت سر به سر و حتی پایین 
تر از هزینه تولید در نظر گرفته شده است.«

وی با اشاره به اینکه با حذف ارز ترجیحی 
از صنعــت دارو و اجــرای طرح دارویار 
قیمت برخی از داروها مورد ارزیابی قرار 
گرفتــه و بعضی از آن ها به روزرســانی 
شده اند، اضافه می کند: »در حال حاضر 
قیمت گذاری کلی بیشــتر داروها انجام 
شــده اســت. با این حال هنوز مشکلات 
جــدی در حوزه قیمت دارو وجود دارد. 
از همین رو شــرکت هایی که نســبت به 
قیمــت های جدیــد انتقاد دارند یا خود 
بــا ســازمان غــذا و دارو مکاتبه دارند و 
یا از طریق ســندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انســانی خواسته هایشان را به 
کمیســیون قیمت گذاری سازمان غذا و 

دارو منتقل می کنند.«
رئیــس هیئت مدیره ســندیکای صاحبان 
صنایع داروهای انسانی ایران تاکید می کند: 
»در حال حاضر پیگیر رفع مشکلات شرکت 
های داروســازی در زمینــه قیمت گذاری 
هســتیم و تا پایان معضلات مکاتبات خود 

با سازمان غذا و دارو را ادامه خواهیم داد.«

 کاهش مالیات بر ارزش افزوده 
روی میز مجلس

همانطور که گفته شد قیمت گذاری های 
جدید مشکلات بسیاری را در حوزه دارو 
ایجــاد کرده اما ایــن روزها فقط تعیین 
قیمت کمتر از هزینه تولید نیســت که 
گریبان گیر داروســازان شــده اســت. 
بــا توجه بــه اینکه مــواد اولیه به گفته 
کارشناسان در حدود ۱0 درصد از هزینه 
های تولید را در بر می گیرد، تغییر نرخ 
ارز از 4 هــزار و ۲00 تومان دولتی به ارز 
نیمایی منجر به این شده که داروسازان 
بــرای تامین نقدینگی هم چالش هایی 

را داشته باشند.
در این حوزه برای حدود ۱۱ گروه کالایی 
کــه ارز ترجیحی دریافــت می کردند، 
دولت و مجلس ساز و کارهایی را در نظر 
گرفتــه اند که تا کمتر به تولیدکنندگان 
فشار وارد شود. از جمله این سازو کارها 
مــی تــوان به کاهش تعرفــه گمرکی و 
مالیــات بر ارزش افــزوده واردات مواد 
اولیــه و تجهیزات تولید اشــاره کرد که 
هنــوز این برنامــه در مورد صنعت دارو 

اجرا نشده است.
عبده زاده با تایید موارد فوق بیان می کند: 

» درباره کمبود نقدینگی دوتا بحث مهم 
وجــود دارد؛ یکی بحــث ارزش افزوده 
است که حســینعلی شهریاری، رئیس 
کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس 
بــه تازگی وعده کرده کــه این موضوع 
در دســتور کار مجلس قرار می گیرد و 
دیگــری موضوع مالیات بر ارزش افزوده 

است.«
وی اضافه می کند: »بنابراین انتظار می 
رود بــه زودی مالیات بــر ارزش افزوده 
صنعــت دارو همچون دیگــر صنایع از 
9 درصــد بــه یک درصــد کاهش یابد. 
همچنین به تازگی تعرفه ماشــین آلات 
نیز در مجلس مصوب شد که از ۱4 درصد 
به یک درصد برسد و بخشی از معضلات 
کمبود نقدینگی شرکت های داروسازی 

مرتفع شود.«

 رفع کمبود دارو 
در بازار تا سه ماه آینده

در کنــار مشــکلاتی همچــون قیمت 
گــذاری، تعرفه های بــالای گمرکی و 
ادامــه معضل مالیات بــر ارزش افزوده 
که برای فعالیت صنعت دارو دست انداز 
ایجاد کرده، این روزها بانک مرکزی هم 

از نســبت به دستورالعمل های قدیمی 
خود تعلل می کند.

در ایــن خصوص رئیــس هیئت مدیره 
ســندیکای صاحبان صنایــع داروهای 
انســانی ایــران ضمن اظهــار نگرانی از 
وضعیــت پیــش آمده می گویــد: »در 
مورد تســهیلات مورد نیاز کارخانه های 
داروسازی هم از طرف مجلس و هم دولت 
مکاتباتی با بانک مرکزی انجام شده است 
و موضوع مورد نظر در دستور کار شورای 

پول و اعتبار قرار گرفته است.«
وی می افزاید: »در حال حاضر در انتظار 
بانک مرکزی هستیم و از تصمیم گیران 
این نهاد مالی در خواست داریم هرچه 
سریع تر دستورالعمل های قدیمی خود 
را تاکنــون تمدیــد نکرده اند را تمدید 
کنند.«عبده زاده در پاسخ به این سوال 
که چقدر صنعت دارو نیازمند تسهیلات 
است؟ ادامه می دهد: »درخواست مان 
این اســت که حد اعتباری ســال های 
گذشــته شرکت های دارویی را تمدید 
کنند. همچنین مسئولان این نهاد مالی 
به لحاظ دستورالعمل های کلان بانک 
مرکــزی این اختیــار را دارند که حد 
اعتباری شــرکت هــا را تا ۱30 درصد 
افزایش دهند. منتهی چقدر شــورای 
پــول و اعتبــار مصوب کنــد منتظر 

هستیم.«
رئیس هیئت مدیره سندیکای صاحبان 
صنایع داروهای انســانی در پاسخ به این 
ســوال که اگر تمام خواسته های صنعت 
دارو از جملــه تجدیــد قیمــت گذاری 
داروها، کاهش تعرفه گمرکی و مالیات بر 
ارزش افزوده به همراه پرداخت تسهیلات 
انجــام شــود چقدر دیگــر کمبودهای 
دارویــی مرتفع می شــود؟ می گوید: » 
بــه نظر بنده در صورتی که چالش های 
تامین نقدینگی داروسازان برطرف شود، 
کمبودهــای دارویی هــم در بازار تا حد 
قابــل توجهی کاهش می یابد. همچنین 
از زمــان رفــع این مشــکلات تا کاهش 
مشکلات دارویی در حدود دو تا سه ماه 
زمــان می برد که بازار به حالت طبیعی 

خود برگردد.«

خبر ویژه

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو معتقد اســت که آیین نامه واردات خودرو، 
واردات را با اما و اگرهای بســیاری مواجه کرده و بعید اســت که با این شــیوه و 
به این زودی ها شاهد واردات خودرو به کشور پس از چهار سال و نیم باشیم.

مهدی دادفر در رابطه با گمانه زنی ها برای واردات خودروهای کره ای و ژاپنی 
اظهار کرد: تصور اینکه قرار باشد خودروهای کره ای و ژاپنی وارد شوند، بسیار 
خوشبینانه است. فرآیند وارداتی که در این آیین نامه تبیین شده، بعید به نظر 
می رسد که منتج به واردات خودرو شود؛ چه برسد به اینکه قرار باشد خودروهای 
کره ای و ژاپنی وارد شوند.دبیر انجمن واردکنندگان خودرو افزود: از همین رو 
اینکه با توجه به رفتار کره ای ها و ژاپنی ها و موضع گیری سیاسی آن ها، آیا خللی 

در واردات خودرو از این کشورها ایجاد خواهد شد، همه بسته به این است که 
آیــا واردات واقعــا صورت خواهد گرفت یا خیر. اگر واردات خودرو به قطعیت 
برسد، واردکنندگان نیز درخواست خود را اعلام خواهند کرد اما متاسفانه با 

آیین نامه ابلاغی، واردات خودرو کلافی سردرگم خواهد بود.
او تاکید کرد: واردات خودرو مستلزم رفع ابهامات آیین نامه و مشخص شدن 
تکلیف ماده ۲ این آیین نامه است. این در حالیست که در آیین نامه مذکور، میزان 
سود، عوارض گمرکی، تعداد خودروهای اسقاطی و بسیاری از موارد دیگر برای 
واردکنندگان مشخص نیست. به طور مثال ما هنوز نمی دانیم همچون روال 
پیش از ممنوعیت واردات، برای واردات باید گواهی اسقاط ارائه داد یا تغییراتی در 

نظر گرفته شده است.دادفر ضمن اشاره به اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت 
)صمت( برای تایید نهایی دو شرکت واردکننده تا هفته ابتدایی مهر ماه گفت: 
براساس آیین نامه تدوین شده برای واردات، به نظر می رسد هیچ شرکتی واجد 
شرایط واردات نباشد. در حقیقت این دستورالعمل، واردات را با اگر و اماهای 
بسیار مواجه کرده است و همانطور که اشاره شد، بعید است که با این شیوه و 
به همین زودی ها شاهد واردات خودرو به کشور پس از چهار سال و نیم باشیم.
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو در رابطه با تاکید وزارت صمت بر واردات تا 
پایان مهرماه و امکان تحقق آن گفت: از خردادماه مقرر شده که واردات صورت 

گیرد و این وعده به تیرماه و شهریور و مهر هم رسید. باید فعلا منتظر ماند.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:

واردات خودرو به این زودی ها بعید است
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نفت و انرژی 4

مسیر ایران در پالایشگاه های فراسرزمینی هموار شد

آغازی بر پایان خام فروشی نفت

کوتاه از انرژی

بین الملل

 LNG چین فروش 
به خریداران خارجی را 

متوقف کرد
چین از واردکنندگان دولتی گاز خواست 
فروش مجدد گاز طبیعی مایع )LNG( به 
خریداران تشنه انرژی در اروپا و آسیا را 
متوقف کنند تا تامین داخلی انرژی برای 
فصل گرمایش زمســتان، تضمین شود.

بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشــت: 
کمیســیون اصلاحات و توسعه ملی که 
برنامه ریز اقتصادی ارشــد چین است، 
از شــرکت های پتروچاینا، ســینوپک 
و CNOOC خواســت محموله هــای 
زمســتانی را برای مصــرف داخلی نگه 
دارنــد. اگرچه فــروش مجدد LNG از 
ســوی چین، تا حدودی مایه آسودگی 
خاطــر خریداران اروپایی شــده بود اما 
رشــد سریع ذخایر و هزینه بالای حمل 
مجــدد، از جذابیت این خرید کاســته 
بود.پیش بینی هایی که از کمبود اندک 
عرضــه گاز وجــود دارد، احتمالا عامل 
این اقدام پکن بوده که وعده داده است 
خانه ها را زمستان امسال گرم نگه دارد. 
فــروش مجدد، نقطه عطفی برای چین 
بود که ســال گذشته با افزایش خرید از 
بازار محموله های تک، از ژاپن ســبقت 
 LNG گرفتــه و بزرگتریــن واردکننده
جهان شــده بود اما این کشــور امسال 
ممکن است برای نخستین بار با کاهش 
مصرف گاز روبرو شــود.واردکنندگان 
انــرژی به دقت حضور مقامات بلندپایه 
در کنگره ســالانه خلق چین را زیر نظر 
دارند. شــی جین پینگ، رئیس جمهور 
چین، در سخنرانی دو ساعته ای که روز 
یکشــنبه داشت، بر امنیت انرژی تاکید 
و تکرار کرد این کشــور باید به شــکل 
محتاطانــه ای برنامه گذار ســبز خود را 
پیــش ببرد تا از ریســک کمبود تامین 
انــرژی اجتناب کند.قیمت گاز در اروپا 
تقریبا ۶0 درصد از رکورد بالایی که در 
ماه اوت داشت، کاهش پیدا کرده است. 
با این حال، همزمان با تلاش کشورهای 
اروپایی قطع وابســتگی به انرژی روسیه 
پس از جنگ در اوکراین، همچنان برای 
این وقت از سال بسیار گران است. سیل 
محموله های LNG به اروپا، روی قیمت 
محموله های تک تاثیر گذاشــته و باعث 
شده است صادرکنندگان، بعضی از این 
محموله ها را به مقصد آسیا تغییر دهند 
کــه نرخهای جذابتری دارد.بر اســاس 
گــزارش بلومبرگ، بــا اقدام چین برای 
تضمیــن تامین داخلــی انرژی، ممکن 
است شمار محموله های LNG به مقصد 
اروپــا کاهش پیدا کرده و کمبود انرژی 
این منطقه در زمســتان سردتر، تشدید 
شــود. چین قراردادهــای بزرگی برای 
خریــد LNG از صادرکنندگانــی مانند 
آمریــکا دارد و معامله گران این کشــور 
آســیایی، امســال در بحبوحه تقاضای 
داخلی ضعیف، بخشی از این محموله ها 

را به اروپا فرستاده اند.

اعتصاب کارکنان توتال 
کان ادامه دارد کما

اعتصــاب کارکنــان در پالایشــگاه ها و 
پایگاه های ذخیره سازی سوخت متعدد 
شــرکت توتال انرژیز که تامین سوخت 
فرانســه را دچــار بحران کرده اســت، 
کمــاکان ادامه یافت.کلمــان بون، وزیر 
حمل و نقل فرانســه به شــبکه رادیویی 
فرانس اینتر گفت: ما همچنان مشــکل 
داریم.اعتصاب ها، فعالیت پالایشگاه های 
توتال انرژیز در نورماندی، دونگس، لامد 
و فیزیــن و همچنیــن دپوی دانکرک را 
مختل کرده اســت. این شرکت فرانسوی 
پیشنهاد کرده است مذاکرات دستمزد را 
جلــو بیاندازد تا به اختلافات کارگری که 
حدود دو هفته از زمان آن می گذرد، زودتر 
پایان دهد. این مذاکرات قرار بود اواسط 
نوامبر آغاز شــود.کارکنان شرکت توتال 
انرژیــز پس از افزایش قیمت های انرژی 
که سودهای هنگفت را برای این شرکت 
به همراه داشــت و به توتال انرژیز اجازه 
داد هشــت میلیارد یــورو )۷.۸ میلیارد 
دلار( ســود نقدی و یک سود نقدی ویژه 
به ســهامدارانش پرداخت کند، خواستار 
افزایش ۱0 درصدی دســتمزد هستند.

مدیرعامل این شرکت هفته گذشته گفته 
بود زمان آن رســیده که کارکنان پاداش 
بگیرند اما این شــرکت از آغاز مذاکرات 
امتناع کرده بود.بر اساس گزارش رویترز، 
طبق آمار دولت فرانســه، از هر سه پمپ 
بنزین در کل کشور، یک پمپ بنزین در 
چند روز گذشته سوخت نداشته است. 

وزیر نیرو خبر داد؛

برگزاری کمیسیون مشترک 
 همکاری های اقتصادی 

گوئه  ایران و نیکارا
وزیــر نیرو با اشــاره به همکاری هــای ایران با 
کشــورهای آمریکای لاتین، بر گسترش روابط 
ایران و نیکاراگوئه تاکید کرد.علی اکبر محرابیان 
وزیر نیرو و رئیس ایرانی کمیســیون مشــترک 
همکاری های اقتصــادی ایران و نیکاراگوئه در 
گفتگوی تصویری با هیئت عالی رتبه نیکاراگوئه 
با اشــاره به تاریخچه روابط ایران با کشــورهای 
آمریکای لاتین، همکاری ایران با کشــورهای 
آمریکای لاتیــن از جمله نیکاراگوئه، ونزوئلا و 
غیــره را موثر دانســته و خاطرات خوب روابط 
با آن کشــورها را در گذشــته یــادآوری کرد.
وی با اشــاره به شــباهت ها، بحران ها، اقدامات 
و مقاومت های سیاســی ایران و نیکاراگوئه، بر 
اهمیت برقراری روابط سیاســی و اقتصادی با 
کشــورها )از جمله کشورهای آمریکای لاتین( 
بــا توجه به مصلحت ها و منافع دوجانبه تاکید 
کرد.وزیر نیرو بر برگزاری کمیســیون مشترک 
همکاری های اقتصادی دو کشــور برای توسعه 
روابط و پیشبرد اهداف دو کشور اعلام آمادگی 
کرد.در ادامه "لائوره آنو اورتگا" دســتیار ارشد 
رئیس جمهور در امور سرمایه گذاری، تجارت و 
همکاری های بین المللی نیکاراگوئه با اشــاره به 
اولویت و تاکید دولت و رییس جمهور این کشور 
در برقراری ارتباط با کشــور ایران، بر شناسایی 
ظرفیت و پتانسیل حوزه های مختلف همکاری 
تاکیــد کــرد.وی با اظهار خوش بینی نســبت 
بــه برگزاری اجلاس کمیســیون مشــترک 
همکاری هــای اقتصادی دو کشــور، دریافت 
مشتقات نفتی مورد نیاز کشور نیکاراگوئه را به 
عنــوان نقطه عطف همکاری های اقتصادی دو 
کشــور دانســت. وی  در ادامه برنامه ریزی برای 
واردات ســایر اقلام مورد نیــاز از جمله تامین 
دارو و مــواد دارویــی، اقلام مصرفی خانوارهای 
نیکایی و توجه به ســرمایه گذاری مشترک در 
حوزه های کشاورزی، انرژی و غیره را از ظرفیت 

و پتانسیل های همکاری عنوان کرد.

 مدیر دفتر تجهیز منابع مالی 
شرکت فاضلاب تهران عنوان کرد:

 شناسایی متقاضیان استفاده 
و جایگزینی آب با پساب در تهران

 مدیر دفتر تجهیز منابع مالی شــرکت فاضلاب 
تهران گفت: اقدام های این شرکت برای شناسایی 
متقاضیان اســتفاده از پساب تصفیه خانه های 
فاضلاب شهر تهران و امکان سنجی جایگزینی 
آب با پســاب در حال انجام اســت.مینا رفعتی 
افزود: باتوجه به بخشنامه وزارت نیرو در خصوص 
بــاز تخصیص آب موردنیاز صنایع و جایگزینی 
آن با پســاب تصفیه خانه های فاضلاب شهری 
در شــهریورماه امسال، شرکت فاضلاب تهران 
به عنوان متولی ایجاد و بهره برداری از تأسیسات 
فاضلاب شــهر تهــران شناســایی متقاضیان 
اســتفاده از پساب در بخش های صنعت، فضای 
ســبز شهری و کشاورزی صنعتی )در محدوده 
تصفیه خانه ها( را در دستور کار قرار داده است.
وی ادامه داد: شرکت فاضلاب تهران با همکاری 
شــرکت آب منطقــه ای تهران ضمن مذاکره با 
مصرف کننــدگان آب در بخش هــای صنعت و 
شــهرداری ها، نسبت به تهیه فهرست و میزان 
منابــع آب قابــل بازتخصیص در اختیار بخش 
صنعت با پساب تصفیه خانه های فاضلاب شهری 
اقدام کرده است.رفعتی خاطرنشان کرد: پس از 
تکمیل اطلاعات جمع آوری شده و امکان سنجی 
جایگزینی آب با پســاب، شرکت آب و فاضلاب 
استان تهران اقدام های لازم برای قطع اشتراک 
آب صنایــع )به جــز موارد مرتبط با شــرب و 
بهداشت( را مطابق برنامه زمان بندی مشخص 
انجــام داده و شــرکت آب منطقه ای تهران نیز 
منابع آب آزاد شــده را به حسابداری تخصیص 
آب باز می گرداند تا مطابق با نظام نامه تخصیص 

آب در خصوص این منابع تصمیم گیری شود.

نایب رئیس دوم کمیسیون برنامه و بودجه :

 رابطه مالی دولت و نفت 
باید شفاف شود

نایب رئیس دوم کمیسیون برنامه و بودجه گفت: 
رابطه مالی دولت و نفت بســیار پیچیده و مهم 
اســت که باید این رابطه مالی در بودجه شفاف 
شود.نایب رئیس دوم کمیسیون برنامه و بودجه 
بیان کرد: در مجلس شــورای اسلامی از جهات 
مختلــف نظارت هایی نســبت به عملکرد مالی 
شرکت ملی نفت انجام می شود، این شرکت به 
صورت رسمی گزارش هایی را به مجلس ارسال 
می کنــد و رئیس مجلــس و همچنین رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه و اعضا در جلساتی به 
بررسی آنها می پردازد.محمدرضا میرتاج الدینی 
افزود: در دیوان محاسبات طی هفته های گذشته 
گزارش عملکرد و در آمدهای مربوط به وزارت 
نفت، گاز و فرآورده های نفتی مورد بررسی قرار 
گرفــت، این دیوان گزارش هایی نیز در این باره 
آماده کرده اســت؛ یعنی نظارت های اینچنینی 
بر عملکرد مالی و هزینه های این شرکت توسط 

مجلس و سایر نهادها صورت می گیرد.

برنامه  دولت سیزدهم برای اصلاح روند خام فروشی 
مطلق و خنثی ســازی تحریم های نفتی از مسیر 
تبدیل نفت به فرآورده در قالب پالایشــگاه های 
برون مرزی نتیجه داد و طبق گفته های وزیر نفت، 
نخستین پالایشگاه فراسرزمینی به نام ال پالیتو 
در ونزوئــلا راه انــدازی شده اســت.منابع نفتی 
کشــور می تواند در پالایشگاه های فراسرزمینی 
بدون مشکلات تحریم در بازار جهانی به فروش 
برســد. حداقل تأثیر این اقدام این بوده که نفت 
کشــور در این پالایشــگاه ها پالایش می شود و 
ســپس فــرآورده حاصله به فروش می رســد، 
چراکه فرآورده تحریم ناپذیر اســت. از بازسازی 
پالایشــگاه های فراسرزمینی باید به عنوان یک 
سیاست در خنثی سازی تحریم ها استقبال کرد 
تا بر اســاس ثــروت و ارزش افزوده ای که ایجاد 
می کند بخشــی از مشــکلات داخل کشور حل 
شود. در واقع با سرمایه گذاری در این پالایشگاه ها 
از طریــق صــادرات خدمات فنی و مهندســی، 
می تــوان افزون بر صادرات تضمینی نفت خام، 
در خروجی پالایشــگاه نیز شــریک شد و نفت 
خــام را بــه بنزین و دیگر فرآورده ها تبدیل کرد.

بی شــک ایجاد پالایشگاه فراسرزمینی، افزایش 
تولیــد و فروش نفت با وجود تشــدید تحریم ها 
و صدور خدمات فنی و مهندســی از اقدام های 
مثبت وزارت نفت در دولت سیزدهم بوده، آنطور 
که فریدون حســنوند، رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس شــورای اسلامی ماه گذشته اعلام کرد 
در راستای تقویت دیپلماسی انرژی قراردادهای 
خوبــی با کشــورهای ونزوئلا، کوبــا و نیکاراگوا 
منعقد شــده و اکنون آرزوی دیرینه پالایشــگاه 
فراســرزمینی در حال به وقوع پیوستن است.به 
گفته وی، دیپلماسی انرژی یکی از اولویت های 
مهم از ابتدای آغاز به کار مجلس یازدهم و دولت 
ســیزدهم بود. علاوه بــر رئیس جمهور، رئیس 
مجلس و اعضای کمیســیون انرژی نســبت به 
این موضوع اهتمام ویژه داشــتند. خوشبختانه 
علی رغم وجود تحریم و تشدید اقدامات خصمانه  
آمریکا در مقابل کشورمان، دیپلماسی انرژی ما 
در آســیای میانه، روســیه، حوزه خلیج فارس و 

شرق و غرب به خوبی رو به جلو پیش می رود و 
تاکنون تفاهم نامه ها و قراردادهای بسیار خوبی 
منعقد شــده اســت.رئیس کمیســیون انرژی 
مجلس شــورای اسلامی اظهار کرد: گام بعدی 
در حوزه دیپلماســی انرژی در رابطه با آمریکای 
لاتیــن به عنوان حیاط خلوت آمریکا برداشــته 
شــد که در این حوزه نیــز قراردادهای خوبی با 
کشــورهای ونزوئلا، کوبا و نیکاراگوا منعقد شد 
و اکنون آرزوی دیرینه پالایشــگاه فراسرزمینی 
در حال تحقق اســت. نگاه بعدی به ســمت اروپا 
و آســیای شرقی اســت. برقراری ارتباط با این 
کشورها از اهداف بعدی وزارت نفت و کمیسیون 

انرژی است.

نخستین پالایشگاه فراسرزمینی ایران 
راه اندازی شد

روز های گذشته جواد اوجی وزیر نفت مهر تایید 
بــه این صحبت ها زد و اعلام کرد که نخســتین 
پالایشگاه فراسرزمینی به نام ال پالیتو در ونزوئلا 
راه اندازی شده و پالایش روزانه ۱00 هزار بشکه 
نفت خام میدان های کشور در این پالایشگاه رقم 
خواهــد خورد.به گفتــه وی، این آرزوی دیرینه 
و 43 ســاله ای بــود کــه به همت شــرکت ملی 
پالایــش و پخــش فرآورده های نفتی و پیگیری، 

مدیرعامل این شــرکت در بخش فراســرزمینی 
تحقــق یافت، نقطه آغاز این اقدام در ونزوئلا بود 
و با برنامه ریزی های انجام شده در دیگر نقاط نیز 

ادامه خواهد یافت.

پالایشگاه های فراسرزمینی؛ یک فرصت
عباس کاظمی، مدیرعامل ســابق شــرکت ملی 
پالایــش و پخــش فرآورده هــای نفتی ایران در 
خصوص مزایای پالایشــگاه فراسرزمینی گفت: 
هرگونه ســرمایه گذاری در کشور مطلوب بوده، 
کشــوری توســعه یافته است که بتواند در داخل 
ســرمایه گذاری کند و یا اینکه سازوکاری را برای 
جذب ســرمایه  خارجی بــه کار بگیرد و یا حتی 
در خــارج ســرمایه گذاری کند.وی با بیان اینکه 
در پالایشــگاه های فراســرزمینی پیشتر تجربه 
داشــته ایم، به طوری که در دهه 40 و 50 ســه 
پالایشــگاه در خارج از کشور ساختیم و در آن ها 
سرمایه گذاری کردیم که امری مطلوب بود، گفت: 
اگر ایران بتواند در خارج از کشور سرمایه گذاری 
و یــا ســرمایه جذب کند هــر دو مطلوب بوده و 
بــه طــور کلی باید گفت که ســرمایه گذاری به 
هر شــکلی مقبول است.مدیرعامل سابق شرکت 
ملــی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با 
اشاره به پتانسیل ایران برای ایجاد پالایشگاه های 

فراســرزمینی در کشورهای دیگر، گفت: در همه 
جای دنیا این پتانسیل وجود دارد، ایران می تواند 
در مالزی و اندونزی نیز اقدام به این کار کند، در 
کل با هر کشوری به توافق برسیم امکان سرمایه 
گــذاری وجود دارد.کاظمی افزود: در حال حاضر 
بیشــتر ســرمایه گذاری ها در خاورمیانه و چین 
انجام می شــود، در حوزه پالایش نیز استارت کار 
در ونزوئلا زده شده که اقدامی مثبت است و این 
موضوع می تواند در دیگر کشورها نیز توسعه  یابد.

فرصتی برای یافتن بازارهای جدید
شــهاب الدین متاجی مدیر ســابق برنامه ریزی 
تلفیقی شرکت ملی پالایش و پخش فراورده های 
نفتی نیز در همین رابطه گفت: اقدام دولت برای 
راه اندازی پالایشگاه فراسرزمینی در ونزوئلا اقدام 
مناســبی بوده، این پالایشــگاه بازاری برای نفت 
خــام ایــران خواهد بود و از نظر صادرات خدمات 
مهندســی، دانش فنی و تجهیزاتی که می توانیم 
بســازیم نیز یک اقدام مثبت است.وی ادامه داد: 
اگر بتوانیم در ونزوئلا و یا کشــورهای آفریقایی و 
آمریــکای جنوبی بازارهــای جدیدی پیدا کنیم 
برای توســعه بازار نفت ایران بســیار موثر است 
مشــروط بر اینکه از نظر مالی نیز بررســی کافی 
انجام شود ودر نهایت منجر به این شود که هزینه 
هایــی که ایران انجام می دهد بازگشــت خوبی 
داشــته باشــد و درآمد خوبی برای کشور حاصل 
شــود.مدیر ســابق برنامه ریزی تلفیقی شرکت 
ملــی پالایــش و پخش فراورده های نفتی با بیان 
اینکه از نظر صادرات فنی و مهندســی این اقدام 
خوب خواهد بود اما باید اطمینان حاصل شــود 
که محل هایی که در آن ســرمایه گذاری صورت 
می گیرد به موقع بازپرداخت شود و منجر به این 
نشود که تنها متحمل هزینه شویم.متاجی با اشاره 
به پتانســیل ایران برای راه اندازی پالایشــگاه در 
دیگر کشــورها گفت: این پتانسیل در کشورهای 
آفریقایــی، آمریکای جنوبــی همچون برزیل و 
بولیوی برای ایران وجود دارد و به نظر می رســد 
کــه برنامه ریزی های مناســبی نیز در این بخش 

صورت گرفته است.

وزیر نفت گفت: تدابیر و برنامه ریزی های لازم برای تأمین سوخت 
زمســتانی سال ۱40۱ انجام شــده است و امیدواریم امسال نیز 
همچون ســال گذشــته، هیچ کمبودی در زمینه تأمین سوخت 
زمســتانی وجود نداشــته باشد.جواد اوجی، وزیر نفت در حاشیه 
دومین روز همایش »در مســیر تحول سوخت رســانی، فناوری 
در خدمــت تجربــه« اظهار کرد: همکاران ما در حوزه نفت و گاز 
و پالایش و پخش در بحث تأمین ســوخت زمســتانی امســال 
اقدام هــای کوتاه مدت و بلندمدتــی انجام دادند که امیدواریم با 
این برنامه ریزی ها در زمســتان امســال، شاهد کمبودی نباشیم.
وی تأکید کرد: با توجه به اینکه ســال های گذشــته در بخش 
پتروپالایشگاه ها و احداث پالایشگاه های نو سرمایه گذاری نشد، 

ظرفیت پالایشــگاهی کشــور نسبت به برنامه ششم کمتر است، 
اما همکاران من در شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتــی و شــرکت گاز تدابیــر خوبی برای تأمین ســوخت مایع و 
صنایع اندیشــیده اند که با برنامه ریزی های انجام شده امیدواریم 
در تأمین ســوخت بخش خانگی، صنایع و نیروگاه ها، همچنین 
حمل ونقل چالشــی نداشــته باشــیم.وزیر نفت با اشاره به اینکه 
تعمیرات اساســی در بخش هــای مختلف صنعت نفت، خطوط 
انتقال گاز و ایســتگاه های تقویت فشــار انجام شده است، گفت: 
در بحث تأمین سوخت نیروگاه ها نیز همکاران ما در شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی برنامه ریزی لازم را انجام داده اند و ذخایر 
ســوخت در حال تکمیل اســت.اوجی با تأکید بر لزوم همکاری 

شرکت ها و کارخانه های سیمان و فولاد بیان کرد: از شرکت ها و 
کارخانه های سیمان و فولاد می خواهم با توجه به کسری گاز در 
زمستان و لزوم کاهش گاز تحویلی به این بخش ها، همکاری لازم 
را در این زمینه داشته باشند. سوخت مایع جایگزین گاز موردنیاز 
این صنایع نیز به مقدار کافی تأمین خواهد شد و ان شاءالله ذخایر 
ســوخت مایع در کارخانه های ســیمان و فولاد تکمیل شود که 
فعالیت این صنایع هیچ گونه توقفی نداشته باشد. همان طور که 
پارسال به لطف الهی و تلاش همه همکاران سوخت زمستانی را 
تأمین کردیم، امســال هم قول می دهیم این کار را انجام دهیم، 
امــا از همه مردم خواهــش می کنم انرژی را بهینه مصرف کنند 

زیرا سوخت نعمتی خدادادی است .

وزیر نفت: 

امسال زمستان را بدون دغدغه تأمین سوخت سپری می کنیم

خبر  ویژه

یک کارشناس نفت:

گاز   نمی توان صادرات 
کرد به عراق را متوقف 

یک کارشناس نفت گفت: اگر به تعهدات خود 
در قراردادهــای صــادرات گاز عمل نکنیم با 
جریمه های سنگین مواجه می شویم، بنابراین 
حتی اگر قرار اســت صرفه جویی انجام شــود، 
تأمیــن گاز بایــد به نحوی باشــد که خللی در 
انجام تعهدات گازی با کشور عراق ایجاد نشود.

محمدعلی خطیبی  درخصوص صادرات گاز به 
عراق، اظهار کرد: قراردادهای گازی بلندمدت 
اســت؛ یا باید وارد مســیر صادرات گاز نشویم 
یا اگر شــدیم، به طورکامل بــه تعهدات خود 
عمــل کنیم.وی تصریح کــرد: زمانی که خط 
لوله ایجاد می شــود یعنی قراردادی بلندمدت 
بــوده و ایــران نیز باید به تعهدات خود در قبال 
صادرات عمل کند؛ اگر قرارداد عملی نشود به 
اندازه قرارداد بسته شده طرفین باید به تعهدات 
خود عمل کنند، اگر عمل نشود امکان شکایت 
و حتــی در یافت جریمه نیــز وجود دارد.این 
کارشــناس نفت تاکید کرد: در دولت قبل به 
دلیل تأخیری که از ســوی ایران در بعضی از 
دوره ها پیش آمده بود، ایران ناچار به پرداخت 
جریمه های ســنگین شــد. بنابراین حتی اگر 

قرار اســت صرفه جویی انجام شود، تأمین گاز 
باید به نحوی باشد که خللی در انجام تعهدات 
گازی با کشور عراق ایجاد نشود.وی درخصوص 
استفاده از ظرفیت های سواپ گاز و نفت، اظهار 
کرد: با تحولات اروپا و تحریم روسیه که باعث 
شده این کشور با تولید مازاد گاز مواجه شود، 
اگر بتوان از این فرصت اســتفاده کرد، درآمد 
قابل توجهی نصیب ایران می شــود.وی افزود: 
درواقع می توان از فرصت هایی که در کشورهای 
همسایه به وجود می آید استفاده کنیم و سوآپ 
آن را دریافت کنیم.این کارشــناس نفت ادامه 
داد: در فــروش نفــت خام حتی به اندازه توان 
کشــور نیــز فعلًا صادرات نداریــم، در چنین 
شــرایطی اگر نفت خام دیگری را نیز دریافت 
کنیــم باز هم در فروش آن با مشــکل روبه رو 
خواهیم شــد. بنابراین ســواپ نفت خام برای 
کشــور صرفه اقتصادی ندارد.خطیبی در ادامه  
اظهار داشت : زمانی که بین چند کشور نقش 
ایفــا کنیم به نوعــی با یکدیگر همکاری کرده 
که این می تواند روابط دوستانه و همکاری های 

تجاری را تقویت کند.

سفیر اسبق ایران در ترکیه:

  روسیه نمی تواند بازار انرژی ایران را 
کند  تضعیف 

سفیر اسبق ایران در ترکیه در ارزیابی پیشنهاد 
پوتین در زمینه هاب گازی شــدن ترکیه و 
تاثیــر آن بر برنامه های صادراتی ایران اظهار 
داشت: پیشنهاد روسیه با سرعت زیادی قابل 
اجرا است و ترک ها نیز از آن استقبال زیادی 
خواهند کرد. روســیه صادرات گاز را متوقف 
کــرده امــا به درآمد آن نیــاز مبرمی دارد و 
نمی تواند سیســتم را بسته نگه دارد، روسیه 
ســه خط تا ترکیه دارد که می تواند ظرفیت 
آن را اضافه کند، ترک ها هم نزدیکی زیادی 
به اروپا دارند. بنابراین اجرای پروژه هایی در 
حد چند صد کیلومتر کار دشــواری نیست، 
در نتیجه این پروژه ســریع قابل اجرا اســت. 
فیروز دولت آبادی   با بیان اینکه برنامه گازی 
روســیه و ترکیه فعلا تاثیر خاصی روی بازار 
انرژی ما ندارد، افزود: ما همین میزان گازی 
را هم که صادر می کنیم به سختی و با حذف 
بخشــی از نیازهای داخلی انجام می دهیم، 
بنابراین اکنون پروژه یاد شــده تاثیر خاصی 
روی صادرات گاز ما ندارد. دوم اینکه ما پلن 
جامعی برای صادرات گاز نداریم، چند پروژه 

گازی داریــم اما چون توانایی اجرایی کردن 
را در کشــور فراموش کرده ایم، ســرانجامی 
نداشته است. در نتیجه اگر هم اقدامی برای 
این کار شروع کنیم حداقل یک برنامه 5 ساله 
برای افزایش ظرفیت تولید گازمان نیاز داریم، 
مــا بایــد ابتدا مصرف را که به طور روزافزون 
در حال افزایش اســت  کنترل کنیم. این را 
در کنار هزینه و دوره ساخت خطوط انتقال 
قرار دهیم حتی اگر همزمان هم انجام شــود 
ما در حداقل زمان ممکن 5 ســال زمان نیاز 
داریــم. وی تصریح کــرد: نکته بعدی اینکه 
روس ها همیشــه تمایل داشــتند به خاطر 
مســائل ژئوپلیتکی خودشان و تاثیراتی که 
اروپا روی امنیت ملی روســیه دارد، انرژی و 
نفت و گاز  اروپا را به خودشان وابسته کنند و 
حتی زمان فروپاشی شوروی که وضعیت بهم 
ریختــه بود، خرید خطوط لوله انتقال گاز در 
اروپا توسط روس ها به ۶0 درصد رسید. یعنی 
تمرکز روس ها برای توســعه انتقال انرژی و 
وابســته کردن اروپا به انرژی روســیه بسیار 

جدی است. 
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معاون درمان دانشگاه اردبیل  خبر داد؛

 اخذ مجوز پذیرش بیماران 
 بین الملل در بیمارستان 
امام خمینی )ره( اردبیل 

اردبیــل/ گروه اســتانها : دکتر رامین نســیمی 
دوســت معاون درمان دانشــگاه گفت: به دنبال 
آخرین بازدید کارشناســان اداره نظارت و اعتبار 
بخشی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
بیمارستان امام خمینی )ره( اردبیل موفق به اخذ 
مجوز پذیرش بیماران بین الملل ) IPD ( شــد. 
وی افزود: کلیه مراکز درمانی اعم از بیمارســتان 
ها، مراکز جراحی سرپایی و محدود و درمانگاه ها 
که مایل به فعالیت در حوزه گردشگری سلامت و 
ارائه خدمات درمانی به بیماران بین الملل هستند 
باید نســبت به استاندارد سازی و رعایت ضوابط 
پذیــرش بیماران بین الملل و اخذ مجوز پذیرش 

بیماران بین الملل اقدام نمایند.

ح آبیاری زیر سطحی  اجرای طر
در کشت و صنعت های نیشکری

معاون وزیر جهاد کشــاورزی از طرح آبیاری زیر 
ســطحی کشــت و صنعت های نیشکری بازدید 
کرد.معاون آب و خاک وزارت جهاد کشــاورزی 
در بازدید از شــرکت های کشــت صنعت نیشکر 
ســلمان فارسی، دعبل خزاعی و فارابی گفت: در 
یــک طرح دانش بنیان، آبیاری زیر ســطحی در 
۲00 هکتار از مزارع شــرکت توســعه نیشکر در 
حال اجراست.عباســی ادامه داد: از جمله مزایای 
آبیاری زیر ســطحی کاهش مصرف آب، افزایش 
عملکرد در تولید و بهره وری در مصرف می باشد.

رئیس مرکز پژوهش ها و مطالعات 
ج: راهبردی شورای اسلامی کر

دبیرخانه شایسته گزینی 
 مدیریت شهری 

راه اندازی می شود
البرز/ گروه اســتانها : رئیس مرکز پژوهش ها و 
مطالعات راهبردی شــورای اسلامی شهر کرج 
شایســته گزینی مدیــران را به عنوان یکی از 
مســائل اصلی شــهرداری کرج عنوان کرد و 
گفت:انتخاب و انتصاب مدیران شایسته یکی از 
فعالیت های حیاتی سازمان های امروزی است 
و سازمان ها در تمام سطوح تلاش می کنند که 
بهترین گزینه را انتخاب کنند.محمد اسدیان به 
طرح پژوهشی شایسته گزینی مدیران شهری 
اشاره کرد و اظهار داشت:مدیران وظیفه دارند 
بــرای نیــل به اهداف مدنظر ســازمان،منابع 
انسانی و امکانات موجود را هماهنگ کنند و در 
این راستا سازمان های پیشرو، سرمایه گذاری 
کلانی در این خصوص انجام داده اند، از این رو 
بــرای مدیریت موثر در زمینه آموزش، ارزیابی 
عملکــرد و انتصــاب مدیران شایســته باید از 
الگویی جامع و بومی مدیران پیروی کرد.رئیس 
مرکز پژوهش ها و مطالعات راهبردی شــورای 
اسلامی شهر کرج اذعان کرد:بر همین اساس 
فقدان الگوی شایســتگی مناسب در مجموعه 
مدیریت شهری  یکی از دغدغه هایی است که 
به فرایند انتخاب و انتصاب مدیران مناســب 
آسیب می رساند.اسدیان بیان کرد:در گزارش 
برنامه تحول اداری، بی توجهی به شایســتگی 
و شایســته سالاری یکی از علل کاهش انگیزه 
کارکنان برای خدمت رســانی و جلب رضایت 
مردم بر شــمرده شــده است؛ یکی از ۱۲ریشه 
و علت مشــکلات نظام اداری را در شایســته 
ســالاری به مفهوم شایسته گزینی، شایسته 
پروری، شایسته داری و بی نظمی در انتصابات 
را معرفی کرده اســت و در نهایت یکی از ۱۲ 
چشــم انداز ویژگی مطلوب نظام اداری آینده 
کشور شایسته سالاری و دانش گرایی در نظر 

گرفته شده است .
رئیــس مرکز پژوهش هــا و مطالعات راهبردی 
شــورای اسلامی کلانشهر کرج  در پایان اضافه 
کرد:آنچه باعث شــد مرکز پژوهش و مطالعات 
راهبردی شــورای اسلامی کرج اقدام به ایجاد 
دبیرخانه شایســته گزینی کنــد، تاکید مکرر 
برنامه هــای توســعه، تحــول اداری، قوانین و 
مقررات آموزه های دینی بر توجه به شایستگی 
در انتخاب و انتصاب مدیران اســت و به منظور 
بهره مندی شــهرداری کرج از مدل شایستگی 
در انتصابات، آموزش، بهسازی و ارزیابی عملکرد 
و جانشــین پروری مدیران، مدل شایستگی و 
دســتورالعمل پیشــنهادی کمیته انتصابات 

مدیران توسط مرکز پژوهش ارائه شد.

گلســتان  / گروه استانها : معاون مدیریت 
باغبانی جهادکشــاورزی گلستان گفت: 
عمده اراضی زعفران ایجاد شده در استان 
در شهرستان های آزادشهر به ویژه روستای 
»وامنان«، مینودشت، رامیان،گالیکش، 
علی آبادکتــول و گرگان در ســطح 550 
هکتار اســت.نویدرضا فرهانی اظهار کرد: 
ســالانه در این اســتان بین 30 هکتار تا 
50 هکتار زمین کشــاورزی به سطح زیر 
کشت زعفران استان اضافه می شود.وی با 
بیان اینکه زعفران به عنوان کشــت اصلی 
و حمایت شده در گلستان همانند استان 
خراسان رضوی به شمار نمی رود، ادامه داد: 

کشــت زعفران در زمین های کوهستانی 
مستعد استان از سوی بهره برداران علاقمند 
صورت می گیرد که امسال استقبال کشت 
زعفران در شهرســتان مــرزی و محروم 
مراوه تپــه با تهیه بذر آن )پیازچه(، افزوده 
شــده است.برآورد ۲ هزار و 500 کیلوگرم 
زعفران خشــک شــده فرهانی با اشاره به 
نزدیــک بــودن زمان گل دهــی باغ های 
بارور زعفران در استان، پیش بینی کرد در 
فصل پاییز امســال حداقل ۲ هزار و 500 
کیلوگرم زعفران خشــک شده در استان 
تولید و روانه بازار مصرف داخلی و خارجی 
شود.به گفته کارشناسان زعفران سازمان 

جهاد کشاورزی گلستان؛ به طور میانگین 
از برداشت هر ۷0 کیلوگرم تا ۸0  کیلوگرم 
گل زعفــران تر یــک کیلوگرم محصول 
سَرگل خشک و مرغوب به دست می آید.

فروش زعفران خشــک شده از سوی بهره 
برداران استان گلستان بیشتر در بازارهای 
خراســان رضوی بوده و از سال قبل هم به 
دلیل نبود کارگر برای جداسازی پرچم از 
گل در منطقه، بخش زیادی از گل زعفران 
به واســطه های استان خراسان رضوی با 
قیمت هرکیلوگرم بین یک میلیون ۷00 
هزار تا ۲ میلیون و ۱00 هزار ریال و با نصف 

قیمت واقعی فروخته شد

گلستان: معاون مدیریت باغبانی جهادکشاورزی 

۵۵۰ هکتار باغ زعفران در گلستان وجود دارد

5
تعیین تکلیف وجوه اتباع، اشخاص متوفی و 

حقوقی تعاونی منحله فرشتگان

 سپرده گذاران به شعب بانک 
پارسیان مراجعه کنند

 بر اســاس مصوبه هیات 
تســویه، فرآینــد تعیین 
وجــوه  تکلیــف 
ســپرده گذاران تعاونــی 
منحله  فرشتگان  که جزو 
اتباع، متوفیان و یا اشــخاص حقوقی هستند، 
مشــخص شده و لذا این دسته از مشتریان می 
تواننــد جهت تکمیــل اطلاعات هویتی خود و 
افتتاح حســاب به منظور دریافت وجوه خود با 
همراه داشــتن شماره حساب فرشتگان، اصل 
کارت ملی و شناســنامه و مدارک و مستندات 
انحصــار وراثت)برای وراث قانونی متوفیان( به 

یکی از شعب بانک پارسیان مراجعه کنند.

ارائه خدمات بانکی به نابینایان 
از طریق نرم افزار فام موسسه 

اعتباری ملل
ایفــای  راســتای  در   
مسئولیت های اجتماعی 
مشــتریان  رضایــت  و 
خدمات بانکی و پرداخت 
بــه نابینایان از طریق نرم 
افزار فام موسسه اعتباری ملل ارائه می گردد.

 براســاس ابلاغیــه بانک مرکــزی جمهوری 
اســلامی ایران مبنی بر فراهم نمودن امکانات 
ارائــه خدمــات بانکی به نابینایــان در بانکها و 
موسســات اعتباری،  موسسه اعتباری ملل در 
ســامانه فام به عنوان اولین نرم افزار تولید رمز 
پویای دارای اســتانداردهای دسترسی پذیری 

برای روشندلان اقدام نموده است.
ایــن گــزارش می افزاید: نرم افــزار فام امکان 
دسترسی پذیری نابینایان را پشتیبانی            می 
نماید و با ورود در هر قســمت مراحل اقدامات 
از طریــق صــوت بــرای آنهــا بیــان            مــی 
شــود. نابینایان محتــرم می توانند بدون هیچ 
محدودیتی از تنها نرم افزار رمز پویا و پرداخت 
بر اساس استانداردهای جهانی استفاده نمایند .

گفتنی اســت: موسسه اعتباری ملل همچنین 
در ۱0 شــعبه خود در سراســر کشور نسبت به 
خدمات رسانی به روشندلان که مجهز به سامانه 
برجسته نگار و گویا می باشد اقدام نموده است.

اخبار

برگزاری پانزدهمین جشنواره ملی 
آش ایرانی با حمایت بیمه سرمد

 پانزدهمیــن جشــنواره 
ملی آش ایرانی، با حمایت 
بیمه ســرمد بــا حضور 
آشــپزهایی از سراســر 

کشور برگزار شد.
پانزدهمین دوره جشــنواره ملی آش ایرانی با 
حمایــت بیمــه ســرمد از ۱9 تا ۲۲ مهر ماه در 
محل نمایشگاه های بین المللی کاسپین زنجان 

برگزار شد. 
در این دوره جشــنواره آش ایرانی که برند ملی 
غذای کشور است، 30 بانوی آشپز به نمایندگی 
از 30 استان حضور داشتند و در مراسم پایانی 
این جشنواره، با حضور علیرضا فیروزفر، شهردار 
زنجان و ســید ســعید صفوی، مدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی استان 

زنجان از برگزیدگان تجلیل شد. 
در این دوره از جشــنواره، مهســا علیاری از 
اســتان زنجــان و فریده صالحی از اســتان 
کرمانشــاه مشــترکا به مقام نخســت دست 
یافتند و بتول نقدی از اســتان ایلام و فرزانه 
عبدی از اســتان زنجان به صورت مشــترک 
دوم شدند. همچنین رباب محمدی از استان 
زنجان و زهره اســدپور از استان گیلان نیز به 

صورت مشترک سوم شدند. 
پانزدهمیــن جشــنواره ملــی آش ایرانی که 
با حمایت بیمه ســرمد برگزار شــد، امســال با 
اســتقبال کم نظیری مواجه شــد و طبق گفته 
ســید سعید صفوی، مدیرکل میراث فرهنگی، 
صنایع دســتی و گردشگری استان زنجان، در 
روز پایانی این جشــنواره، حدود ۱۲0 هزار نفر 
از این جشــنواره بازدید کردند که یک رکورد 

محسوب می شود.
بیمه ســرمد از جوان ترین شــرکت های حاضر 
در صنعت بیمه کشور است که در سال ۱39۲ 
با حمایت بانک صادارات ایران تاســیس شــده 
است. این شرکت، در سال ۱399 توانست وارد 
باشگاه هزار میلیاردی های صنعت بیمه شود و 
در دو ســال گذشته نیز حق بیمه تولیدی خود 

را افزایش داده است.

، برنده طلایی ششمین جشنواره فروش بیمه های عمر و پس انداز بیمه آسیا شدند ۱۸۱ بیمه گذار
مراســم قرعه کشــی برندگان ششمین جشنواره فروش بیمه های 
جامع عمر و پس انداز با حضور مســعود بادین نایب رییس هیأت 
مدیــره و مدیرعامــل، اعضای هیأت مدیــره، معاونین مدیرعامل، 
مدیران و اعضای هیات نظارت در ســالن اجتماعات ســاختمان 

شماره یک بیمه آسیا برگزار شد.
بنــا بــر این گزارش، درابتدای این مراســم، مدیــر بیمه های عمر 
و پــس انــداز گزارشــی از نحــوه برگــزاری این جشــنواره، آمار 
 مشــارکت کنندگان، تســهیلات، تخفیفات و چگونگی تخصیص 

جوایز ارائه داد.
در مراسم قرعه کشی برندگان ششمین جشنواره فروش بیمه های 
عمر و پس انداز بیمه آســیا ۱۸۱ بیمه گذار از میان خریداران این 
بیمه نامه در سراسر کشور و براساس شاخص های بیمه نامه های 

کیفی، بیمه گذاران وفادار و اســتان ها، به قید قرعه انتخاب شــدند 
و جوایــز طلایــی و ارزنــده ای به آنان اختصاص یافت. این جوایز از 

طریق شعب مربوط به برندگان جشنواره اهدا خواهد شد.
بنا بر این گزارش، د ر این دوره از جشنواره فروش بیمه های عمر 
و پس انداز؛ از میان مناطق دهگانه بیمه آســیا، منطقه دو )اســتان 
های اصفهان، چهارمحال و بختیاری و یزد( رتبه اول، منطقه شش 
)استان های مازندران، گلستان و سمنان( رتبه دوم و منطقه پنج 
)اســتان های فارس، بوشــهر و کهگیلویه و بویراحمد( رتبه سوم را 

در فروش کسب کردند.
لازم به ذکر است، همچنین چندی پیش در مسابقات فروش بیمه 
های عمر و پس انداز ،هفتاد نماینده از شبکه فروش بیمه آسیا به 

عنوان فروشندگان برتر معرفی شدند و مورد تقدیر قرار گرفتند.

اخبار

بــا حضور دکتر احمدبهارونــدی مدیرعامل و مهدی 
ســیف علی شاهی، مسعود شریفات، فرشادمحمدپور 
اعضای هیات مدیره و جمعی از مدیران ارشــد بانک 
کارآفرین جدیدترین شــعبه بانک کارآفرین بصورت 

رسمی افتتاح شد
افتتاحیه شعبه تابان

بانــک کارآفرین در راســتای ارائــه خدمات مطلوب 
به مشــتریان و رویکرد خدمات کاربر پســند تجهیز 
و نوسازی شعب جدید خود را در دستور کار قرار داده 
اســت، در این راستا سال گذشته شعبه ناهید و امروز 
شعبه تابان این بانک با رویکرد ارائه خدمات نوین در 

سطح بانکهای بین المللی راه اندازی و افتتاح شد .
شــعبه تابان بانک کارآفرین)کــد5300۱۶۸( که بر 
اساس هویت بصری جدید این بانک طراحی و تجهیز 
شــده ، از روز  شــنبه ۲3 مهر ۱40۱ در خیابان جردن 
ســاختمان تابان آماده خدمت رســانی به مشتریان 

ارجمند است.

افتتاحیه شعبه تابان
شــعبه تابان پیش از این با نام شــعبه ظفر در خیابان 
شــهید دســتگردی به ارائه خدمت می پرداخت که با 
رویکــرد ارائــه خدمات متنــوع و نوین بانکداری بین 

المللی به ساختمان تابان انتقال یافته است.
در مراسم افتتاح شعبه تابان که صبح امروز و با حضور 
مدیرعامــل و اعضای هیات مدیره و جمعی از مدیران 
ارشدبرگزار شد ؛ تاکید شد که با پتانسیل های موجود 
در این شعبه، طی زمان کوتاهی شاهد تبدیل شدن این 

شعبه به شعبه مستقل بانک کارآفرین خواهیم بود.
افتتاحیه شعبه تابان

در ادامه این مراســم رضا راضی زاده مدیر پشــتیبانی 
بانک با ارائه گزارشــی از روند بازســازی و آماده سازی 
شعبه تابان ابراز امیدواری کرد که در راستای تجهیز 
و نوسازی شعب نوین بانک کارآفرین در آینده نزدیک 
شــاهد افتتاح شــعبه آقابزرگی بعنوان سومین شعبه 

نوین بانک کارآفرین خواهیم بود.

کارآفرین در شهر تهران افتتاح جدیدترین شعبه بانک 

خبر  ویژه

استانها

مفقودی
ــه اســناد و مــدارک  ســندکمپانی و شناســنامه مالکیــت و کلی
موتورســیکلت CG 125 بــه رنــگ نقــره ای مــدل 1385 بــه 
شــماره پــاک 59177-581 بــه شــماره موتــور 0610768 بــه 
زاده مفقــود و  شــماره تنــه 8517683 متعلــق بــه پرویــز غفــار

ازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شــماره  بــه  لیفــان  آرشــیا  ســیکلت  موتــور  ســند 
71523641 موتــور  شــماره  و   57624/594  پــاک 

125A8603250***NBDبنــام  تنــه  شــماره  و 
حســینعلی کیخائی با شماره ملی 2122681098مفقود 

گشــته و از درجــه اعتبــار ســاقط اســت .

گهی تحدید حدود آ
ــه  ــد و عرض ــت از تولی ــاماندهی و حمای ــون س ــوع قان ــات موض ــادره هی ــتناد آرای ص ــه اس ــون ب چ
مســکن مســتقر در اداره ثبــت اســناد و امــاک کوچصفهــان رای بــه صــدور ســند مالکیــت نســبت 
بــه تصرفــات اشــخاص واقــع در کوچصفهــان بخــش ده گیــان بــه شــرح زیــر صــادر گردیــده اســت. 
ــدانگ  ــر شش ــد محمدجعف ــی فرزن ــته دموچال ــری وارس ــم صغ ــنگ 39-خان ــرا س ــم س ــه ابراهی قری
یکبــاب خانــه و محوطــه بــه مســاحت 214.50 مترمربــع بــه شــماره پــاک 1219 مفــروز از پــاک 
625 تاریــخ تحدیــد حــدود روز شــنبه مــورخ 1401.08.21 ســاعت 9 صبــح. چــون تحدیــد حــدود 
پــاک فــوق بــه عمــل نیامــده لــذا بــه اســتناد رای صــادره و بنــد ب مــاده 7 آییــن نامــه موضــوع 
قانــون ســاماندهی و حمایــت از تولیــد و عرضــه مســکن تحدیــد حــدود پــاک مذکــور در ســاعت 
ر تاریــخ فــوق در محــل وقــوع ملــک شــروع بــه عمــل خواهــد آمــد لــذا برابــر مــاده 14 قانــون  مقــر
ثبــت بــه صاحبــان امــاک و مجاوریــن امــاک فــوق الذکــر بــه وســیله ایــن آگهــی اخطــار مــی شــود 
ر در محــل وقــوع ملــک حضــور بهــم رســانند چنانچــه صاحبــان امــاک  کــه در روز وســاعت مقــر
یــا نماینــده قانونــی آن در موقــع تحدیــد حــدود حاضــر نباشــند مطابــق مــاده 15 قانــون ثبــت 
ملــک بــا حــدود اظهــار شــده از طــرف مجاوریــن تحدیــد حــدود خواهــد گردیــد چنانچــه شــخص یــا 
اشــخاصی نســبت بــه اصــل ملــک اعتــراض دارنــد از تاریــخ انتشــار آگهــی ظــرف مــدت یــک مــاه )30 
( اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم نماینــد ضمنــا معتــرض بایــد از تاریــخ تســلیم اعتــراض  روز
بــه ایــن اداره ظــرف مــدت یــک مــاه دادخواســت بــه مراجــع ذیصــاح قضایــی تقدیــم نمــوده و 
ــا  ــند ی ــی س ــورت متقاض ــد در غیراینص ــلیم نمای ــن اداره تس ــه ای ــت را ب ــم دادخواس ــی تقدی گواه
نماینــده قانونــی وی مــی توانــد بــه دادگاه مربوطــه مراجعــه و گواهــی عــدم دادخواســت را 
دریافــت نمایــد اداره ثبــت بــدون توجــه بــه اعتــراض عملیــات ثبتــی را برابــر مقــررات انجــام خواهــد 

: روز ســه شــنبه مــورخ 1401/7/26 داد. تاریــخ انتشــار
کوچصفهان ک  نرجس خلیلی نیای لیمودهی-رئیس اداره ثبت اسناد و املا

طی  حمی  صورت گرفت؛ 

انتصاب معاون بهره برداری شرکت توزیع برق استان سمنان
ســمنان / گروه اســتانها : طی حکمی از ســوی سید محمد حسینی نژاد، مدیرعامل شرکت توزیع برق 
استان سمنان، مصطفی کرمی، به عنوان معاون بهره برداری و دیسپاچینگ این شرکت منصوب شد.

در حکم صادره از ســوی مدیرعامل خطاب به معاون بهره برداری شــرکت تاکید شــده تا ضمن ایجاد 
وفاق، همدلی و هماهنگی سازمانی، با بهره گیری و تقویت همه استعدادهای انسانی، نسبت به انجام 
وظایــف خویــش اهتمــام لازم به عمل آید.همچنین تهیه و تدوین برنامه های خرد و کلان، اســتقرار 
سیستم جامع آمار و اطلاعات جهت تامین نیازهای اطلاعاتی شرکت، تنظیم بودجه با توجه به نیازهای 
میتنی بر شــاخص ها، اجرای برنامه های نظارت جامع بر کلیه فعالیت های واگذار شــده، هماهنگی و 
انجــام اقدامــات لازم برای اســتقرار نظام کیفیــت و بهبود بهره وری در واحدهای ذی ربط، نگهداری و 
توســعه نظام مدیریت فناوری اطلاعات و ارتباطات، برنامه ریزی برای برنامه های مدیریت تحقیقات 
و پژوهش، تهیه و تدوین دســتورالعمل ها، نگهداری، بهره برداری و به روزرســانی آئین نامه های فنی 
و مهندســی و مشــخصات فنی شــبکه های توزیع و موارد مرتبط با حوزه ماموریت شــرکت در جهت 
نگهداری ، اصلاح و بهبود فرآیندها و محصول نهایی، به عنوان مهم ترین وظایف محوله ای اســت که 

در این حکم به آن تصریح شده است.

دومین مانور ایمنی در ادارات شرکت توزیع برق استان کرمانشاه برگزار شد
کرمانشاه / گروه استانها :مانور ایمنی شرکت توزیع نیروی برق استان 
کرمانشاه به صورت همزمان در ۱9 مدیریت تابعه و در راستای شناسایی 
مخاطرات و حوادث ناشی از کار با حضور میدانی مدیرعامل، معاونان 

و مدیران این شرکت برگزار شد.
مهنــدس محمد مرادی مدیرعامل این شــرکت باحضور در امور برق 
جنوب کرمانشاه ضمن بازدید از تجهیرات ایمنی این مدیریت، انرژی 
برق را یکی از حیاتی ترین نیازهای انســان امروزی دانســت و گفت: 
برق هم اکنون بخشــی از زندگی روزمره ما شــده اســت و نمی توان به 
دنیایی بدون برق فکر کرد. وی افزود: بیشــتر دســتگاه های موجود در 
خانه ها ، مشــاغل و صنایع با برق کار می کنند و برقرســانی مطمئن و 

پایدار بر دوش شما عزیزان است.وی با تاکید بر اینکه خدمات رسانی 
به مردم باید همراه با رعایت موارد ایمنی باشد، بر نقش مهم سرپرستان 
اکیپ های برق تاکید کرد و گفت: سرپرستان به عنوان ناظران عینی 
کار نقش مهمی در اســتفاده از لوازم ایمنی در حین کار و مراقبت از 
جان گروه در مقابل مخاطرات را دارند.مهندس مرادی ضمن اشــاره 
بــه اهمیت خــود مراقبتی که یکی از اهداف برگزاری مانور شــرکت 
توزیع برق اســتان کرمانشــاه اســت، تصریح کرد: در این مانور ضمن 
آموزش نحوه صحیح از لوازم ایمنی، نحوه استفاده از کمک های اولیه 
و چگونگی احیای افراد آموزش داده می شود.مدیرعامل شرکت توزیع 
برق استان کرمانشاه با اشاره به اینکه معاونان و مدیران حوزه ستادی 

نیز همزمان با حضور در ۱9 شهرستان تابعه این شرکت، دستورالعمل 
های ایمنی و خود مراقبتی را برای همکاران آموزش می دهند، اظهار 
کرد: در پایان مدرســین اعزامی به شهرســتان ها به تفصیل گزارشات 
خود را از تجهیزات، وســایل خودرویی، آمادگی سیمبانان و تکنسین 
ها، عملیات و اتفاقات و بخش های فنی را در جلســه تخصصی تجزیه 

و تحلیل ایمنی گزارش می دهند.
گفتنی است،  نقاط نیاز به بهبود شناسایی و با تاکید مدیرعامل شرکت 
بــه مدیــر دفتر ایمنی، مقرر گردید موارد مذکور برطرف و در جلســه 
هفتگــی بصــورت مداوم این موارد بررســی و اقدامات لازم با اولویت 

پیگیری و اجرا می گردد.
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 شهردار مشهد خبر داد؛

آمادگی شهرداری مشهد برای همکاری با شهرهای ترکیه
مشهد / سمیرا رحمتی

شــهردار مشــهد گفت: مشهد آمادگی 
همکاری تجاری و فرهنگی را با شهرهای 

بزرگ ترکیه دارد.
ســید عبدالله ارجائــی در دیدار با فاتح 
توپچوسرکنســول ترکیــه در مشــهد 
اظهــار کرد: امیدوارم در مدت اقامتتان، 
بتوانید سطح همکاری ایران و مشهد پرا 
با کشورتان ارتقا دهید زیرا ایران و ترکیه 
دارای فرهنگ بســیار قدیمی هستند و 
مردم دو کشور ارتباطات تاریخی و علاقه 
زیادی به یکدیگر دارند؛ از ســویی دیگر 
بســیاری از مردم ایــران به زبان ترکی 
صحبت می کننــد و این قرابت معنایی 
زیادی ایجاد کرده اســت.وی ادامه داد: 
امیدوارم در دوره مدیریت شما، روابطی 
بین شهرداری مشهد و شهرهای بزرگ 
ترکیه ایجاد شــود؛ ما نیز از این ارتباط 
اســتقبال می کنیم زیــرا ایران و ترکیه 
ســوابق همکاری، مشــترکات و اهداف 
یکســویی بــا یکدیگر دارنــد و این امر 
قرابت معنایی زیادی ایجاد کرده است، 
به طور مثال هرســاله مشتاقان زیادی 

برای زیارت امام هشــتم )ع( به مشــهد 
مشــرف می شــوند که تمــام تلاش ما 
فراهم کردن اســباب آرامش و آسایش 
آنان است.شــهردار مشــهد افزود: فکر 
می کنم شــما می توانید ضمن ارتباط با 

وزارت امور خارجه ایران، نقش موثرتری 
در روابط بین این دو کشور داشته باشید، 
ســلام من را نیز به شهرداران شهرهای 
ترکیــه برســانید و این پیــام را منتقل 
کنیــد که مشــهد آمادگــی همکاری 

تجــاری و فرهنگــی را با این شــهرها 
دارد.ارجائی بیان کرد: ســه پیشنهاد را 
مطــرح می کنیم و در صورت صلاحدید 
می توانید بر روی این پیشــنهادها تامل 
و بررســی کنیــد تــا در دیدارهای آتی 

بتوانیم گفت وگوهای دقیق تری در این 
زمینه ها داشته باشیم، محور اول توسعه 
گردشگری بین دو کشور است؛ سالیانه 
تعــداد زیادی گردشــگر ایرانی و ترک 
بین این دو کشــور رفت وآمد می کنند 
و امیدواریم بتوایم این فضا را گســترش 
دهیم تا گردشــگران بیشتری به مشهد 
مشرف شوند.وی تصریح کرد: پیشنهاد 
دوم، همکاری در عرصه های اقتصادی به 
ویژه در زمین مسکن و ساختمان است، 
مشــهد شهر خوبی برای سرمایه گذاری 
اســت و ما از ســرمایه گذاران استقبال 
می کنیم.شــهردار مشهد پیشنهاد سوم 
را توســعه روابط فرهنگی عنوان کرد و 
گفت: پیشینه فرهنگی دو کشور ایجاب 
می کنــد که روابط فرهنگی بیشــتری 
داشــته باشــیم. هفته هــای فرهنگی 
مشــترک بین ایــران و ترکیه می تواند 
مناســبات خوبــی بین این دو کشــور 
باشــد؛ به زودی نیز مراسمی به مناسبت 
روز دیپلمات برگزار خواهد شــد که از 
شــما و سفیر ترکیه دعوت می کنیم در 

این مراسم شرکت کنید.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

تولیت آستان قدس رضوی:

جنگ نرم دشمن علیه فراجا نشان 
دهنده تاثیرگذاری این نیرو است

مشهد / سارا رحمتی
تولیت آســتان قــدس رضوی هجمه ها و جنگ 
نرم دشــمن علیه فراجا را نشــان از تأثیرگذاری 
این نیرو دانست.حجت الاسلام والمسلمین احمد 
مروی در دیدار فرماندهان و کارکنان فراجا که در 
حرم مطهر امام رضا)ع( انجام شد، به گستره حوزه 
فعالیت نیروی انتظامی اشاره و اظهار کرد: عرصه 
فعالیت فراجا از نظر گســتره جغرافیایی از مرزها 
تا مرکز کشــور و اماکن مهم را شامل می شود؛ از 
نظر تعدد، تکثر و تنوع اشتغالات نیز از اختلافات 
کوچک خانوادگی تا مسائل کلان کشور و امنیت 
شهرها و جاده ها بر عهده این نیروی خدوم است.
وی افزود: حوزه فعالیت و وظایف نیروی انتظامی 
بسیار سنگین و در قیاس با سایر نیروهای نظامی 
از تنوع و تکثر بسیار بالایی برخوردار بوده، همین 
اهمیت حوزه کاری باعث طمع و هجمه دشمن به 
این نیرو شده و ازآنجایی که از حیث نظامی توانایی 
مقابلــه بــا این نیروی مقتــدر را ندارند با جنگ 
روانی درصدد ضربه به روحیه این نیرو هســتند.
تولیت آستان قدس رضوی در ادامه به اغتشاشات 
اخیر کشــور اشــاره و اظهار کرد: در اغتشاشات 
اخیــر لبه تندوتیز هجمه ها، ضرب و شــتم ها و 
شــهادت ها متوجه فراجا شــد و دشمن حتی به 
ایــن نیز بســنده نکرد و بــا اهانت ها و توهین ها 
تــلاش کرد به اعتمادبه نفس این نیرو خدشــه 
وارد کنــد.وی با بیان اینکه نیروی انتظامی مورد 
هجمه ناجوانمردانه جنگ نرم دشمن است، اظهار 
کرد: در موارد بسیاری اغتشاشگران از سعه صدر 
نیروهای انتظامی سوءاستفاده و گاهی گستاخی و 
بی ادبی را به اوج رساندند تا روحیه فراجا را از بین 
ببرند، زیرا اگر نیرویی که حافظ امنیت و انتظامات 
شهرهاست روحیه و اعتمادبه نفس خود را از دست 
بدهد دیگر نمی تواند به خوبی وظایف خود را اجرا 
کند و دشمن به دنبال رسیدن به این هدف است.
حجت الاسلام والمسلمین مروی گفت: حکومت 
آل سعود که به طور کل حق انسانیت برای زنان 
قائل نیست و اگر اخیراً فضاهایی را هم برای زنان 
بازکرده با اهداف شیطانی بوده؛ حکومتی که در 
ســفارت خود در ترکیه یک روزنامه نگار)جمال 
خاشقچی( را به دلیل نوشتن چند مقاله انتقادی 
به فجیع ترین شــکل به قتل رســانده، حکومتی 
کــه اخیــرا حدود 50 نفر را به جرم شــرکت در 
تظاهرات انتقادی در عربستان گردن زده که در 
میــان آن ها نوجوانانــی ازجمله یک نوجوان ۱4 
ســاله بوده؛ چنین حکومتی حال دلسوز جوانان 
و زنان ایرانی شــده اســت وی گفت: آن جوانان 
و نوجوانــان ما که فریب شــبکه های ضد ایرانی 
را می خورند مطلع نیســتند و تحلیل صحیحی 
ندارند از اینکه چه اهداف پلیدی پشت تبلیغات 
این شبکه هاست، اگر بدانند قطعاً از این شبکه ها 
متنفر خواهند شــد؛ البته دلیل این ناآگاهی ما 
هســتیم که نتوانسته ایم به درستی بیان، تبیین 
و روشــنگری کنیم و متأســفانه در این حوزه ها 

کم کاری شده است.

مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی لرستان :

  دادخواستها و زمان رسیدگی 
 به دعاوی کارگری و کارفرمایی 

در استان کاهش یافت
لرســتان/ گروه اســتانها :  مدیر کل تعاون کار 
ورفاه اجتماعی لرستان با اشاره به کاهش دعاوی 
کارگری ، گفت : با ارائه آموزش ها و نظارت های 
مســتمر بر عملکرد ادارات شهرستان میانگین 
مدت زمان رســیدگی در مراجع رســیدگی به 
دادخواســت های کارگری و کارفرمایی استان 
کاهش یافت.اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی 
استان لرستان علی جهانی با بیان اینکه یکی از 
مشــکلات رایج میان کارگر و کارفرما، دعوایی 
اســت که به علت اخراج کارگر توســط کارفرما 
صورت می گیرد ، اظهار داشــت :در شــش ماهه 
نخست امسال 4 هزار 5۷۸ دادخواست کارگری 
به مراجع رسیدگی به این دعاوی در سطح استان 
ارجاع که تعداد 4 هزار ۶۲۷ در هیئت تشخیص و 
یک هزار و ۲۲۸ رای در هیئت حل اختلاف منجر 
به صدور رای شده است .وی افزود : علاوه بر تعداد 
دادخواســت های واصله در شش ماهه نخست 
سالجاری ،49 پرونده ی دیگر از سال قبل بوده 
که امسال در مراجع تشخیص رسیدگی و منجر 
به صدور رأی شــده است .مدیر کل تعاون کار و 
رفاه اجتماعی لرستان با اشاره به اینکه اولویت و 
تلاش همکاران و مراجع رسیدگی به دادخواست 
هــا در بحث دعاوی کارگری ، ســازش و حل و 
فصل سازشــی آن هاست، افزود : امسال برنامه 
ریزی و تلاشهای همکاران و اعضای هیئت های 
تشــخیص و حل اختلاف اســتان ، جهت ایجاد 
وحــدت رویه در رســیدگی به پرونده های بین 
کارگران و کارفرمایان انجام گردید  تا  مســیر 
صدور آراء ، توافقی و بصورت سازشی انجام شود 
که در این راستا در شش ماهه نخست سالجاری 
4۲ درصد دادخواســت های رســیدگی شده به 

سازش ختم شده است .

شهردار اصفهان اعلام کرد:

 فعلاً پروانه ساختمانی جدید 
 در شهرک شهید کشوری 

صادر نمی شود
اصفهان / گروه استانها : علی قاسم زاده با حضور 
در صحن علنی شــورای اسلامی شهر اصفهان در 
پاســخ به تذکرات شــورا در ارتباط با پروژه شهید 
کشــوری اظهار کرد: طبق بررسی اسناد، تاکنون 
مصوبــه ابلاغــی درباره ارتفاعات پروژه شــهید 
کشــوری نداشته ایم.شهردار اصفهان در پاسخ به 
این ســوال که از ساختمان های ایجاد شده چند 
ســاختمان بدون پروانه ساخته شده است، گفت: 
5۲ بلوک فاقد پروانه ســاختمانی اســت که ارائه 
نکردن مستند قانونی توسط شرکت مسئول باعث 
شده که در یک سال گذشته پروانه ای صادر نکنیم 
تا مقدمات و مجوزات قانونی به ما ابلاغ و از احداث 

جلوگیری شود.
او دربــاره تعــداد دریافــت پایان ســاخت برای 
ســاختمان های شهرک شهید کشوری هم اعلام 
کــرد: ۲5 بلوک شــهری از ۶3 بلــوک در ۱30 
هکتار پایان کار گرفته اند.قاســم زاده در پاســخ 
به این ســوال که ایجاد زیرســاخت های لازم در 
شهرک کشوری به عهده چه مرجعی است و چرا 
تاکنون تأمین نشده است، گفت: بر اساس صورت 
جلســات، احداث زیرســاخت ها بر عهده شرکت 
طرف قرارداد بوده اســت که در این راســتا طبق 
برآوردی که صورت گرفته ۷0 درصد زیرساخت ها 
احداث نشــده و 30 درصدی که کار شــده از نظر 
اســتانداردهای راه و شهرســازی مورد تأیید ما 

نیست و این مطالبه را از شرکت مسئول داریم.
او خاطرنشــان کرد: ســوالاتی نیــز در خصوص 
شــخصیت های حقیقی و حقوقی در رابطه با این 
موضــوع مطرح بود که جواب مکتوب و مســتند 
آماده شده و به رئیس شورا تقدیم می شود.به گفته 
قاسم زاده، حسابرس شهرداری نیز مأمور شده تا 
این پرونده ها را به صورت اختصاصی بررسی کند 
و اطلاعاتی که از مسیر حسابرسی به دست بیاید 
به صورت مکمل پرونده تقدیم شورای شهر خواهد 
شد.شــهردار اصفهان با بیان اینکه برای ساخت و 
ســاز جدید در شهرک کشوری فعلًا پروانه صادر 
نمی شــود، اعلام کرد: ابتدا باید تشریفات قانونی 
طی شــود و شــورای عالی شهرسازی آن را ابلاغ 
کند.او ادامه داد: دستگاه های نظارتی نیز به صورت 
کامل در جریان قرار گرفته و مستندات خواسته 
شده را به آنها ارائه کرده ایم تا بتوانند افرادی که 

در این زمینه مقصر هستند را تشخیص دهند.

معاون بهره برداری شرکت برق منطقه ای 
خوزستان خبر داد؛

تداوم نبرد با گرد و غبار و رطوبت 
در صنعت برق خوزستان  

خوزســتان/ گروه اســتانها : معاون بهره برداری 
شــرکت برق منطقه ای خوزســتان از شستشوی 
مجــدد خطــوط و پســت های بــرق در معرض 
آلودگی گرد و غبار خبر داد. ســید مهرداد بلادی 
موســوی اظهار کرد: شــرایط آب و هوایی و بروز 
پدیده هــای خاص جــوی مانند وقوع پدیده های 
گرد و غبار، رطوبت نســبی هوا و مه شــدید در 
سال های اخیر تولید و انتقال انرژی و بهره برداری 
از شــبکه را با شــرایط خاصی رو به رو کرده است.
وی افزود: گســتردگی وقوع گرد و غبار که بعضا 
همه اســتان را درگیر می کند، تجهیزات شــبکه 
برق را تحت الشــعاع قرار می دهد و به طبع این 
گســتردگی انجام اقدامات لازم مانند شستشو و 
تعویــض تجهیزات را پرهزینه تر و زمان بر کرده و 
به گروه های عملیاتی بیشتری نیاز است که بتوان 
کار شستشــوی تجهیزات را انجام دهند و همین 
گســتردگی شبکه و جغرافیای استان بعضا اجازه 
واکنش ســریع و اجازه شستشــوی تجهیزات در 
زمان کم را می گیرد.معاون بهره برداری شــرکت 
برق منطقه ای خوزســتان تصریح کرد: همه این 
مســائل شــبکه برق خوزســتان را خاص کرده و 
همزمان چند اقدام باید در شبکه انجام تا پایداری 
آن حفظ شــود. یعنی هم باید در شــبکه ایجاد 
ظرفیــت و آن را آمــاده و بهینه ســازی کرد تا در 
فصل گرم جوابگوی نیاز مصرف باشد و هم بتوان 
اثــرات آلودگی هــای جوی و حتــی صنعتی را از 
روی تجهیزات برطرف نمود.بلادی موسوی با بیان 
اینکه برای مقابله با این شــرایط در ســالیان اخیر 
ناوگان مقره شــوی مجهزی برای برق منطقه ای 
خوزستان خریداری شده و در حالت فعالیت است، 
تصریح کرد: از ابتدای سال جاری شستشوی پست  
و خطوط انتقال و فوق توزیع در حال انجام است و 
با توجه به کاهش دما و از پیک خارج شدن شبکه، 
شتاب بیشــتری گرفته است.وی افزود: علاوه بر 
شستشوی مجدد تجهیزات، تعویض زنجیره مقره 
خطوط از سرامیکی به سیلیکونی که از سال های 
قبل شروع شد نیز در حال انجام بوده و این اقدام 
با اولویت بندی نقاط حســاس و آلوده شــبکه در 
حال انجام اســت.معاون بهره برداری شرکت برق 
منطقه ای خوزســتان گفت: علاوه بر شستشــو و 
تعویض زنجیره مقر ه ها و کنترل ولتاژ شبکه فوق 
توزیع، برنامه ریزی برای احداث ۱5 پست برق به 
صورت GIS که تعدادی از آنها وارد مدار شــده و 
پوشــش عایقی تجهیزات )RTV( در مناطقی که 
آلودگی بیشــتری دارند از دیگر اقداماتی اســت 
که باعث شــده با وجــود افزایش روزهای آلوده، 
پایداری شــبکه حفظ و وقوع حوادث ناخواســته 

به حداقل برسد.

استانها 6

مشاور کمیسیون مسئولیت های اجتماعی اتاق بازرگانی اصفهان اظهار کرد:

توجه ویژه اتاق بازرگانی به حوزه مسئولیت اجتماعی و نیازمندی های سالمندان
اصفهــان  / گــروه اســتانها :  ناصر چاووشــی مشــاور کمیســیون 
مســئولیت های اجتماعی اتاق بازرگانی اصفهان اظهار داشت: شعار 
ما در اتاق نسل سوم ورود به عرصه های اجتماعی و نقش آفرینی در این 
حوزه راهبردی است و توجه به مولفه های جمعیتی و نیازمندی های 
ســالمندان مورد توجه مدیران اتاق بازرگانی اصفهان بوده اســت.
وی برگزاری این نشســت را گامی در ججهت کمک به رفع مســائل 
و مشــکلات ســالمندان دانســت و افزود: برنامه ریزی در حوزه های 
ســلامت و پزشکی، مددکاری، شهرسازی، سیما و مبلمان شهری از 
جمله نیازمندی های شهر اصفهان در حوزه سالمندی است.چاووشی 
با اشــاره به انتشــار فراخوان دومین رویداد تقدیر از بنگاه ها و فعالان 

اقتصادی در حوزه مســئولیت اجتماعی از ســوی اتاق بازرگانی ادامه 
داد: اشــخاص، ســازمان ها و تشکل ها تا بیســتم آبان ماه می توانند 
تجــارب و اقدامــات خود در حوزه مســئولیت اجتماعی را برای اتاق 
بازرگانی ارســال کنند و در آذر ماه ســال جاری از برگزیدگان این 
رویداد تقدیر می شود.ســیدرضا اسحاقی، فلوشیپ سالمندان و عضو 
هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان نیز اظهار داشت: مطالعات 
نشان می دهد زوج های سالمند در مقایسه با سالمندان تنها کیفیت 
زندگی بالاتری را تجربه می کنند؛ بنابراین باید برخی سخت گیری ها 
در ازدواج جوانان، سالمندان و افرادی که به هر دلیل طلاق را تجربه 
کرده اند را کنار بگذاریم تا در دوره ســالمندی زندگی بهتری داشــته 

باشند.وی با بیان اینکه سالمندان ۱۲ درصد جمعیت دنیا را تشکیل 
می دهنــد اما ۸0 درصد داروهای تولیدی جهان را مصرف می کنند، 
افزود: گاهی اســتفاده سالمندان از داروهای متعدد ضرورتی ندارد و 
باید به سمت درمان های اجتماع مدار و درمان های بومی برویم و در 
این راستا مفهوم پزشک سالمندی باید جا بیفتد. از طرف دیگر دنیا 
پس از یک قرن و نیم به این نتیجه رسیده که بیرون کشیدن سالمندان 
از خانه ها و فرســتادن آنها به مراکز نگهداری تجربه ای ناموفق بوده 
و ســالمندان تا حد امکان باید در محیط زندگی خود باقی بمانند و 
امکانات لازم برای زیست بهتر آنها در محل زندگی خودشان فراهم 
شود. تا سال ۱435 یک سوم جمعیت شهر اصفهان سالمند هستند

مرکزی / گروه اســتانها : مدیرکل نوســازی، توسعه و تجهیز استان 
مرکزی گفت: ســه هزار و 900 میلیارد ریال منابع مالی از محل 
اعتبارات ســفر هیات دولت به اداره کل نوســازی، توسعه و تجهیز 
این اســتان اختصاص یافت.جواد لنجانی  افزود: این اعتبارات در 
هفت عنوان اصلی شــامل تکمیل طرح های خیرســاز، محرومیت 
زدایی، تخریب و بازسازی، استاندارد سازی سامانه گرمایشی، خرید 
تجهیزات، بازسازی سرویس بهداشتی و سالن های ورزشی به اداره 
کل نوسازی، توسعه و تجهیز استان مرکزی اختصاص یافته  است.

وی از افزایش 50 درصدی اعتبارات اســتانی اداره کل نوســازی، 

توســعه و تجهیز مدارس اســتان مرکزی در سال جاری خبرداد و 
اظهار داشت: 500 میلیارد ریال اعتبار از محل اعتبارات استانی سال 
گذشــته به این اداره کل اختصاص یافت که این اعتبارات در ســال 
جاری به ۷50 میلیارد ریال افزایش یافته  است.مدیرکل نوسازی، 
توســعه و تجهیز اســتان مرکزی خاطرنشان کرد: یک هزار و 300 
میلیارد ریال منابع مالی نیز امســال از محل اعتبارات ملی به این 
اداره کل اختصاص یافته که امید اســت تاپایان ســال به بیش از ۲ 
هزار و 500 میلیارد ریال افزایش یابد.لنجابی گفت: ۱5۸ مدرسه 
که نیازمند تعمیرات است بر اساس بررسی های انجام شده با اداره 

کل آموزش و پرورش در اســتان مرکزی شناســایی شدند که ۷۸ 
میلیارد و 500 میلیون ریال برای تعمیر و بازســازی این مدارس 

اختصاص یافته  است.
وی ادامه داد: تعمیر و بازسازی مدارس امسال باید بر اساس موافقت 
نامه انجام و منابع مالی نیز بر اســاس موافقت نامه در این مدارس 
هزینه شود.۲۲۷ هزار دانش آموز در۲ هزار و ۲۶9 مرکز آموزشی 
در اســتان مرکزی به تحصیل اشتغال دارند.گروه نوسازی مدارس 
استان مرکزی در سال ۱355 شکل گرفته و در سال ۱3۷۱ از گروه 

به  مدیریت و در سال ۱3۷۷ از مدیریت به اداره کل تبدیل شد.

در سفر هیات دولت به استان مرکزی ؛

سه هزار و ۹۰۰ میلیارد ریال اعتبار به نوسازی مدارس اختصاص یافت

خبر  ویژه

شهردار  گرگان بیان کرد:

کاهش عوارض ساختمانی و بخشودگی جریمه بدهکاران
دستجردی/ گلستان :شهردار گرگان از تصویب لوایح کاهش 40 درصدی 
عوارض ساختمانی و همچنین طرح بخشودگی ۱00 درصدی خسارت 
تاخیر تأدیه چک های برگشتی بابت جریمه عوارض و ساختمانی در صحن 
شــورای اسلامی شهر خبر داد.سید محمدرضا سیدالنگی اظهار داشت: 
لایحه کاهش ضرایب محاسبات عوارض ساختمانی گرگان در پرداخت 
نقدی و لایحه طرح بخشودگی ۱00 درصدی خسارت تاخیر چک های 
برگشتی بابت جریمه و عوارض ساختمانی که دارای رأی از محاکم قضایی 
می باشند برابر پیشنهاد شهرداری گرگان به منظور رفاه حال شهروندان 
در صحن شورای شهر به تصویب رسید.مهندس سید النگی افزود: با هدف 
کاهش تبعات ناشــی از اعمال نرخ های عوارض ســاختمانی در گرگان، 
مشــوق های مالی به منظور تعدیل تورم فعلی عوارض برای ســازندگان 
مســکن اجرا می شــود.وی خاطرنشان کرد: مدیریت شهری در نظر دارد 
برای حمایت از صنعت ساختمان و تعدیل نرخ های فعلی عوارض از همه 

ظرفیت های قانونی اســتفاده کرده و با ارائه بســته های تشویقی بخشی 
از نرخ عوارض سال ۱40۱ را برای تمامی شهروندان به ویژه انبوه سازان 
ساختمان تعدیل کند تا بار دیگر شاهد رونق صنعت ساختمان در شهر 
گرگان باشیم. به گفته شهردار گرگان، لایحه اعِمال بسته های تشویقی 
برای پرداخت نقدی عوارض به صورت دوفوریت به صحن شــورا ارســال 
و به اتفاق آراء اعضای شــورای شــهر تصویب شد.سیدالنگی تصریح کرد: 
کاهش ضریب محاسبات پرداخت نقدی عوارض در این لایحه لحاظ شده 
و براساس آن به استناد ماده 59 قانون رفع موانع تولید و بند ۱۲ از ماده دو 
)مقررات عمومی و سیاست های تشویقی( تعرفه عوارض و بهای خدمات 
ســال ۱40۱ در گرگان به منظور تشــویق آن دســته از شهروندانی که تا 
پایان وقت اداری 30 آبان ۱40۱ نسبت به پرداخت ۱00 درصد تمامی 
مطالبات شهرداری به صورت نقدی اقدام کنند تخفیفاتی در نظر گرفته 
می شــود.وی افزود: بر اســاس این لایحه میزان تخفیفات خوش حسابی 

در پراخت نقدی برای سازندگان مسکن در منطقه یک 30 درصد، و در 
مناطق دو و سه هرکدام 40 درصد لحاظ خواهد شد.سیدالنگی خاطرنشان 
کرد: شهرداری و شورای اسلامی شهر گرگان به عنوان یکی از نهادهای 
تاثیرگذار در بخش مسکن در نظر داشته با اتخاذ تصمیمات کارشناسی 
و راهبردی در راستای سیاست های کلان مدیریت کشور، با ارائه مشوق 
هایی از سازندگان صنعت ساختمان حمایت کند تا انگیزه ساخت زودتر 
مسکن با قیمت مناسب تر را برای بهره مندی شهروندان داشته باشند.

لازم به ذکر است، در نود و ششمین جلسه شورای اسلامی شهر گرگان، 
لایحه دوفوریتی طرح بخشــودگی ۱00 درصدی خســارت تاخیر تأدیه 
چک های برگشتی ناشی از جریمه و عوارض ساختمانی که دارای رأی از 
محاکم قضایی باشند در صورت پرداخت اصل مبلغ چک به همراه حق 
الوکاله و هزینه دادرســی تا پایان وقت اداری ۱40۱/0۸/30 مطرح و با 

اتفاق آرای اعضای شورای شهر  به تصویب رسید.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی : 

ح های روکش آسفالت راه های کشور است استان مرکزی پیشرو در اجرای طر
مرکزی / گروه اســتانها :مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان:اســتان مرکزی پیشــرو در اجرای 
طرح های روکش آســفالت راه های کشــوربر اســاس آمار اعلامی از ســوی دفتر نگهداری رویه و ابنیه فنی 
راه های سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور، استان مرکزی در میان ۱۸ استان دارای آب و هوای 

معتدل در پیشبرد برنامه های هدف در حوزه روکش آسفالت راه ها، در جایگاه اول قرار دارد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی، مهرداد جهانی از تحقق 

اهداف راهداری در حوزه اجرای طرح های روکش آسفالت راه های استان خبر داد.
وی افزود: طبق برنامه ریزی های به عمل آمده و تلاش برای جذب اعتبارات مورد نظر جهت اجرای طرح های 
روکش آسفالت در شبکه راه های استان، طبق ارزیابی صورت گرفته تاکنون 90 درصد از برنامه های هدف 

محقق شــده اســت.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان مرکزی با اشاره به جزئیات اجرای این 
طرح ها تصریح کرد: 5۸ کیلومتر روکش آسفالت تقویتی، ۸۱ کیلومتر آسفالت حفاظتی و ۱35 کیلومتر 
لکه گیری هندسی و درزگیری برای نگهداری از راه های استان انجام شده است که امیدواریم مورد رضایت 
کاربران جاده ای قرار گرفته باشــد.به گفته وی اســتان های سراســر کشور بر اساس شرایط اقلیمی از سوی 
ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای به ســه منطقه سردســیر، معتدل و گرمســیر از لحاظ فصل کاری 
طبقه بندی شــده اند که اســتان مرکزی با توجه به قرار گرفتن در گروه اســتان های معتدل از نظر عملکرد 
بر اســاس برنامه های هدف تعیین شــده رتبه اول را در گروه مربوطه به خود اختصاص داده اســت که نشان 

از جدیت، تلاش و پیگیری در انجام وظایف سازمانی دارد.
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کوتاه از جامعه

چالش های بیماران هموفیلی در میانه تحریم ها به ابر چالش تبدیل شد

ک خوردن داروی هموفیلی در سبد تحریم خا
  زهرا روزبروزی / گروه جامعه

بیمــاری هموفیلی یــک بیماری خونی 
است که روند انعقاد خون به کندی انجام 
می شــود. افراد مبتلا به این بیماری بعد 
از جراحــت، جراحی یا کشــیدن دندان 
دچــار خونریزی های مداوم و پیوســته 
می شوند. در هموفیلی شدید، خونریزی 
پیوســته بعد از ترومــای جزئی یا بدون 
جراحــت )خونریزی ناگهانی( روی می 
دهــد. عوارض جدی این بیماری نتیجه 
خونریزی مفاصــل، عضلات، خونریزی 
مغز یا ســایر بافت های بدن می باشــد. 
هموفیلــی خفیــف لزوما بــا خونریزی 
ناگهانــی همراه نیســت و این بیماری 
زمانــی ظاهــر و نمایــان می شــود که 
خونریــزی غیرعادی بعــد از جراحی یا 

جراحت های شدید روی دهد.

وضعیت تامین داروی بیماران 
هموفیلی

احمد قویدل، عضو مجمع عمومی کانون 
هموفیلی ایران با بیان اینکه بیش از ۱۲ 
هزار نفر در کشــور بــا اختلال انعقادی 
شــناخته شــده ثبت شــده اند، گفت: 
بیمــاری هموفیلی جــزو معروف ترین 
اختــلالات انعقــادی اســت. بنابراین 
هرکــس که اختلال انعقادی دارد، بیمار 
هموفیل نیست. باید توجه کرد که انتقال 
بیماری هموفیلی وابسته به جنس بوده 
و از طریق کروموزوم X به ارث می رسد. 
کمبــود فاکتور هشــت و 9 را هموفیلی 
می گوینــد.وی دربــاره وضعیت دارو و 
درمــان بیماران هموفیلــی، گفت: باید 
توجــه کرد که یک بخشــی از داروهای 
بیمــاران هموفیلی تولید داخلی موفقی 
داشــته؛ به طوری که در فاکتور هشــت 
و هفــت تولید داخلی در کشــور ایجاد 
شــد و این موضوع بار بزرگی از بیماران 
هموفیلــی را از نظر دسترســی به دارو 
تامین کرده اســت. بخشی از داروها هم 
وارداتی است که مشکلات خاص خودش 
را در زمینــه تحریــم و تامیــن ارز دارد. 
واقعیت این است که در مجموع با توجه 
به مجموعه فشــارهایی که در حوزه های 

مختلف داشــتیم، بــا وجود کمبودهای 
ادواری، دولت موفق به تامین دارو شده 
اســت. البته باید توجه کرد که متاسفانه 
کمبودهــای دارویی اساســا به فرآیند 
اختصــاص و تامین ارز و بودجه و توزیع 
برمی گردد. سیســتم توزیع کشور هم به 
گونه ای است که تمام یارانه های دارویی 
که قبلا مجزا پرداخت می شــد، با اصلی 
شــدن قیمت داروها به ســمت بیمه ها 
هدایت شدند؛ در حالی که سازمان های 
بیمه گــر کارایــی لازم را برای این اقدام 

ندارند.

بازار سکه کَسَبه  تحریم
وی در ادامــه صحبت هایش با اشــاره به 
عــوارض و تاثیــرات تحریم هــا بر دارو و 
درمان بیماران هموفیلی، گفت: متاسفانه 
قدرت هــای بزرگ اقتصادی در جهان که 
آمریکا و اروپا را هم شامل می شود، برخلاف 
چهره ای که از خودشــان نشان می دهند، 
مبنی بر اینکه ما داریم کشــوری را به هر 
دلیلــی تحریم می کنیــم، اما در کنارش 
یک بــازار موازی هم ایجاد کردند؛ یعنی 
تحریم نقابی اســت که یک قدرت جهانی 
از آن بــرای موضع گیری های جانب دارانه 
به نفع خودش و با ادعاهای بشردوســتانه 

اســتفاده می کند، اما در کنار این بازاری 
ایجاد می کند که کسبه تحریم در آن کار 
می کنند. در جهان کشــورهای آمریکا و 
اروپایی ها ضمن تحریم کشورهایی مانند 
ایران اعلام می کنند که ما مواجهه اقتصادی 
با این کشورها نداریم، اما کالاهایشان وارد 
کشور ما می شود و خودشان هم در این بازار 
نقش داشته و آن را تغذیه می کنند. ارزش 
این بازار هم این اســت که در آن گران تر 
می فروشــند، کنترلــی روی آن وجــود 
ندارد، ســوابق مالیاتی ایجاد نمی کند و با 
مجموعه ای غیررسمی در آن کار می شود. 
تحریم کنندگان این بازارها را ایجاد کردند 
و اجناسی که در کشورهای خودشان قابل 
فروش نیســت، وارد این چرخه می کنند 
مثلا دارویی به ایران می رســد که سه ماه 
از تاریخ مصرفش مانده است. در هموفیلی 
یکی دو بار شاهد این موضوع بودیم. وقتی 
هم بررسی می کنیم، می بینیم آنقدر دارو 
در فرآیند بروکراسی اداری واردات معطل 

مانده تا به این نقطه رسیده است.

کمبودهای دارویی هموفیلی ها 
ناشی از تحریم

قویــدل افزود: فاکتور هشــت داروهای 
هموفیلی در کشــور ســاخته می شود، 

 امــا از آنجایــی که این دارویی نوترکیب 
اســت، برخی بیماران نسبت به مصرف 
آن حساســیت دارند. حــال ما باید نوع 
وارداتی آن را هم در کشور داشته باشیم. 
یــا دارویی مانند فایبا یا هیومیت و... در 
حــوزه هموفیلی بایــد از منابع خارجی 
وارد شــوند و به دلیل تحریم ها با کمبود 
این داروهــا مواجه بوده ایم. با خانم آلنا 
دوهان_ گزارشــگر ویژه اقدامات قهری 
و تحریــم یکجانبــه در امــور ایران در 
کشــور ملاقات داشــتیم و اعلام کردیم 
اینکه آمریــکا می گوید دارو یا کالاهای 
سلامت محور برای ایران تحریم نیست، 
 دروغ است. خود دارو جزو تحریم نبوده 
اســت، اما اصل تحریــم برمی گردد به 
اینکــه سیســتم های بانکی کشــور را 
تحریــم می کنند. ما حتــی نمی توانیم 
حــق عضویــت ایران را در فدراســیون 
جهانی هموفیلی واریز کنیم، مگر اینکه 
از مسیرهای غیررسمی پیش رویم. نکته 
دوم هم این است که این ادعا که ما دولت 
ایــران را تحریم کردیم، نه مردم ایران را 
نیز یک دروغ بزرگ است. مگر دولت نیاز 
بــه دارو دارد؟. مــردم به این داروها نیاز 
دارنــد. هر توقفی در این فرآیندها مردم 
را از نیازهایشــان محروم می کند. جالب 

اســت که همه این نیازها از بازار موازی 
قابل تامین است.

واردات چمدانی دارو
عضــو مجمع عمومــی کانون هموفیلی 
ایران ادامه داد: نکته ســوم هم این است 
که تحریم و ایجاد بازارهای موازی قاچاق 
بــرای تامیــن، باعث می شــود که تمام 
مناسبات مالی و اقتصادی رسمی کشور 
تحــت تحریم دچار اختلال شــود. زیرا 
مجبورند نیازها را از بازارهای غیررسمی 
تامیــن کنند. بر همین اســاس هم پول 
در چمدان گذاشــته شده و می رود، دارو 
هــم در چمدان گذاشــته شــده و وارد 
می شــود. همه این ها در اینکه یک روز 
فاکتور هشــت هست و یک روز نیست، 

متبلور می شود.

تاثیر مستقیم تحریم ها بر زندگی 
بیماران هموفیلی

قویدل تاکید کرد: دسترسی به دارو یک 
اســتاندارد جهانی دارد و وقتی بر اساس 
این اســتاندارد دارو وارد شود،  بیماران 
مبتــلا به یک بیماری خاص، جان خود 
را از دســت نمی دهند. آیا ما در جامعه 
هموفیلی مرگ به دلیل تحریم داشتیم؟. 
بله داشــته ایم. مواردی داشتیم که بر اثر 
نبود دارو که مســتقیما عاملش تحریم 
بــود، از بیــن رفتند. حال از طرفی وقتی 
داروی بیمار هموفیلی کمتر از استاندارد 
در کشــور وجود داشــته باشد، بیماران 
معلول می شوند. اروپا در برابر تحریم های 
ایران فقط اظهار تاســف کرده اســت و 
می گویند متاسفیم. اروپایی ها به خوبی 
عــوارض تحریم ها را متوجه می شــوند. 
مشــکل ما در هموفیلی معلولیت است 
و در این شــرایط امید خانواده ها ناامید 
می شــود و تحصیل، ازدواج، اشــتغال 
و همــه جنبه های زندگــی بیمار دچار 
مشــکل می شود. ما برای اروپایی ها هم 
این موارد را شــرح دادیم و اعلام کردیم 
که اظهار تاسف کافی نیست. تحریم های 
یکجانبه انعکاسی از ناکارآمدی سازمان 

ملل متحد است.

7جامعه
 افزایش نیروهای 

»اورژانس اجتماعی« 
سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی 
ســازمان بهزیستی اگفت: اگر مجلس کمک 
کنــد و بودجــه لازم را تخصیــص دهــد، 
ســازمان ۲00 میلیــارد تومــان بابت ۱۶0 
دســتگاه ون مدنظر، نیاز دارد.البته کارهای 
اجرایی برای موضوع تخصیص اعتبار تقریبا 
در حال به ســرانجام رســیدن اســت و اگر 
کمک هــای لازم از طرف ســازمان مدیریت 
و برنامه ریــزی صورت گیرد، تا پایان ســال 
۱۶0 دســتگاه خودرو مناسب سازی شده به 
نــاوگان اورژانس اجتماعی اضافه می کنیم.

محمدرضا حیدرهایی با اشــاره به اینکه در 
حال حاضر دچار کمبود خودروهای اورژانس 
اجتماعی هســتیم، گفــت: هم اکنون 300 
دســتگاه خودروی ون اورژانس اجتماعی در 
کشــور در حال فعالیت هســتند. همچنین 
۱۲0 دســتگاه خــودرو از بخش غیردولتی 
خریــد خدمت می کنیم کــه باید این ۱۲0 
دستگاه از ناوگان اورژانس اجتماعی خارج و 
خودروهای جدید جایگزین شوند.وی افزود 
در برنامه ششــم تکلیف شــده بود شهرهای 
بــالای 50 هــزار نفر بایــد دارای اورژانس 
اجتماعی باشند و آنچه در پیش نویس برنامه 
هفتم توســعه پیش بینی شده این است که 
سازمان بهزیستی باید برای شهرهای بالای 
30 هــزار نفر اورژانــس اجتماعی دایر کند.
حیدرهایی در پاســخ به این ســوال که هر 
شهر باید دارای چند دستگاه خودرو و پایگاه 
اورژانس اجتماعی باشد؟، گفت: تعداد پایگاه 
و خودروهای اورژانس اجتماعی در هر شهر 
براســاس وضعیت آسیب های اجتماعی هر 
شــهر و منطقه متغیر است؛ به طور مثال در 
یکی از استان ها علی رغم اینکه 35 هزار نفر 
جمعیت دارد، اما بروز آسیب های اجتماعی 
در آنجــا به قدری زیاد اســت که ســازمان 
مجاب شــده تا قبل از پایان ســال اورژانس 
اجتماعی شهرســتان را راه اندازی کند، این 
درحالی اســت که هنوز برنامه هفتم توسعه 
آغاز نشده و تکلیف قانونی هم در این زمینه 
نداریم، اما شدت آسیب های اجتماعی در این 
شــهر به حدی است که مجبور به راه اندازی 
اورژانس اجتماعی شــده ایم.وی در پاسخ به 
این سوال که آیا با اضافه شدن ۱۶0 دستگاه 
خودرو به ناوگان اورژانس تا پایان ســال نیاز 
سازمان برای افزایش ون ها رفع خواهد شد؟ 
بیان کرد: نرخ آسیب های اجتماعی در حال 
افزایش اســت و مدل آســیب ها نیز در حال 
تغییر اســت لذا اورژانس اجتماعی نیاز دارد 
هــم مــدل مداخلات را تغییــر و هم تعداد 
نیروهای اورژانس اجتماعی را افزایش دهد.
وی درخصــوص برنامــه اورژانس اجتماعی 
برای افزایش نیروی انسانی خاطرنشان کرد: 
روز ۲۲ مهرماه ســنجش علمی با همکاری 

موسسات غیردولتی برگزار شد .

برنامه وزارت بهداشت برای 
مکمل یاری در مدارس چیست؟

رییس مرکز مدیریت شبکه وزارت بهداشت، 
دربــاره جزئیات نحوه هزینه کرد بخشــی از 
۱۱هزار میلیارد تومان درآمد وزارت بهداشت 
از محل مالیات بر ارزش افزوده، گفت: بخشی 
از درآمــد صرف خرید مکمل ها و ویتامین ها 
می شود و برای اینکه هزینه تهیه مکمل های 
دارویی برایمان کمتر باشد، سیاست وزارت 
بهداشت خرید متمرکز است؛ چراکه اگر قرار 
باشد تمامی شبکه ها از واسطه  ها خرید کنند، 
بخش قابــل توجهی از اعتبارات باید صرف 
خریــد مکمل شــود.دکتر مصطفی رضایی 
افزود: در بحث خرید مکمل ها و ســایر مواد 
مصرفی در شــبکه بهداشتی مانند وارنیش 
فلورایــد و... خرید متمرکز انجام می دهیم؛ 
به این صورت که با شرکت های تولیدی وارد 
مذاکره شده و بسته به نیاز برآورد شده، خرید 
می کنیم.خوشــبختانه اولین بخشی که به 
شــکل متمرکز در حال خرید آن هســتیم، 
احتمالا ماه آینده توزیع خواهد شــد. بسته 
به نیاز هر منطقه،  خریدهای ما توسط خود 
شــرکت دارویی به بخش مورد نظر منتقل 
می شــود.وی درباره وضعیت مکمل یاری در 
مدارس شــهری و روستایی پس از حدود دو 
ســال آموزش غیرحضــوری در زمان کرونا، 
گفت: تمام تلاش ما تهیه مکمل ها اســت تا 
بر اساس برنامه های از پیش تعیین شده در 
اختیار مدارس قرار گیرد و مشــکل خاصی 
در ایــن زمینــه نداریم.در مــدارس اندکی 
نگران نحوه اســتفاده داروها هستیم و اینکه 
دانش آموزان آموزش درســتی برای مصرف 
مکمل بگیرند که این هم کار مشــترکی بین 
دفتر ســلامت خانــواده، جمعیت و مدارس 
وزارت بهداشــت با وزارت آموزش و پرورش 
است که درحال انجام است تا مکمل ها پس از 
تحویل به دانش آموز به درستی مصرف شوند.

 آیا نمره منفی تخلف رانندگی 
 از سوابق گواهینامه 

ک می شود؟ پا
رئیــس مرکز اطلاع رســانی پلیس راهور 
تهــران بزرگ درباره تاثیــر نمرات منفی 
در ســوابق گوهینامه های رانندگی، اظهار 
داشــت: متاسفانه در کشورمان زیاد از حد 
ناز راننده متخلف را می کشیم، راننده ای 
که نمرات منفی در رانندگی دارد نباید به 
راحتــی بتواند رانندگی کند و باید برخی 
محدودیت های اجتماعی را هم به عنوان 
جریمه تحمــل کند تا در نهایت رفتارش 
اصلاح شود.ســرهنگ علی اصغر شریفی 
افزود: در خیلی از کشورهای توسعه یافته 
برخوردهــای قاطع با راننده متخلف انجام 
می دهند زیرا برای اقتصاد کشورشــان و 
جان افراد اهمیت بالایی قائل هستند.وی 
افزود: ضربه ای که اقتصاد یک کشــور از 
تصادفات می بیند بســیار زیاد اســت لذا 
پیشــگیری باید در اولویت باشد؛ شرکت 
هــای بیمــه گر هــم از افزایش تصادفات 
متحمل خســارات می شــوند؛ متاسفانه 
در زمینه پیشــگیری فعالیت چشمگیری 
نداشــته ایم.سرهنگ شریفی درباره نمره 
منفی رانندگان متخلف گفت: نمره منفی 
سه مرحله دارد؛ در مرحله اول اگر راننده 
ای جمع نمرات منفی اش به عدد 30 برسد 
که البته خیلی دور از دســترس نیســت و 
ممکن است ظرف مدت ۱5 دقیقه و با انجام 
چند تخلف نظیر سرعت و سبقت و مکالمه 
با تلفن همراه و عبور از چراغ قرمز به عدد 
نمره منفی 30 برســد ســه ماه گواهینامه 
راننده ضبط شــود.وقتی گواهینامه یک 
راننده ضبط می شــود یعنی طبق قانون 
راننده گواهینامه نداشــته و حق رانندگی 
ندارد و اگر حادثه ای پیش بیاید و تصادفی 
اتفــاق بیفتــد و پلیس اســتعلام آنلاین 
گواهینامــه بگیرند و سیســتم اعلام کند 
که گواهینامه راننده ضبط و توقیف شده، 
شــرکت بیمه هیچگونه جبران خساراتی 
انجام نمی دهد.وی افزود: وقتی که توقیف 
گواهینامــه رانندگی و 30 نمره منفی در 
کارنامه راننده وجود داشــته باشــد طبق 
قانون ۱5، شــرکت بیمــه می تواند برای 
اســترداد تمام یا بخشــی از دیه به سراغ 
راننــده متخلف بیاید و مطالبه بخشــی از 
خسارات وارده به خودروی غیر مقصر کند.
وی افزود: در مرحله دوم و در صورت تکرار 
تخلفات از سوی راننده و بعد از گذشت سه 
ماه و عدم اصلاح رفتار رانندگی و کســب 
۲5 نمــره منفی، این بار گواهینامه راننده 
برای مدت ۶ ماه ضبط و توقیف می شود.
وی گفت: در مرحله ســوم اگر راننده ۲0 
نمره منفی دیگر کسب کند گواهینامه آن 
فرد ابطال می شود و بعد از گذشت یکسال 
باید به آموزشــگاه رانندگی مراجعه و ثبت 
نــام کرده و مجــددا آزمون های تئوری و 
شــهری را انجام دهد تا گواهینامه جدید 
دریافت کند.وی درباره شرایط پاک شدن 
نمرات منفی تخلف رانندگی از گواهینامه 
گفــت: اگر راننــده ای به مدت ۶ ماه هیچ 
گونه تخلفی نکند نمره منفی از گواهینامه 
پاک شده و بلااثر می شود.وی درباره نقش 
عابریــن پیاده در حوادث رانندگی، گفت: 
گاهی اوقــات عابر پیاده به تکلیف قانونی 
خود عمل نکرده و عرض آزاد راه و بزرگراه 
را طــی می کند؛ وقتــی عابر پیاده از یاده 
رو نمی رود و از خط کشی عبور نمی کند 
از روی پل نمی رود و عابر مقصر شــناخته 
می شــود؛ برخی از تصادفات در اثر سهل 

انگاری عابر پیاده صورت می گیرد.

؛ افزایش موارد ابتلا   هشدار
به آنفلوآنزا در برخی استان ها

مدیر گروه تحقیقات بالینی انستیتو پاستور 
ایران با اشاره به موارد ابتلا به آنفلوآنزا در 
کشــور، اظهار کرد: از دو هفته قبل شاهد 
افزایش موارد آنفلوآنزا در برخی اســتان ها 
ماننــد فــارس، مرکــزی و .. بوده ایم، در 
برخی نقاط موارد آنفلوآنزا از موارد کووید 
پیشی گرفته است.آمتیس رمضانی افزود: 
مــواردی از ابتلای همزمان افراد به کرونا 
و آنفلوآنزا نیز شناســایی شده است. طی 
سال های گذشته از اواخر شهریور همیشه 
شناســایی موارد آنفلوآنزا آغاز می شد و به 
صــورت تدریجــی در اواخر آذرماه به یک 
پیک می رســیدیم، اما امسال و در این دو 
هفتــه مــوارد ابتلا به صورت قابل توجهی 
افزایش داشــته است. رمضانی بیان کرد: 
به دلیل شیوع کرونا در دو سال گذشته و 
رعایت موارد ایمنی برای کرونا ما شــاهد 
موارد ابتلا به آنفلوآنزا بودیم. اما وقتی یک 
یا دو ســال افراد به ویروس های تنفســی 
مبتلا نشوند، ایمنی بدن کاهش پیدا کرده 
و در نتیجــه باید در انتظار یک بازگشــت 
موارد ابتلا به بیماری باشیم. اکنون هم این 
موضــوع اتفاق افتاده و موارد ابتلا افزایش 

پیدا کرده است.

خبر ویژه

معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت بهداشــت با اشــاره به نقش منابع انسانی 
در نظام سلامت، گفت: منابع انسانی سازمان از اهمیت بالایی برخوردار است و 
اصلی ترین سرمایه سازمان، منابع انسانی است که در همه ابعاد مختلف باید به 
آن توجه ویژه ای شود. بهروز رحیمی ضمن تاکید بر توجه به رفاهیات پرسنلی 
بیــان کــرد: از مهم ترین موضوعاتی که در راســتای ارتقای انگیزه کارکنان باید 
به آن توجه ویژه ای شود، رفاهیات پرسنلی است که در همین راستا از مدیران 
می خواهــم حــوزه  های مختلف رفاهی را برای پرســنل فراهم کنند.رحیمی با 
بیان اینکه در وزارت بهداشــت کمبود نیروی بهداشــتی و درمانی کاملا مشهود 

است، گفت: طبق بررسی های اداره کل منابع انسانی وزارت بهداشت، در چهار 
ســال گذشــته با توجه به حجم بازنشستگان و همچنین عدم جایگزینی آنان با 
نیروهای جدید، کمبود نیرو در وزارت بهداشت به بیش از ۱00 هزار نیرو رسیده 
است که انتظار می رود سازمان اداری و استخدامی در این راستا مجوزهای لازم 
را برای وزارت بهداشت، اخذ کند.وی افزود: سیاست  های کلی وزارت بهداشت 
در دولت درخصوص جذب منابع انســانی، تبدیل وضعیت کارکنان و برقراری 
سهمیه استخدام با امتیاز مناسب برای نیروهایی که در دوران کرونا از یک روز 

تا بیش از آن خدمت کرده اند، خواهد بود.

کمبود مشهود نیروی انسانی در وزارت بهداشت 

اینفوگرافی 
دولت به تهران اتوبوس داد

شکست  طلسم  ۱2  ساله 
بر اساس قانون، دولت مکلف است ۸0 درصد منابع مالی خرید اتوبوس را تأمین 
کرده و شهرداری ها تنها مکلف به تامین ۲0 درصد منابع مالی خرید اتوبوس 
هســتند؛ اما این تکلیف قانونی ۱۲ ســال به محاق رفت و ســر شهرداری ها به 
بهانه هــای مختلــف بی کلاه ماند و در این مدت کلانشــهرهایی که توان مالی 
داشتند از اعتبارات خود، اتوبوس خریدند.اما ۲ روز قبل و در قالب شنبه های 
امید و افتخار از ۲00 اتوبوس نو و ۶۲ دستگاه مینی بوس رونمایی شد. علاوه 
بــر اهمیــت ورود اتوبوس های صفر کیلومتر به ناوگان، مســئله مهم تر خرید 
اتوبوس ها به شیوه مشارکتی دولت و شهرداری بود که به عبارتی دیگر بعد از 
سال ها، دولت به تعهدات خود در مورد پرداخت۸0 درصدی سهمش در خرید 
اتوبوس عمل کرده اســت؛ اتفاقی مبارک برای شــهر تهران و ناوگان فرســوده 
اتوبوســرانیش.... مطهر محمدخانی، سخنگوی شهرداری تهران با بیان اینکه 
شــنبه ۲3 مهر ماه ۲00 دســتگاه اتوبوس، تعدادی ون و ۲ هزارمین تاکســی 
نوسازی شده شهر تهران وارد چرخه خدمت رسانی به مردم شد، گفت: افتتاح 
روز شــنبه از چند زاویه قابل توجه بود. چرا که در یک روز و به یکباره ۲00 
دســتگاه اتوبوس صفر کیلومتر به مجموعه شــهرداری اضافه شــد که حداقل 
در چهار پنج ســال اخیر بی ســابقه بوده اســت که در یک بسته حمل و نقلی، 
اتوبوس، مینی بوس و تاکسی وارد چرخه شود.نکته بسیار مهم آن است که با 
ورود اتوبوس های جدید به ناوگان یک طلســم ۱۲ ســاله شکسته شد؛ چرا که 
دولت با پیگیری وزیر کشــور و معاونش جمالی نژاد ســهم ۸0 درصدی خود 
از خریــد اتوبوس هــا را پرداخــت کرد و به همین دلیل تعداد زیادی اتوبوس به 
ناوگان اضافه شــد. البته تعهد دولت برای شــهر تهران تحویل 900 تا ۱000 
دستگاه اتوبوس است که از این میان ۱40 دستگاه اتوبوس که از محل خرید 
وزارت کشــور بود تحویل شــهرداری تهران شد. همچنین ۶0 دستگاه اتوبوس 

دیگر هم از منابع شهرداری تهران خریداری شده است.

  مواد مغذی که از چاقی جلوگیری می کنند کدام هستند؟
 چاقی عاملی برای بروز بیشتر بیماری های غیرواگیر شناخته می شود؛ چالشی که خیلی از افراد به دنبال بروز آن سعی می کنند با 

رژیم های غذایی، ورزش و ... برای کاهش وزن و لاغری اقدام کنند. در این اینفوگرافیک که بر اساس داده های وزارت بهداشت تهیه 
شده، به مواد مغذی که مانع از چاقی می شود اشاره شده است. / منبع: ایسنا
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 باغ ملی ؛
 اولین پارک شهر مشهد

  

باغ ملی مشــهد از جمله جاذبه های گردشــگری 
مشهد به شمار می رود. این بوستان در مرکز شهر 
قرار دارد؛ موقعیت مناســب این پارک، بازدید و 
دسترســی به آن را برای گردشگران بسیار راحت 
کرده اســت. علاوه بر این، باغ ملی مشهد، اولین 
پارک شهر مشهد محســوب می شود که جذابیت 
و محبوبیت آن را در میان گردشــگران دوچندان 

کرده است.
 باغ ملی مشهد در محله جنت و خیابان امام خمینی 
)خیابان ارگ سابق( واقع شده است. در زمان های 
دور، آب قنات رکن آباد، گیاهان و پوشش سبز باغ 
ملی مشهد را سیرآب می کرد. نزدیکی این باغ به 
ارگ حکومتی مشهد و همچنین مرکز شهر، باعث 
شده بود تا این باغ زیبا و دیدنی مکان مناسبی برای 
برگزاری مراسم های مختلف باشد. گسترش شهر 
مشهد و همچنین احداث پارک ها و بوستان های 
متعدد در نقاط مختلف آن، باعث شده است تا باغ 
ملی شهر مشهد، محبوبیت و جایگاه ویژه نزد مردم 
مشهد را نداشته باشد؛ با این حال، باغ ملی مشهد 
به خاطر داشتن قدمت زیاد و درختان تنومندش، از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است و افراد زیادی روزانه 
در سایه درختان آن استراحت می کنند. باغ ملی 
مشهد درست در مرکز شهر و میان ساختمان ها و 
مراکز تجاری شهر واقع شده است. همین امر، آن 
را به مکانی ویژه در این منطقه تبدیل کرده است. 
پوشش گیاهی سرسبز و آرامش منحصر به فرد این 
مکان در میان هیاهو و شلوغی شهر مشهد، آن را به 
پناهگاهی موقت برای بسیاری از گردشگران تبدیل 
کرده است، که مســیر آن از خیابان ها و بازار های 

اطراف عبور می کند.
 از مهم ترین مراکزی که در پیرامون باغ ملی مشهد 
قرار دارند، می توان به بیمارستان آریا، بازار خیابان 
جنت، کتاب فروشی آستان قدس رضوی، مجتمع 
تجاری جنت )ارگ(، شــعبه مرکــزی بانک ملی 
مشهد و مهمانسرای جوادالائمه )ع( ارتش اشاره 

کرد.

تاریخچه باغ ملی و سرسبز شهر مشهد
روایت های گوناگونی درخصوص تاریخچه باغ ملی 
شهر مشهد وجود دارد؛ هر چند با نگاهی به کتب 
و اسناد تاریخی، می توان دریافت که این باغ زیبا و 
سرسبز یک ملک شخصی بوده است. در ابتدا، حکام 
خراسان و دولت مرکزی اختیار این باغ را در دست 
داشــته اند. آنها از باغ ملی به عنوان استراحتگاه و 

تفرجگاه خود بهره می بردند.
 در سال ۱۲۸0 شمســی، مظفرالدین شاه قاجار، 
این باغ را به حاج کاظم ملک التجار اهدا کرد. سند 
این انتقال در اداره املاک شــهر مشهد نگهداری 
می شود، پس از حاج کاظم، این ملک به فرزند ارشد 
وی یعنی حاج حسین ملک رســیده است. حاج 
حســین ملک، از جمله نیکوکاران برجسته شهر 
مشهد به شمار می رود؛ وی، در سال ۱340 شمسی، 
باغ ملی را بــه منظور بهر بردن مــردم به صورت 
عمومی، به شهرداری شهر مشهد واگذار کرد. یکی 
دیگر از روایت ها درخصوص باغ ملی مشــهد که 
وجود دارد، این اســت که برخی از مسئولان شهر 
مشهد در آن زمان، از اینکه این باغ در اختیار حاج 
حسین ملک است، ناراحت بودند. آن ها با فشار او را 
مجبور کرده اند تا ملک را به شهرداری واگذار کند. 
حاج حسین ملک نیز این باغ را به شهرداری واگذار 
کرده بود. شهرداری نیز با نصب تابلویی در این باغ 

از حاج حسین ملک تشکر به عمل آورده است.

 امکانات رفاهی و تفریحی باغ ملی شهر مشهد
در باغ ملی مشهد، می توان سردیس مشاهیر علمی 
و ادبی بزرگ کشــور را دید. یکی از برجسته ترین 
و مشهور ترین تندیس هایی که در باغ ملی وجود 
دارد، مجسمه خواجه نصیرالدین طوسی، دانشمند 
برجســته ایرانی است. این مجســمه در ورودی 
پارک قرار دارد و یکی ازمعروف ترین نماد های این 
پارک است. در سال های گذشته مساحت باغ ملی 
مشهد، مســاحتی بالغ بر 40 هزار متر مربع بوده 
است. با این حال، دخل وتصرف هایی در آن صورت 
گرفته بود. از همین رو، مســاحت باغ ملی امروزه 
در حدود ۲۶،000 متر مربع اســت. در سرتاســر 
باغ ملی مشهد، وسایل بازی برای کودکان تعبیه 
شده است و کودکان می توانند در حین استفاده از 
هوایی دلنشین و باصفا، به تفریح و بازی بپردازند. 
علاوه بر این، امکانات و تجهیزات ورزشی نیز در این 
بوستان تعبیه شده اســت که همه افراد می توانند 
از آن اســتفاده کنند.یکی از معایــب پارک ملی 
مشهد، نبود فضا و پارکینگ مناسب برای خودرو 

گردشگران است.

گردشگری

! نوسانات عبرت آموز
  به  قلم وحید حاج سعیدی

در زمان های گذشته وقتی یک بزرگتر چیزی می 
گفت ، همه به گوش می گرفتند و آن پند و نصیحت 
را با آب طلا می نوشتند. ) البته طلا آن روز ها آنقدر 
نوسان نداشت و حتی روی جلد کتاب ها را نیز طلا 

کوب می کردند و قس علی هذا...(
اصــلًا یکی از خصایص و ویژگی های گذشــتگان 
عبرت گرفتن از حوادث و وقایع اتفاقیه بود و قاطبه 
ایشان خیلی شدید اللحن و قاطع بر این باور بودند 
که » جهان ســر به ســر عبرت و حکمت اســت « و 
همواره ســعی داشــتند از وقایع و رخداد ها عبرت 
بگیرند و حتی اوقات فراغتشان را این گونه پر می 
کردند. البته آن موقع ها تاریخ اختراع نشده بودند 
و مــردم مجبــور بودند از جغرافی و علوم اجتماعی 
عبرت بگیرند و این کار هم با دشواری هایی همراه 
بود! حتی اساتید دانشگاه نیز برای رسیدن به درجه 
استادی می بایست علاوه بر چندین سال تدریس، 
ارائــه مقــالات ISI  ، چاپ کتاب و ... از یاران عبرت 
می گرفتند که این بیت نشان دهنده همین موضوع 

است » عبرت از یاران بگیر استاد شو!«
در هــزاره ســوم و قرن جدیــد علی رغم نیاز مبرم 
به عبرت گرفتن از سرگذشــت دیگران ، به دلایل 
گوناگون نظیر بالا رفتن ســواد اطلاعاتی مردم به 
واســطه فضای مجازی، واگیــر دار بودن مدارک 
دانشــگاهی ، عقل کُل شدن مردم و چندین عامل 
ریز و درشــت دیگر که در این مقال نمی گنجد ، 
مردم نســبت به عبرت پذیری از وقایع مختلف بی 
تفاوت شدند و کمتر به این قضیه توجه می کنند. 
امــا از آنجا که ایــن رویکرد اجتماعی در کنترل نا 
هنجار ها و ســاختار شــکنی های مدرن اثر بخش 
اســت ، پاره ای از مســئولین به فکر چاره اندیشی و 
احیای این سنت حسنه افتادند. یادش به خیر سال 
9۱ وزیر اقتصاد فرموده بودند : » نوسانات بازار ارز 

عبرت آموز بود!«
اینکه مســئولان با این همه گرفتاری و مشــغله به 
امور فرهنگی و اجتماعی هم توجه ویژه دارند جای 
بسی تشکر و قدر دانی و خدا قوت دارد. فقط گاهی 
اوقات ما در درک کنه و ذات این جملات دچار ثقل 
هاضمه می شویم که صد در صد به علت قلِتّ دانش و 
پائین بودن سواد اطلاعاتی بنده است وگرنه سخنان 
مسئولان کامل و بی نقص است ) مرد حسابی این 
همه دانشگاه دولتی و غیر دولتی و آزاد و پیام نور و 
... تو هم برو درس بخون تا صحبت های وزیر حالیت 

بشه ، بیل به کمرت نخورده! وا...(
اما بدون تعارف گاهی اوقات ما متوجه نمی شویم 
این این نوســانات و حکایات برای چه کسی عبرت 
آموز است برای مردم یا مسئولین. اینکه هر روز یک 
قانون و بخشنامه مصوب می شود، یک نفر اصرار می 
کند در بورس ســرمایه گذاری کنید یا فعلًا خانه و 
خودرو و هویج و سیر و ... نخرید، مردم باید عبرت 
بگیرند و مراقب باشند ضرر نکنند »که تا عبرت شود 
لایعلمون را« یا مسئولین که در صدور بخشنامه ها 
و اظهارنظرات شان دقت کنند و همه جوانب کار را 

در نظر بگیرند. تا نظر شما چه باشد؟

به روزرسانی افکار منفی باعث تسکین افسردگی می شود
افســردگی یک اختلال خلقی اســت که افراد زیادی را تحت تاثیر قرار 
مــی دهــد و می تواند بر باورهای افراد و نحوه پاســخ آنها به اطلاعات 

تاثیر بگذارد.
 »کتامین« دارویی است که معمولاً به عنوان داروی بیهوشی استفاده 
می شــود، با این حال اســتفاده از آن به عنوان درمان افسردگی کاملًا 
شــناخته نشــده است. یک مطالعه جدید نشان داد که تجویز کتامین 
می توانــد بــه افراد کمک کند پس از دریافت اطلاعات مثبت، باورهای 
خوش بینانه تری پیدا کنند.درمان افسردگی می تواند چالش برانگیز 
باشد. برخی از افراد به داروها یا درمان های معمولی که پزشکان برای 
درمان افسردگی استفاده می کنند به خوبی پاسخ نمی دهند. بنابراین، 

کارشناسان به طور مداوم در حال تحقیق در مورد راه های جدید برای 
کمک به بهبود گزینه های درمانی برای افراد مبتلا به افسردگی هستند.
یک مطالعه جدید به دنبال بررسی چگونگی استفاده از کتامین می تواند 
به افراد مبتلا به افسردگی مقاوم به درمان کمک کند.آنها دریافتند که 
استفاده از کتامین به برخی از شرکت کنندگان کمک کرد تا باورهای 
منفی خود را به روز کنند. به روز رســانی این باورها بیشــتر با کاهش 
علائم افسردگی همراه بود.افراد مبتلا به افسردگی می توانند انتظارات 
منفی در مورد آینده داشــته باشــند، حتی اگر شواهدی ارائه شود که 
ایــن باورهــای منفی را تأیید نکند. در مقابل، افراد بدون افســردگی 
بــا دریافت اطلاعات مثبت بیشــتر باورهای خــود را به روز می کنند 

که به آن تعصب خوش بینی گفته می شــود.محققان در این مطالعه 
بــه دنبال بررســی این موضوع بودند که چگونــه کتامین می تواند بر 
باورهای منفی در میان افراد مبتلا به افسردگی تأثیر بگذارد.محققان 
دریافتند که شــرکت کنندگان مبتلا به افســردگی مقاوم به درمان، 
توانایی بیشتری برای به روز رسانی مثبت برخی باورها پس از درمان 
با کتامین داشــتند. این تغییر در به روز رســانی باور بیشــتر با کاهش 
علائم افسردگی همراه بود.این یافته ها نشان می دهد که روان درمانی 
تقویت شــده با دارو )تقویت شــده با کتامین( می تواند ایده خوبی برای 
درمان افســردگی باشــد. با این حال محققان بر انجام تحقیقات بیشتر 

در این زمینه تاکید دارند.

دریچه علم

چگونه ویجت ها را به صفحه قفل 
خود در IOS ۱۶ اضافه کنیم؟

در ایــن مطلب به نحوه افــزودن ویجت ها به صفحه 
قفل گوشی در نسخه iOS ۱۶ پرداخته شده است.

با انتشار اخیر نسخه iOS ۱۶، کاربران آیفون اکنون 
می تواننــد ویجت ها را به صفحــه قفل اضافه کنند. 
ویجت هــای جدیــد می توانند هر چیزی از آب و هوا 
گرفتــه تــا اطلاعات موجودی و رویداد های تقویم را 
داشــته باشــند و به طور دوره ای اطلاعات خود را به 

روز کنند.

اپــل همچنیــن اعلام کرد »رویداد هــای زنده«، 
قابلیتــی که اطلاعــات زنده مانند به روزرســانی 
امتیاز های ورزشی یا زمان رسیدن راننده را نشان 
می دهــد، همچنین می تواند در یک ویژگی ویجت 
مانند در صفحه قفل نشــان داده شود، با این حال، 
رویداد های زنده برای عرضه عمومی در پاییز آماده 
نخواهد بود و در تاریخ بعدی از طریق به روزرسانی 

ارائه خواهد شد.
در اینجــا نحوه افــزودن ویجت های موجود در حال 

حاضر به صفحه قفل آورده شده است؛
۱. به وال پیپر: اینجا جایی است که هر ویرایشی در 

صفحه قفل شما انجام می شود.
۲. روی صفحــه قفل دســتگاه خــود ضربه بزنید تا 
ویرایش های موجود را مشاهده کرده و به سمت بالا 
بکشید. اگر می خواهید یک صفحه قفل کاملا جدید 
ایجاد کنید، می توانید روی »افزودن والپیپر جدید« 
ضربــه زده و قبــل از ادامه افزودن ویجت ها با مراحل 

زیر، هر ویرایشی را ممکن کنید.
3. روی کادر خالــی زیــر زمان ضربه بزنید. با این کار 
ویجت هــای موجود بالا می آینــد و ویجت هایی که 
انتخاب می کنید به قســمتی می روند که توسط این 

کادر محصور شده است.

4. ویجت های مورد نظر خود را انتخاب کرده و مرتب 
کنید. ویجت های خاص گزینه هایی با اندازه متفاوت 
خواهند داشت، به عنوان مثال، یک مربع کوچک یا 
مســتطیل بزرگتر. بســته به اندازه هایی که انتخاب 
می کنید، می توانید بین دو تا چهار ویجت برای صفحه 
قفــل خود انتخــاب کنید به ترتیب انتخاب آن ها در 

یک ردیف ظاهر می شوند.
5. روی »انجام شد« در گوشه سمت راست بالا ضربه 
زده و ویجت های جدید خود را مشــاهده کرده و از 
طریــق آن ها هر زمان کــه تلفن خود را برمی دارید، 

اطلاعات زیادی کسب کنید.

فناوری 

»  شیرفروش«؛

 رمانی خواندنی
درباره  معنای زندگی

شــیرفروش  رمان 
اثــر  چهارمیــن 
داســتانی آنه برنز 
رمانــی خواندنــی 
و غافلگیــر کننده 
اســم،  دربــاره ی 
عشــق،  هویــت، 
و  زندگی  معنــای 

مسئولیت است.
آنه برنز با نوشــتن 
شیرفروش موفق به دریافت جایزه من بوکر سال 
۲0۱۸ شــده است. شیرفروش با ترجمه ی سونیا 
ســینگ اکنون در اختیار شما است.شیرفروش 
داستان عجیب و زیبایی است که در فضای کشور 
ایرلند اتفاق می افتد. هرچند تا پایان کتاب اسمی 
از شخصیت ها و یا شهری که ماجرای شیرفروش 
در آن رخ می دهد، برده نمی شــود. داســتان در 
شهری در ایرلند شمالی و در زمان درگیری های 
این کشور می گذرد. دختری کم سن و سال که ما او 
را با نام خواهر وسطی می شناسیم، عادت عجیبی 
دارد. او همیشه در حال مطالعه و کتاب خواندن 
اســت. اما فضای محل زندگی آن ها طوری است 
که اگر با یک بمب در خیابان قدم بزنی، طبیعی تر 
است تا اینه کتاب در دست داشته باشی. بهرحال 
او بــا مــردی مرموز و چهل ســاله وارد رابطه ای 
می شود. به زودی معلوم می شود مرد شیادی است 
کــه بــه تمام دختران جوان علاقه دارد. او یکی از 
مهم ترین و معروف ترین افراد شبه نظامی منطقه 
اســت.یکی از زیبایی های داســتان شیرفروش 
اینجا اســت که آنه برنــز قصد ندارد چالش های 
خسته کننده  قوم وقبیله ای آن دوره تاریک ایرلند 
شمالی را برایمان به تصویر بکشد، بلکه می خواهد 
به قلمرویی جالب تر بپردازد؛ به دنبال پاسخ برای 
پرســش های اساســی تر زندگی درمورد هویت، 
عشــق، روشــنفکری و شــادمانی بگردد و برای 
دختری در آســتانه بزرگســالی از معنای زندگی 

سخن بگوید.

کتابکده
»آفتاب پرست«؛

 تکرار یک تکرار
ســریال »آفتاب پرســت« که این روزها از شبکه 
نمایش خانگی پخش می شــود، تکرار یک تکرار 
یا تقلید پررنگ از سریال »رازبقا« است.مجموعه 
آفتاب پرســت که از ۲۷ تیرماه ۱40۱ از پلتفرم 
فیلم نت ارائه شده است تلاش مذبوحانه ای برای 
تولید یک کمدی با چنگ انداختن به سناریوهای 
تکراری و قصه های پیش تر گفته شده است.این 
سریال که با سرمایه گذاری فیلم نت و در راستای 
برنامه ریزی این پلتفرم برای جذب تماشگر و قد 
علم کردن در کنار فیلمیو و نماوا تولید شــده در 
جایی به شدت ضعف خود را نشان می دهد که به 
تکرار یک تکرار یا تقلید پررنگ از ســریال رازبقا 
ختم می شود؛ راز بقا در حقیقت تولید قبلی فیلم 
نت در ژانر کمدی بود که با اقبال خوب مخاطبان 
همراه شــد. پس از آن کــه راز بقا به محبوبترین 
تولید این پلتفرم بدل شــد، شــتاب زدگی فیلم 
نت برای حفظ مخاطب برجســته شد و خروجی 
اش همین تولید آفتاب پرســت بود.بر این اساس 
بلافاصله پس از اتمام راز بقا در تیرماه ۱40۱ فیلم 
نت آفتاب پرســت را جایگزین آن کرد. این تکرار 
بــه امید موفقیت تا جایی پیش رفت که طراحی 
تیتراژ و جنس موســیقی این دو ســریال، بسیار 

شبیه یکدیگر است.
راز بقــا البته عوامل بالقــوه اثرگذاری را در خود 
داشــت که موجب شــد دیده و مقبول واقع شود؛ 
بازی بازیگران صاحب نامی چون بهرام افشــاری 

و حســن معجونی در کنار قدرت و تجربه ســعید 
آقاخانی در مقام ســازنده اثر، راز بقا را به نتیجه 
مطلوبی رســاند. مولفه هایی که آفتاب پرست به 

نوعــی از آنان محروم بود. بــازی هزارباره پژمان 
جمشــیدی در نقش آدمی که دست و پای کار را 
نــدارد و قرار گرفتنش در موقعیت های کمدی و 

مــدد گرفتن او از ادا و اطوارهایی که همواره بروز 
می دهد کلیشــه ای اســت که معدود منتقدانی 
کــه به دنبال نکته ای مثبت در این ســریال می 
گردند به آن اشــاره می کنند.یعنی در نقد  این 
سریال همین بس که کلیشه نقش و بازی پژمان 
جمشــیدی تنها نقطه مثبت این سریال ارزیابی 

شده است.
آفتــاب پرســت در نمایــش کاریکاکتورگونــه 
کارکترهایش حتی مفاهیم را هم از محتوا خالی 
کرده و تصویری مضحک از معظلاتی چون فساد 
اقتصادی و اختلاس به تصویر می کشــد.اگرچه 
نقش باران کوثری در این سریال هم کلیشه یک 
شــخصیت پرانرژی است اما شــاید بتوان چهره 
قدرتمند این فیلمنامه را برخلاف آنان که پژمان 
جمشــیدی را مطرح می کنند، باران کوثری در 
نقــش مهــری گیرایی عنوان کرد. خبرنگاری که 
اگرچــه تــلاش دارد تا در جهــت خلاف حرکت 
آب برود و مســتقل باشــد اما تلاش های همراه با 
توهمش مسیر دیگر را رقم می زند.اختلاس گران 
این ســریال نیز در منتهی علیه کاریکاتور دائما 
دور و بر پیاله های نوشیدنی، منقل کباب و پیانو 
هســتند و ژست های بی ربطشان دائما بازتولید 
می شــود.در نهایت آفتاب پرست را می توان یک 
گام بــه عقب برای فیلم نت قلمداد کرد؛ گامی به 
عقب که رشــته هایی را پنبه کرد که پیش از آن 

با راز بقا بافته شده بود.  
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